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Vážení čtenáři,
právě držíte v rukou nové, letní číslo našeho Zpravodaje, 
které nemůžu začít jinak než s COVID-19. Epidemie lidstvo 
provází od nepaměti, jenže naše generace to nezažily. 
Všechny nás překvapila přísná omezující opatření, jejichž 
důsledky budeme více či méně pociťovat ještě dlouho. 
Myslím ale, že se vyplatila, přesto však ještě nenastala
ta správná chvíle na pálení roušek.

 V podstatě okamžitě se v Lánově začalo šít, jako na povel 
na několika místech najednou, a my jsme už první dva 
večery měli dostatek roušek pro důchodce v celém Lánově. 
Hodně švadlenek nám roušky nosilo na úřad nebo k nám 
domů. Ve škole vznikla úplná manufaktura a byla radost 
sledovat, jak krásně to tam funguje. Dokonce o tom byla 
natočena reportáž v TV. Rovněž je potřeba vyzdvihnout 
obětavou práci našich hasičů. Hornolánovští se postarali
o každodenní rozvozy obědů důchodcům a ti z Prostředního 
Lánova zase přelili a rozvezli dezinfekci do každé domác-
nosti v obci. Velmi si vážím dobrovolníků, kteří se sami 
ozvali a nabízeli bezplatně jakoukoli pomoc. Prodejny 
potravin tu neomezily provoz ani na jeden den - velký dík 
majitelům, i prodavačkám. Naši lékaři fungovali dál, 
přestože neměli respirátory. Sehnat jeden pro MUDr. 
Kordovou byl téměř nesplnitelný úkol, nakonec se našla 
paní, která věnovala respirátor vlastní. S hrdostí musím říci, 
že jsme to zatím společně ustáli, a chtěla bych vám všem 
poděkovat za to, jak jste období nouzového stavu zvládli.

 Ted už vím, že se nemusím obávat, pokud přijde další 
vlna koronaviru. Pochopila jsem, že v Lánově si lidi
ještě nepřestali pomáhat, a jsem proto na vás na všechny
nesmírně hrdá.

 Ekonomika a celá odvětví ve světě dostala velkou ránu.
I Evropa se snaží zahladit škody, Chorvati zvou k moři, Itálie 
otevřela hranice, já vás ale prosím, buďte ještě chvíli opatr-
ní, zvažte svá rozhodnutí ohledně cest do zahraničí. Pokud 
letošní léto strávíte v Čechách, tak nejen, že budete takříka-
jíc doma, ale ještě pomůžete naší ekonomice.

 S přáním všeho dobrého
          Eliška Rojtová, starostka

  Stručný přehled obecních akcí

  Stihli jsme podat žádost na rekonstrukci chodníku 
podél silnice vedoucí na Trutnov (1/14) a zatím byla přijata 
bez připomínek od kontrolních orgánů MAS.
 Máme podanou žádost o dotaci na rekonstrukci dětského 
hřiště. Teď jen čekáme, jak stát, respektive Ministerstvo pro 
místní rozvoj, naloží s dotacemi.
 Během léta se Lánov konečně dočká nových webových 
stránek. Firma Galileo nám už poslala grafické návrhy,
z nichž jeden jsme schválili.
 Co se týče cyklostezky, letos nám bohužel dotace
ze Státního fondu dopravní infrastruktury nedopadla. 
Pokusíme se ale získat část peněz odjinud a příští rok 
podáme žádost na SFDI znovu.

          Eliška Rojtová, starostka

  Prosba o klid v neděli

  Vážení občané, velmi vás prosím, abyste vždy 
zvážili nutnost sekat trávu a řezat dřevo v neděli a ve svátek. 
Vím a chápu, že chcete mít zahradu hezkou a dřevo hotové, 
ale zkuste to prosím přesunout na jiný den v týdnu, ať si 
všichni užijeme alespoň ten jeden den klidu.

   Děkuji za pochopení, Eliška Rojtová, starostka

   Sloupek místostarostky Lánova 

  Krásný den přeji,
v minulém čísle zpravodaje jsem byla paní starostkou 
označena za „krotitelku paní starostky“, a proto si Vás 
dovoluji oslovit a seznámit Vás s životem na „radnici“
a mým spolupodílením se. 
 V roce 2018 mne oslovil pan Kalenský, zda bych se 
nechtěla zapojit do činnosti obce Lánov v souvislosti se 
stavební činností obce a mými zkušenostmi ze stavebního 
odboru městského úřadu. Reagoval tak na rozhodnutí pana 
J. Vancla, který se rozhodl přejít na zasloužený odpočinek. 
Ve volbách do obecního zastupitelstva jsem získala mandát, 
který mi zcela změnil život, protože jsem nemohla nadále 
vykonávat svou práci a po téměř 28 letech jsem opustila své 
pracoviště. Podařilo se mi sehnat jiné zaměstnání, kde 
nejsem ve střetu zájmů, a zároveň jsem se stala zastupitelkou 
v mé rodné obci.
 Tragická událost na jaře 2019, kdy zemřel pan starosta 
Kalenský, nastartovala další zásadní změnu mého života. 
Byla jsem požádána, abych se stala neuvolněnou místosta-
rostkou. Po delší diskuzi v zastupitelstvu a i doma jsem
na toto kývla a můj život se změnil v let. Každý den si odpra-
cuji svou směnu a pak přecházím na obec pokračovat, domů 
dorazím po západu slunka na třetí směnu, ale řečeno slovy 
klasika: „Baví mne to“. 
 Po mém nástupu na obecní úřad jsem se snažila pronik-
nout do všech tajů vedení obce. Překvapily mne některé 
skutečnosti. Z mého úřednického života jsem byla zvyklá na 
jistou přesnost, pořádek a spolupráci. Proto mne odpověď
na dotaz jak jsou vedeny osobní složky zaměstnanců,
že žádné nejsou, dost překvapila, stejně tak jako odpověď
na otázku jak je evidována docházka, že není a podobně. 
Stejně tak reakce, že mi někdo něco nepředá z majetku obce, 
když jsem jeho zaměstnavatel a zastupitel obce. Domnívám 
se, že toto není správně, a proto jsem věc projednala s paní 
starostkou a v radě obce jsme rozhodli o vydání příslušných 
podkladů tak, aby činnost všech zaměstnanců pro obec byla 
transparentní a mohli jsme ji řádně všem předložit,
až budeme bilancovat před příštími volbami. Stejně tak bylo 
rozhodnuto, že všichni pracovníci úřadu musí do 18 měsíců, 
tedy do června 2021 složit zkoušky profesní způsobilosti. 
Tyto skutečnosti bohužel spustily lavinu výpovědí zaměst-
nanců, kteří nebyli ochotni s námi nadále spolupracovat.
V podstatě každý měsíc byla paní starostce předložena 
výpověď a tak jsme se bohužel rozloučili s paní asistentkou 
Bc. Lenkou Stříbrnou, s paní účetní Evou Indrákovou
a následně podal výpověď i pan Ivo Havlíček. Vždy se jedná 
o zkušené pracovníky, kteří na obci pracovali mnoho let, a je 
mi líto, že nemůžeme využít jejich zkušeností pro další 
rozvoj obce. Z výběrových řízení jsme získali nové spolu-
pracovníky a věřím, že ve spolupráci s nimi budeme obec
i nadále rozvíjet. 

ZPRÁVY Z OBCE LÁNOV 

Z ÚŘADU
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Poklady z lánovských luk, polí a starých cest.
Nálezy Lukáše Tučka (foto Barbora Mertlíková)

1 krejcar Františka I., r. 1812
a 1 krejcar Josefa II., r. 1790.

Koňské falery.

Brož.

Tlouk do hmoždíře.

Bronzový prsten.

Víčka z fajfky.

Reklamní vizitka.

Kravský zvonec.

Odznak okrskového cestáře
(Bezirks-Strassen Einräumer).

Přezka.

Moskva - město světa.

Našel jsem nejdřív klíček k hodinkám,
později nadvakrát cca 20 m od sebe

další kousky, takže možná budou
časem hodinky kompletní.
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finanční analýzy projektu „Kanalizace a ČOV Lánov“
a ČSÚ zveřejněné inflace za rok 2019 výši stočného pro 

3obec Lánov na rok 2020 ve výši 37,05 Kč/m  + platné DPH. 
Výše stočného byla schválena Radou obce usnesením
č. 1/3/20 ze dne 6. 2. 2020. Informace o zvýšení ceny 
stočného na rok 2020 bude dána do obecního zpravodaje. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 8/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

7. Obecně závazné vyhlášky a směrnice obce
Zastupitelstvo obce projednalo a vydává Obecně závaznou 
vyhlášku č. 1/2020, o místním poplatku z pobytu - sazba 
poplatku 15 Kč/den/osobu. Obecně závazná vyhláška bude 
zveřejněna na stránkách obce. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 9/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 1/2020 - Směrnice pro schvalování účetní závěrky. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 10/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 2/2020 - Směrnice k vedení pokladny. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 11/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 3/2020 - Směrnice - harmonogram účetní závěrky. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 12/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 4/2020 - Vnitřní směrnice k rozpočtovému hospodaření. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 13/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a vydává Obecně závaznou 
vyhlášku č. 2/2020, o místním poplatku za užívání veřej-
ného prostranství. Obecně závazná vyhláška bude zveřej-
něna na stránkách obce. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 14/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

8. Smlouvy
 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje podání 
žádosti o dotaci v rámci výzvy č. 4 MAS Krkonoše z IROP - 
Bezpečnost  dopravy a  cyklodoprava,  č .  výzvy 
358/06_16_038/CLLD_17_03_011 „Rekonstrukce histo-
rického centra v Lánově“ - CHODNÍKY a zároveň schva-
luje zajištění předfinancování a dofinancování projektu obcí 
Lánov. Projekt řeší vybudování stavby „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 15/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem příkazní smlouvy o poskytnutí poraden-
ské a konzultační činnosti v rámci přípravy žádosti o dotaci
a realizaci projektu v rámci výzvy č. 4 MAS Krkonoše
z IROP - Bezpečnost dopravy a cyklodoprava, č. výzvy 
358/06_16_038/CLLD_17_03_011 „Rekonstrukce histo-
rického centra v Lánově“ - CHODNÍKY a zároveň schva-
luje zajištění předfinancování a dofinancování projektu obcí 
Lánov.  Projekt řeší vybudování stavby „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 16/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku obce podpisem „Smlouvy o dílo na zhotovení 
dokumentace PDPS č. 002/20 pro akci „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“ se společností DiK Janák, s. r. o., 
Trutnov ve výši 171.000 Kč bez DPH. Rada obce projednala 
3 nabídky v rámci akce a schválila nejnižší nabídku od firmy 
DiK Janák, s. r. o., usnesením č. 2/3/20 ze dne 6. 2. 2020.
Výsledek hlasování: Pro:12  Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 17/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh „Kupní 
smlouvy se smlouvou o zřízení služebnosti“ mezi Obcí 
Lánov a paní ... týkající se prodeje pozemku p. p. č. ...

2o výměře 53 m  (ostatní plocha, ostatní komunikace) v kat. 
území Prostřední Lánov s tím, že pozemek je převáděn
na základě vydržení a zároveň je zřízeno věcné břemeno
s právem služebnosti inženýrské sítě ve prospěch obce 
Lánov - jedná se o pozemek p. p. č. ..., který je trvale zaplo-
cen a v dobré víře trvale užíván s tím, že na předmětném 
pozemku je zároveň zřízeno věcné břemeno na dobu neurči-
tou s právem služebnosti ve prospěch obce Lánov. Nabyva-
telka paní ..., trvale bytem ..., 543 41 Lánov bude poplatní-
kem daně z nabytí nemovitých věcí. Kupní cena majetkové 
dispozice je stanovena dohodou na celkovou kupní cenu 
10.000 Kč s tím, že cena jednorázové úhrady za zřízení 
věcného břemene na dobu neurčitou činí dle znaleckého 
posudku č. 8100-010/19 ze dne 5. 2. 2019 částku ve výši 
10.000 Kč (bez DPH).  
Výsledek hlasování: Pro:10  Proti:2   Zdržel se:0
Usnesení 18/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o zajištění a provozu SSL 
certifikátu“ ev. č. SSL-04-02-2020, mezi Obcí Lánov
a společností Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci 
zajištění a nasazení SSL certifikátu zajišťující provoz 
webových stránek - cena za zajištění provozu SSL na 1 rok 
bude 1.950 Kč bez DPH.
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 19/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o vytvoření internetových 
stránek“ ev. č. SOD-05-02-2020, mezi Obcí Lánov a společ-
ností Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci vytvo-
ření internetových stránek a prezentací www.lanov.cz
o celkové ceně 37.500 Kč bez DPH. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 20/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o provozu internetových 
stránek“, SOP-05-02-2020, mezi Obcí Lánov a společností 
Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci zajištění 
bezvadného provozu redakčního systému a internetových 
stránek www.lanov.cz o celkové ceně ve výši 7.950 Kč bez 
DPH za rok. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 21/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

9.  Různé
Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje žádost o udělení 
souhlasu ke změně dopravního napojení a provedení 
hrubých terénních úprav na části pozemku p. p. č. 3176 v kat. 
území Horní Lánov.
Výsledek hlasování: Pro:0   Proti:12    Zdržel se:0
Usnesení 22/1/20 - ZO neschvaluje dle návrhu.

 Smrtí pana starosty bohužel také došlo k přerušení konti-
nuity vývoje v obci. Proto od podzimu 2019 probíhá 
kontrola a přebírání dotačních staveb ve spolupráci pana
J. Vancla a Ing. J. Šilara. Další řadou jsou všechny ostatní 
práce a stavby, na které obec nezískala dotaci. Jedná se
o běžné opravy, rekonstrukci kabin na hřišti a další. Zásad-
ním pro mne je také pokračování rozvoje naší školy
a příprava revitalizace centra obce. Pro návrh další stavební 
činnosti bude nutné zpracovat nebo doplnit pasport komuni-
kací, mostní prohlídky a pasport objektů v majetku obce. 
 Nedílnou součástí dalšího rozvoje obce je také zpraco-
vání nového územního plánu, respektive jeho novelizace. 
Byla jsem pověřena zastupitelstvem obce jako kontaktní 
osoba pro zpracovatele územního plánu. O probíhajících 
jednáních budete informování. Návrh územního plánu
bude zveřejněn na úřední desce i prostřednictvím kabelové 
televize.
 Pokud se mám vyjádřit k mému působení na obci, tak 
jsem se pustila do zajímavé práce a věřím, že živelnost paní 
starostky a úřední šiml v mé povaze, který ji, jak ona říká, 
krotí, bude dobrým tandemem pro rozvoj obce. Ve spolu-
práci s paní starostkou jsme se pustily do boje za krásnější 
Lánov a snažíme se udělat vše pro to, aby se Lánov stal
co nejlepším místem pro život. 
 Novou zkušeností je pro mne vystupování jako zástupce 
obce na veřejnosti, učím se hovořit na veřejnosti a před
více lidmi, proto si Vás dovoluji požádat o shovívavost
při případných nedostatcích. Stejně tak se seznamuji s jedná-
ním rady obce a zastupitelstva obce, kde je kolektivně 
rozhodováno o směřování naší obce. Stejně tak oceňuji 
všechny zaměstnance obce, ať současné, tak ty, kteří se 
rozhodli odejít, za širokou škálu oblastí, které jsou
na obecním úřadu řešeny, a věřím, že i nadále budou odchá-
zet občané z úřadu spokojeni. 
 Je pravdou, že jak se učíme, tak se některé věci nepoved-
ly, ale věřím, že to bude v minimální míře.    
 V roce 2020 byla další činnost paralyzována pandemií 
COVID 19. Ve spolupráci s hasiči, školou a dalšími orgány 
státní správy a samosprávy se paní starostka pustila do boje 
proti koronaviru a já bych chtěla všem zúčastněným a paní 
starostce zvlášť tímto poděkovat. Je velmi příjemné, když
ve zpravodajství ČT sledujete reportáž o protikoronovému 
snažení naší školy, když slyšíte poděkování za roušky
od obce. Věřím, že těchto pozitivních zpráv bude co nejvíce 
a podaří se život vrátit do normálních kolejí.

 Závěrem mi dovolte poděkovat Vám za důvěru a přeji 
Vám krásné léto. 

     Vaše místostarostka Markéta Kreislová

  Usnesení z jednání Zastupitelstva obce   
  Lánov dne 20. 2. 2020 - OÚ Lánov

Doba konání: 17:30 - 21:30
Omluven: Dana Jakubcová, Milan Půlpán
Neomluven: Milan Kuřík

1. Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
 Starostka obce zahájila jednání zastupitelstva a konstatu-
je, že je přítomna nadpoloviční většina zastupitelů. Zastupi-
telstvo je tedy usnášeníschopné. Navrhuji p. Markétu Kreis-
lovou jako zapisovatelku a p. Dominiku Erbenovou
a p. Jaroslava Šedivého jako ověřovatele zápisu z jednání.
 K zápisu z minulého jednání zastupitelstva nebylo připo-
mínek. Výsledek hlasování: Pro:10    Proti:0    Zdržel se:2
Usnesení č. 1/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu

2. Schválení programu jednání
Místostarostka Markéta Kreislová přednesla návrh 
programu dnešního jednání zastupitelstva.
Navržený program:
1)  Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu  
2)  Schválení programu jednání
3)  Plnění usnesení zastupitelstva
4)  Zpráva o činnosti rady obce
5)  Rozpočtové opatření č. 14/2019, č. 1/2020 a č. 2/2020
6)  Schválení ceny stočného na rok 2020
7)  Obecně závazné vyhlášky a vnitřní směrnice 
8)  Smlouvy
9)  Různé  
10)  Diskuze
11)  Závěr
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 2/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

3. Plnění usnesení zastupitelstva
 Zastupitelstvo obce bere na vědomí Zprávu o kontrole 
plnění usnesení z minulého jednání zastupitelstva, které se 
konalo dne 19. 12. 2019. Ke zprávě nebylo připomínek.
Usnesení č. 3/1/20 – ZO bere na vědomí.

4. Zpráva o činnosti rady obce
 Místostarostka Markéta Kreislová přednesla Zprávu
o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva dne 
19. 12. 2019 do jednání rady obce dne 6. 2. 2020 (dále jen 
„Zpráva“). Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 4/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

5. Rozpočtové opatření č. 14/2019, č. 1/2020 a č. 2/2020
Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila rozpočtové 
opatření č. 14/2019. Vysvětlila jednotlivé změny ve 
výdajové a příjmové části. Finanční výbor projednal dne 20. 
2. 2020 rozpočtové opatření a doporučil zastupitelstvu ke 
schválení. Opatření se týká vyúčtování dotací. Zastupitel-
stvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 14/2019 bez 
připomínek. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 5/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

 Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila 
rozpočtové opatření č. 1/2020, vysvětlila jednotlivé změny 
ve výdajové a příjmové části a uvedla, že členové finančního 
výboru projednali rozpočtové opatření dne 20. 2. 2020. 
Rozpočtové opatření č. 1/2020 bylo schváleno usnesením
č. 5/3/20 Radou obce dne 6. 2. 2020. Rozpočtové opatření se 
týká mimořádného příspěvku pro SDH Prostřední Lánov - 
nevyčerpané prostředky za rok 2019.
Zastupitelstvo obce bere na vědomí rozpočtové opatření
č. 1/2020 bez připomínek.
Usnesení č. 6/1/20 – ZO bere na vědomí dle návrhu.

 Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila 
rozpočtové opatření č. 2/2020. Vysvětlila jednotlivé změny 
ve výdajové a příjmové části. Finanční výbor projednal dne 
20. 2. 2020 rozpočtové opatření a doporučil zastupitelstvu 
ke schválení. Rozpočtové opatření se týká zvýšení odměn 
členům rady a zastupitelstva dle Nařízení vlády č. 338/2019 
Sb. Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření
č. 2/2020 bez připomínek.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 7/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

6. Schválení ceny stočného na rok 2020
 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje na základě 
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finanční analýzy projektu „Kanalizace a ČOV Lánov“
a ČSÚ zveřejněné inflace za rok 2019 výši stočného pro 

3obec Lánov na rok 2020 ve výši 37,05 Kč/m  + platné DPH. 
Výše stočného byla schválena Radou obce usnesením
č. 1/3/20 ze dne 6. 2. 2020. Informace o zvýšení ceny 
stočného na rok 2020 bude dána do obecního zpravodaje. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 8/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

7. Obecně závazné vyhlášky a směrnice obce
Zastupitelstvo obce projednalo a vydává Obecně závaznou 
vyhlášku č. 1/2020, o místním poplatku z pobytu - sazba 
poplatku 15 Kč/den/osobu. Obecně závazná vyhláška bude 
zveřejněna na stránkách obce. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 9/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 1/2020 - Směrnice pro schvalování účetní závěrky. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 10/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 2/2020 - Směrnice k vedení pokladny. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 11/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 3/2020 - Směrnice - harmonogram účetní závěrky. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 12/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje Vnitřní směrnici 
č. 4/2020 - Vnitřní směrnice k rozpočtovému hospodaření. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 13/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

Zastupitelstvo obce projednalo a vydává Obecně závaznou 
vyhlášku č. 2/2020, o místním poplatku za užívání veřej-
ného prostranství. Obecně závazná vyhláška bude zveřej-
něna na stránkách obce. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 14/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

8. Smlouvy
 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje podání 
žádosti o dotaci v rámci výzvy č. 4 MAS Krkonoše z IROP - 
Bezpečnost  dopravy a  cyklodoprava,  č .  výzvy 
358/06_16_038/CLLD_17_03_011 „Rekonstrukce histo-
rického centra v Lánově“ - CHODNÍKY a zároveň schva-
luje zajištění předfinancování a dofinancování projektu obcí 
Lánov. Projekt řeší vybudování stavby „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 15/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem příkazní smlouvy o poskytnutí poraden-
ské a konzultační činnosti v rámci přípravy žádosti o dotaci
a realizaci projektu v rámci výzvy č. 4 MAS Krkonoše
z IROP - Bezpečnost dopravy a cyklodoprava, č. výzvy 
358/06_16_038/CLLD_17_03_011 „Rekonstrukce histo-
rického centra v Lánově“ - CHODNÍKY a zároveň schva-
luje zajištění předfinancování a dofinancování projektu obcí 
Lánov.  Projekt řeší vybudování stavby „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 16/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku obce podpisem „Smlouvy o dílo na zhotovení 
dokumentace PDPS č. 002/20 pro akci „Chodník podél 
silnice I/14 v Lánově“ se společností DiK Janák, s. r. o., 
Trutnov ve výši 171.000 Kč bez DPH. Rada obce projednala 
3 nabídky v rámci akce a schválila nejnižší nabídku od firmy 
DiK Janák, s. r. o., usnesením č. 2/3/20 ze dne 6. 2. 2020.
Výsledek hlasování: Pro:12  Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 17/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh „Kupní 
smlouvy se smlouvou o zřízení služebnosti“ mezi Obcí 
Lánov a paní ... týkající se prodeje pozemku p. p. č. ...

2o výměře 53 m  (ostatní plocha, ostatní komunikace) v kat. 
území Prostřední Lánov s tím, že pozemek je převáděn
na základě vydržení a zároveň je zřízeno věcné břemeno
s právem služebnosti inženýrské sítě ve prospěch obce 
Lánov - jedná se o pozemek p. p. č. ..., který je trvale zaplo-
cen a v dobré víře trvale užíván s tím, že na předmětném 
pozemku je zároveň zřízeno věcné břemeno na dobu neurči-
tou s právem služebnosti ve prospěch obce Lánov. Nabyva-
telka paní ..., trvale bytem ..., 543 41 Lánov bude poplatní-
kem daně z nabytí nemovitých věcí. Kupní cena majetkové 
dispozice je stanovena dohodou na celkovou kupní cenu 
10.000 Kč s tím, že cena jednorázové úhrady za zřízení 
věcného břemene na dobu neurčitou činí dle znaleckého 
posudku č. 8100-010/19 ze dne 5. 2. 2019 částku ve výši 
10.000 Kč (bez DPH).  
Výsledek hlasování: Pro:10  Proti:2   Zdržel se:0
Usnesení 18/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o zajištění a provozu SSL 
certifikátu“ ev. č. SSL-04-02-2020, mezi Obcí Lánov
a společností Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci 
zajištění a nasazení SSL certifikátu zajišťující provoz 
webových stránek - cena za zajištění provozu SSL na 1 rok 
bude 1.950 Kč bez DPH.
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 19/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o vytvoření internetových 
stránek“ ev. č. SOD-05-02-2020, mezi Obcí Lánov a společ-
ností Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci vytvo-
ření internetových stránek a prezentací www.lanov.cz
o celkové ceně 37.500 Kč bez DPH. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 20/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem „Smlouvy o provozu internetových 
stránek“, SOP-05-02-2020, mezi Obcí Lánov a společností 
Galileo Corporation, s. r. o., Chomutov ve věci zajištění 
bezvadného provozu redakčního systému a internetových 
stránek www.lanov.cz o celkové ceně ve výši 7.950 Kč bez 
DPH za rok. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0  Zdržel se:0
Usnesení 21/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

9.  Různé
Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje žádost o udělení 
souhlasu ke změně dopravního napojení a provedení 
hrubých terénních úprav na části pozemku p. p. č. 3176 v kat. 
území Horní Lánov.
Výsledek hlasování: Pro:0   Proti:12    Zdržel se:0
Usnesení 22/1/20 - ZO neschvaluje dle návrhu.

 Smrtí pana starosty bohužel také došlo k přerušení konti-
nuity vývoje v obci. Proto od podzimu 2019 probíhá 
kontrola a přebírání dotačních staveb ve spolupráci pana
J. Vancla a Ing. J. Šilara. Další řadou jsou všechny ostatní 
práce a stavby, na které obec nezískala dotaci. Jedná se
o běžné opravy, rekonstrukci kabin na hřišti a další. Zásad-
ním pro mne je také pokračování rozvoje naší školy
a příprava revitalizace centra obce. Pro návrh další stavební 
činnosti bude nutné zpracovat nebo doplnit pasport komuni-
kací, mostní prohlídky a pasport objektů v majetku obce. 
 Nedílnou součástí dalšího rozvoje obce je také zpraco-
vání nového územního plánu, respektive jeho novelizace. 
Byla jsem pověřena zastupitelstvem obce jako kontaktní 
osoba pro zpracovatele územního plánu. O probíhajících 
jednáních budete informování. Návrh územního plánu
bude zveřejněn na úřední desce i prostřednictvím kabelové 
televize.
 Pokud se mám vyjádřit k mému působení na obci, tak 
jsem se pustila do zajímavé práce a věřím, že živelnost paní 
starostky a úřední šiml v mé povaze, který ji, jak ona říká, 
krotí, bude dobrým tandemem pro rozvoj obce. Ve spolu-
práci s paní starostkou jsme se pustily do boje za krásnější 
Lánov a snažíme se udělat vše pro to, aby se Lánov stal
co nejlepším místem pro život. 
 Novou zkušeností je pro mne vystupování jako zástupce 
obce na veřejnosti, učím se hovořit na veřejnosti a před
více lidmi, proto si Vás dovoluji požádat o shovívavost
při případných nedostatcích. Stejně tak se seznamuji s jedná-
ním rady obce a zastupitelstva obce, kde je kolektivně 
rozhodováno o směřování naší obce. Stejně tak oceňuji 
všechny zaměstnance obce, ať současné, tak ty, kteří se 
rozhodli odejít, za širokou škálu oblastí, které jsou
na obecním úřadu řešeny, a věřím, že i nadále budou odchá-
zet občané z úřadu spokojeni. 
 Je pravdou, že jak se učíme, tak se některé věci nepoved-
ly, ale věřím, že to bude v minimální míře.    
 V roce 2020 byla další činnost paralyzována pandemií 
COVID 19. Ve spolupráci s hasiči, školou a dalšími orgány 
státní správy a samosprávy se paní starostka pustila do boje 
proti koronaviru a já bych chtěla všem zúčastněným a paní 
starostce zvlášť tímto poděkovat. Je velmi příjemné, když
ve zpravodajství ČT sledujete reportáž o protikoronovému 
snažení naší školy, když slyšíte poděkování za roušky
od obce. Věřím, že těchto pozitivních zpráv bude co nejvíce 
a podaří se život vrátit do normálních kolejí.

 Závěrem mi dovolte poděkovat Vám za důvěru a přeji 
Vám krásné léto. 

     Vaše místostarostka Markéta Kreislová

  Usnesení z jednání Zastupitelstva obce   
  Lánov dne 20. 2. 2020 - OÚ Lánov

Doba konání: 17:30 - 21:30
Omluven: Dana Jakubcová, Milan Půlpán
Neomluven: Milan Kuřík

1. Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu
 Starostka obce zahájila jednání zastupitelstva a konstatu-
je, že je přítomna nadpoloviční většina zastupitelů. Zastupi-
telstvo je tedy usnášeníschopné. Navrhuji p. Markétu Kreis-
lovou jako zapisovatelku a p. Dominiku Erbenovou
a p. Jaroslava Šedivého jako ověřovatele zápisu z jednání.
 K zápisu z minulého jednání zastupitelstva nebylo připo-
mínek. Výsledek hlasování: Pro:10    Proti:0    Zdržel se:2
Usnesení č. 1/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu

2. Schválení programu jednání
Místostarostka Markéta Kreislová přednesla návrh 
programu dnešního jednání zastupitelstva.
Navržený program:
1)  Určení zapisovatele a ověřovatelů zápisu  
2)  Schválení programu jednání
3)  Plnění usnesení zastupitelstva
4)  Zpráva o činnosti rady obce
5)  Rozpočtové opatření č. 14/2019, č. 1/2020 a č. 2/2020
6)  Schválení ceny stočného na rok 2020
7)  Obecně závazné vyhlášky a vnitřní směrnice 
8)  Smlouvy
9)  Různé  
10)  Diskuze
11)  Závěr
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 2/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

3. Plnění usnesení zastupitelstva
 Zastupitelstvo obce bere na vědomí Zprávu o kontrole 
plnění usnesení z minulého jednání zastupitelstva, které se 
konalo dne 19. 12. 2019. Ke zprávě nebylo připomínek.
Usnesení č. 3/1/20 – ZO bere na vědomí.

4. Zpráva o činnosti rady obce
 Místostarostka Markéta Kreislová přednesla Zprávu
o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva dne 
19. 12. 2019 do jednání rady obce dne 6. 2. 2020 (dále jen 
„Zpráva“). Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 4/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

5. Rozpočtové opatření č. 14/2019, č. 1/2020 a č. 2/2020
Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila rozpočtové 
opatření č. 14/2019. Vysvětlila jednotlivé změny ve 
výdajové a příjmové části. Finanční výbor projednal dne 20. 
2. 2020 rozpočtové opatření a doporučil zastupitelstvu ke 
schválení. Opatření se týká vyúčtování dotací. Zastupitel-
stvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 14/2019 bez 
připomínek. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 5/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

 Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila 
rozpočtové opatření č. 1/2020, vysvětlila jednotlivé změny 
ve výdajové a příjmové části a uvedla, že členové finančního 
výboru projednali rozpočtové opatření dne 20. 2. 2020. 
Rozpočtové opatření č. 1/2020 bylo schváleno usnesením
č. 5/3/20 Radou obce dne 6. 2. 2020. Rozpočtové opatření se 
týká mimořádného příspěvku pro SDH Prostřední Lánov - 
nevyčerpané prostředky za rok 2019.
Zastupitelstvo obce bere na vědomí rozpočtové opatření
č. 1/2020 bez připomínek.
Usnesení č. 6/1/20 – ZO bere na vědomí dle návrhu.

 Starostka Eliška Rojtová přednesla a zdůvodnila 
rozpočtové opatření č. 2/2020. Vysvětlila jednotlivé změny 
ve výdajové a příjmové části. Finanční výbor projednal dne 
20. 2. 2020 rozpočtové opatření a doporučil zastupitelstvu 
ke schválení. Rozpočtové opatření se týká zvýšení odměn 
členům rady a zastupitelstva dle Nařízení vlády č. 338/2019 
Sb. Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření
č. 2/2020 bez připomínek.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení č. 7/1/20 – ZO schvaluje dle návrhu.

6. Schválení ceny stočného na rok 2020
 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje na základě 
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 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje navýšení 
členských příspěvků na rok 2020 pro Krkonoše - svazek 
měst a obcí ve výši 10 Kč na trvale žijícího obyvatele. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 23/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí 
„Výroční zprávu dle zákona číslo 106/1999 Sb. o svobod-
ném přístupu k informacím“ za rok 2019. 
Usnesení 24/1/20 - ZO bere na vědomí dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem návrhu dodatku k veřejnoprávní 
smlouvě na výkonu přenesené působnosti na úseku 
přestupků - dodatek č. 2 k veřejnoprávní smlouvě 146/V-
S/2003 mezi smluvními stranami Město Vrchlabí a Obec 
Lánov. Jedná se o navýšení částky za projednání přestupku 
ve výši 2.500 Kč za každý oznámený přestupek. 
Výsledek hlasování: Pro:11 Proti:1   Zdržel se:0
Usnesení 25/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům zastupitelstva (členům, kteří nejsou zařazeni 
ve výboru nebo v komisi) - ve výši 1.200 Kč/měsíc - dle 
přílohy. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 26/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům výborů zastupitelstva a členům komisí rady - 
je řešeno roční odměnou - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 27/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn předsedům výborů zastupitelstva ve výši 3.000 
Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:10   Proti:0   Zdržel se:2
Usnesení 28/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům rady ve výši 3.500 Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:9   Proti:1   Zdržel se:2
Usnesení 29/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn místostarosty (neuvolněný člen zastupitelstva)
ve výši 22.500 Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:8   Proti:3   Zdržel se:1
Usnesení 30/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí infor-
mace týkající se měsíčního vyúčtování energií ZŠ a MŠ 
Horní Lánov a Lánov a dále seznam požadavků na údržbu 
pro rok 2020 - dle přílohy. 
Usnesení 31/1/20 - ZO bere na vědomí dle návrhu.

  Ověřovatelé:  Dominika Erbenová, Jaroslav Šedivý    
          Starostka: Eliška Rojtová

  Regenerace vzrostlé zeleně

  

Název 
akce: „Regenerace vzrostlé zeleně v zastavěné části obce 
Lánov“

Poskytovatel: OP ŽP, EF pro regionální rozvoj EU

Na jaře roku 2014 Obec Lánov zahájila realizaci projektu

s názvem „Regenerace vzrostlé zeleně v zastavěné části 
obce Lánov“, který byl spolufinancován z OP životní 
prostředí prostřednictvím Evropského fondu pro regionální 
rozvoj EU. V srpnu 2014 došlo k ukončení projektu, celkové 
náklady projektu činily cca 1 022.000 Kč.
 Při realizaci projektu byly ošetřeny stávající dřeviny, 
vysázeny nové dřeviny a došlo k celkové regeneraci zeleně
a stromů na území obce Lánov. Aktivity v rámci projektu se 
ukázaly jako velmi přínosné a splnily očekávaný účel. Tento 
projekt je nyní v plánovaném období udržitelnosti.

           Eliška Rojtová, starostka

  Dovybavení polytechnického a jazy-
  kově komunikačního centra ZŠ Lánov

 Projekt „Dovybavení polytechnického a jazykově 
komunikačního centra ZŠ Lánov“ je spolufinancován
z Evropské unie – Integrovaného regionálního operačního 
programu. Reg. číslo projektu: CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_075/
0011133

 Projektový záměr řeší zlepšení stávající infrastruktury 
odborných učeben, a to pořízením ICT dovybavení v rámci 
přístavby budovy Polytechnického a jazykově komunikač-
ního centra ZŠ Lánov. 
 Pro zahájení výuky v odborných učebnách je třeba 
dovybavit tyto učebny informačními a komunikačními 
technologiemi (ICT vybavením), učebními pomůckami, 
které současný realizovaný projekt Polytechnického centra 
neobsahuje či jen v minimálním rozsahu. Pořízení obrábě-
cích strojů, vybavení učeben PC (notebooky), projektory, 
3D tiskárnou, výukovým SW a další technikou je v současné 
době nezbytné pro zkvalitnění výuky žáků v odborných 
předmětech.
 Cílem projektu je vytvoření moderních prostor, které 
budou přístupny všem skupinám osob, v souladu se součas-
nými trendy v základním vzdělávání v návaznosti na platnou 
legislativu ČR. Realizací projektu dojde ke zvýšení kvality 
vzdělávání v klíčových kompetencích dle IROP ve vazbě
na budoucí uplatnění na trhu práce. 

 Díky realizaci projektu dojde ke zvýšení kvality
a dostupnosti infrastruktury pro vzdělávání a celoživotní 
učení a podpoře klíčových kompetencí IROP v návaznosti 
na školní vzdělávací program. Ukončení fyzické realizace 
projektu se plánuje do poloviny roku 2020.
                                     OÚ Lánov

  Společenská rubrika obce Lánov

  V lednu se narodil Matyáš Falta, v únoru Marika 
Škodová, v březnu Šárka Blažková a v dubnu Theodor 
Kynský. Vítáme Vás v Lánově a hodně štěstí do života! 

  V období od 16. 1. 2020 do 15. 5. 2020 dovršili svá 
významná životní jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále 
po roce) níže uvedení spoluobčané:

paní Danuše Machová
paní Dagmar Zaplatílková
paní Marie Vanclová
paní Vladislava Mičová
pan František Pauer
pan Jaroslav Bajer
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paní Marie Mařasová
pan Bohumír Hylmar
pan Luboš Hájek
pan Ivan Hanuš
pan Petr Malý
paní Eva Čermáková
pan Jiří Beneš
pan Jiří Pacák
paní Annelies Štolfová
pan Rudolf Filip
pan Miroslav Waněk
pan Ladislav Tringela
paní Dana Stránská
paní Alenka Bartoňová
paní Jana Lacinová
paní Jaroslava Pršalová
pan Vlastimil Kynský
paní Alena Hebká
paní Hana Procházková
paní Justyna Chlapovičová

  Všem jubilantům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

  Jubilea se dožil i pan Jiří Hartig, 
který ale krátce nato v květnu bohužel 
zemřel. Životní svíčka bohužel 
dohořela i těmto dalším našim spolu-
občanům: v březnu nás navždy opustil 
pan Josef Tomíček, v květnu pan 
Vladimír Klepl a pan Jiří Rojt.

 Dovolte mi jménem Obce Lánov 
vyjádřit upřímnou soustrast pozůsta-
lým rodinám a jejich přátelům
a blízkým.
                 Karolina Boková

  Zamyšlení nad dětmi

  Mám ráda děti - myšleno 
samozřejmě po stránce vztahové, 
nikoli kulinářské - hlavně ta mrňata,
u nichž jejich roztomilost dokáže 
spolehlivě přehlušit jakýkoliv přestu-
pek, jehož by se snad některý prcek 
dopustil. Vždy mi úžasně projasní den, 
když venku potkám skupinu předško-
láčků s paní učitelkou, protože se 
okamžitě začne ozývat Dobrý den, 
dobrý den, dobrý den...hezky popořadě 
a od každého dítka. Musím podot-
knout, že já zase každému dítku zvlášť 
poděkuji.
 Také ráda pozoruji drobotinu
s jejich maminkami i tatínky, jak se od 
rodičů, dědečků, babiček či jiných 
členů rodiny učí pomalu chápat pravi-
dla, která jim jednou usnadní žití v tom 
dospělém světě: samozřejmě k tomu 
není cesta přímá a snadná. Navíc se
i docela malý člověk musí naučit, jak se 
prosazovat, kdy ustoupit a kdy se 

naopak pokusit uhájit si svou pravdu či 
názor.
 Občas vídám takovou hezoučkou 
blonďatou holčičku, vypadá jak 
předloha pro andílky - ale jak už jsem 
zpozorovala, je to dívenka s pevným 
názorem na fungování světa kolem ní
a snaží se i v útlém věku své požadavky 
dávat pořádně najevo.
 Jednou jsem ji  potkala,  šla
s maminkou a zřejmě ji cosi nazlobi-
lo... zkrátka, bylo až obdivuhodné,
jak dokáže tohle malé, hezoučké
a něžné stvoření hlasitě vřískat. 
Vytrvale a z plných plic.
 Protože jsem šla zrovna z nákupu
a měla jsem v tašce i nějaké sladkosti, 
napadlo mě - po dovolení se u 
maminky - zeptat se ubrečeného 
protestujícího andílka: „Tak ty se 
zlobíš na svět? A kdybys třeba dostala 
zmrzlinku, bylo by to o něco lepší?“
 Načež nastala krásná situace, 
protože maličká zmlkla, potoky slzí ve 
vteřině vyschly a ona prohlásila „Jo!“, 
popadla zmrzlinu a bez zaváhání 
pokračovala v chůzi vedle maminky. 
Měla jsem co dělat, abych se neroze-
smála hned před ní, protože okamžitá
a naprostá změna nálady byla fakt 
povedená.
 Jak jsem již napsala, děti jsou 
prostě úžasné, radujme se z nich
a užívejme si jejich bezprostřednosti, 
dokud nevyrostou a nezačnou se nám 
vzdalovat do světa, který je přiláká 
svými možnostmi či nabídkou samo-
statnosti, úspěchu či snad i opravdo-
vého štěstí.
         Olga Suchomelová

  Milí lánovští přátelé,
  sousedé i známí!

 Byla jsem velmi potěšena laska-
vou nabídkou paní Karolíny Bokové 
přispívat do oblíbeného lánovského 
Zpravodaje a dovoluji si proto blíže se 
vám představit.

 Půvabnou obec Lánov jsem 
poprvé navštívila v létě roku 2003, 
tehdy ještě na dovolenou a ve společ-
nosti svého životního partnera,
dr. Jiřího Pondělíčka. V dalších letech 
jsme tu pak již společně trávívali celé 
léto.
 Když Jiří před čtyřmi roky zemřel, 
opustila jsem Prahu definitivně a do 
Lánova jsem se přestěhovala. Sice 
jsem se v Praze narodila a prožila tam 
většinu života, ale přiznám se, že mě to 
vždycky táhlo ven, do prostředí uklid-
ňující, krásné přírody.
 Pokud mám o sobě říci ještě něco 
bližšího: jsem původní profesí sekre-

tářka, pracovala jsem na neurologii
a pak na biochemii Všeobecné fakultní 
nemocnice v sekretariátu přednosty. 
Byla to zajímavá, pěkná práce, i když 
občas ne zcela jednoduchá, protože mí 
šéfové byli především celou svou duší 
lékaři a teprve pak přednostové
s povinnostmi řídit chod pracoviště.
 V době, kdy jsem pod pojmem 
„psaní“ znala především přepisování 
odborných pojednání, zpráv a rozborů 
pro nejrůznější nadřízené složky, jsem 
si sice všímala nejrůznějších komic-
kých situací, které se odehrávaly kolem 
mě, případně postihly přímo mne;
ale sezení u počítače bylo až dost na to, 
abych se věnovala psaní ještě ve svém 
volnu.
 To mě začalo lákat až poté, co jsem 
odešla do důchodu a měla více času. 
Původně jsem ovšem ani v nejmenším 
nepomýšlela na to, že bych tyto 
sepsané historky mohla dát dohromady 
jako knížku, jenom jsem tím bavila své 
přátele, se kterými jsem se na internetu 
potkávala. Nabídka, že by se příběhy 
mohly vydat do světa v podobě knížky, 
mě naprosto ohromila, překvapila
a samozřejmě, když prvotní úžas 
pominul, taky moc potěšila.
 Ještě více mě následně potěšily 
hezké reakce čtenářů, když napsali,
že je příběhy pobavily, rozesmály, 
zlepšily jim náladu. Asi nejkrásnější 
pro mě bylo, když jsem se dozvěděla, 
jak jedna paní donesla knížku do 
nemocnice své mamince; ta byla
po těžké operaci, skleslá, apatická a bez 
zájmu. Po dvou dnech šla dcera
do nemocnice opět a už za dveřmi ji 
překvapily výbuchy smíchu z pokoje. 
Když otevřela, spatřila svou maminku, 
jak sedí, opřena o polštář a předčítá 
rozesmátým spolupacientkám.
 Věřte mi, milí lánovští přátelé,
že pokud se podaří někomu z vás 
zlepšit náladu vyprávěním o překvape-
ních či nástrahách, která život přináší
a pokud se společně všem prodělaným 
trampotám dokážeme zasmát, budu 
nejspokojenější člověk na světě!

         Olga Suchomelová

Z DĚNÍ V OBCI



 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje navýšení 
členských příspěvků na rok 2020 pro Krkonoše - svazek 
měst a obcí ve výši 10 Kč na trvale žijícího obyvatele. 
Výsledek hlasování: Pro:12 Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 23/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí 
„Výroční zprávu dle zákona číslo 106/1999 Sb. o svobod-
ném přístupu k informacím“ za rok 2019. 
Usnesení 24/1/20 - ZO bere na vědomí dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo, schvaluje a pověřuje 
starostku podpisem návrhu dodatku k veřejnoprávní 
smlouvě na výkonu přenesené působnosti na úseku 
přestupků - dodatek č. 2 k veřejnoprávní smlouvě 146/V-
S/2003 mezi smluvními stranami Město Vrchlabí a Obec 
Lánov. Jedná se o navýšení částky za projednání přestupku 
ve výši 2.500 Kč za každý oznámený přestupek. 
Výsledek hlasování: Pro:11 Proti:1   Zdržel se:0
Usnesení 25/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům zastupitelstva (členům, kteří nejsou zařazeni 
ve výboru nebo v komisi) - ve výši 1.200 Kč/měsíc - dle 
přílohy. 
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 26/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům výborů zastupitelstva a členům komisí rady - 
je řešeno roční odměnou - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:12   Proti:0   Zdržel se:0
Usnesení 27/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn předsedům výborů zastupitelstva ve výši 3.000 
Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:10   Proti:0   Zdržel se:2
Usnesení 28/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn členům rady ve výši 3.500 Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:9   Proti:1   Zdržel se:2
Usnesení 29/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje návrh výše 
odměn místostarosty (neuvolněný člen zastupitelstva)
ve výši 22.500 Kč/měsíc - dle přílohy.
Výsledek hlasování: Pro:8   Proti:3   Zdržel se:1
Usnesení 30/1/20 - ZO schvaluje dle návrhu.

 Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí infor-
mace týkající se měsíčního vyúčtování energií ZŠ a MŠ 
Horní Lánov a Lánov a dále seznam požadavků na údržbu 
pro rok 2020 - dle přílohy. 
Usnesení 31/1/20 - ZO bere na vědomí dle návrhu.

  Ověřovatelé:  Dominika Erbenová, Jaroslav Šedivý    
          Starostka: Eliška Rojtová

  Regenerace vzrostlé zeleně

  

Název 
akce: „Regenerace vzrostlé zeleně v zastavěné části obce 
Lánov“

Poskytovatel: OP ŽP, EF pro regionální rozvoj EU

Na jaře roku 2014 Obec Lánov zahájila realizaci projektu

s názvem „Regenerace vzrostlé zeleně v zastavěné části 
obce Lánov“, který byl spolufinancován z OP životní 
prostředí prostřednictvím Evropského fondu pro regionální 
rozvoj EU. V srpnu 2014 došlo k ukončení projektu, celkové 
náklady projektu činily cca 1 022.000 Kč.
 Při realizaci projektu byly ošetřeny stávající dřeviny, 
vysázeny nové dřeviny a došlo k celkové regeneraci zeleně
a stromů na území obce Lánov. Aktivity v rámci projektu se 
ukázaly jako velmi přínosné a splnily očekávaný účel. Tento 
projekt je nyní v plánovaném období udržitelnosti.

           Eliška Rojtová, starostka

  Dovybavení polytechnického a jazy-
  kově komunikačního centra ZŠ Lánov

 Projekt „Dovybavení polytechnického a jazykově 
komunikačního centra ZŠ Lánov“ je spolufinancován
z Evropské unie – Integrovaného regionálního operačního 
programu. Reg. číslo projektu: CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_075/
0011133

 Projektový záměr řeší zlepšení stávající infrastruktury 
odborných učeben, a to pořízením ICT dovybavení v rámci 
přístavby budovy Polytechnického a jazykově komunikač-
ního centra ZŠ Lánov. 
 Pro zahájení výuky v odborných učebnách je třeba 
dovybavit tyto učebny informačními a komunikačními 
technologiemi (ICT vybavením), učebními pomůckami, 
které současný realizovaný projekt Polytechnického centra 
neobsahuje či jen v minimálním rozsahu. Pořízení obrábě-
cích strojů, vybavení učeben PC (notebooky), projektory, 
3D tiskárnou, výukovým SW a další technikou je v současné 
době nezbytné pro zkvalitnění výuky žáků v odborných 
předmětech.
 Cílem projektu je vytvoření moderních prostor, které 
budou přístupny všem skupinám osob, v souladu se součas-
nými trendy v základním vzdělávání v návaznosti na platnou 
legislativu ČR. Realizací projektu dojde ke zvýšení kvality 
vzdělávání v klíčových kompetencích dle IROP ve vazbě
na budoucí uplatnění na trhu práce. 

 Díky realizaci projektu dojde ke zvýšení kvality
a dostupnosti infrastruktury pro vzdělávání a celoživotní 
učení a podpoře klíčových kompetencí IROP v návaznosti 
na školní vzdělávací program. Ukončení fyzické realizace 
projektu se plánuje do poloviny roku 2020.
                                     OÚ Lánov

  Společenská rubrika obce Lánov

  V lednu se narodil Matyáš Falta, v únoru Marika 
Škodová, v březnu Šárka Blažková a v dubnu Theodor 
Kynský. Vítáme Vás v Lánově a hodně štěstí do života! 

  V období od 16. 1. 2020 do 15. 5. 2020 dovršili svá 
významná životní jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále 
po roce) níže uvedení spoluobčané:

paní Danuše Machová
paní Dagmar Zaplatílková
paní Marie Vanclová
paní Vladislava Mičová
pan František Pauer
pan Jaroslav Bajer
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paní Marie Mařasová
pan Bohumír Hylmar
pan Luboš Hájek
pan Ivan Hanuš
pan Petr Malý
paní Eva Čermáková
pan Jiří Beneš
pan Jiří Pacák
paní Annelies Štolfová
pan Rudolf Filip
pan Miroslav Waněk
pan Ladislav Tringela
paní Dana Stránská
paní Alenka Bartoňová
paní Jana Lacinová
paní Jaroslava Pršalová
pan Vlastimil Kynský
paní Alena Hebká
paní Hana Procházková
paní Justyna Chlapovičová

  Všem jubilantům srdečně přejeme 
všechno nejlepší,  mnoho štěstí
a zdraví.

  Jubilea se dožil i pan Jiří Hartig, 
který ale krátce nato v květnu bohužel 
zemřel. Životní svíčka bohužel 
dohořela i těmto dalším našim spolu-
občanům: v březnu nás navždy opustil 
pan Josef Tomíček, v květnu pan 
Vladimír Klepl a pan Jiří Rojt.

 Dovolte mi jménem Obce Lánov 
vyjádřit upřímnou soustrast pozůsta-
lým rodinám a jejich přátelům
a blízkým.
                 Karolina Boková

  Zamyšlení nad dětmi

  Mám ráda děti - myšleno 
samozřejmě po stránce vztahové, 
nikoli kulinářské - hlavně ta mrňata,
u nichž jejich roztomilost dokáže 
spolehlivě přehlušit jakýkoliv přestu-
pek, jehož by se snad některý prcek 
dopustil. Vždy mi úžasně projasní den, 
když venku potkám skupinu předško-
láčků s paní učitelkou, protože se 
okamžitě začne ozývat Dobrý den, 
dobrý den, dobrý den...hezky popořadě 
a od každého dítka. Musím podot-
knout, že já zase každému dítku zvlášť 
poděkuji.
 Také ráda pozoruji drobotinu
s jejich maminkami i tatínky, jak se od 
rodičů, dědečků, babiček či jiných 
členů rodiny učí pomalu chápat pravi-
dla, která jim jednou usnadní žití v tom 
dospělém světě: samozřejmě k tomu 
není cesta přímá a snadná. Navíc se
i docela malý člověk musí naučit, jak se 
prosazovat, kdy ustoupit a kdy se 

naopak pokusit uhájit si svou pravdu či 
názor.
 Občas vídám takovou hezoučkou 
blonďatou holčičku, vypadá jak 
předloha pro andílky - ale jak už jsem 
zpozorovala, je to dívenka s pevným 
názorem na fungování světa kolem ní
a snaží se i v útlém věku své požadavky 
dávat pořádně najevo.
 Jednou jsem ji  potkala,  šla
s maminkou a zřejmě ji cosi nazlobi-
lo... zkrátka, bylo až obdivuhodné,
jak dokáže tohle malé, hezoučké
a něžné stvoření hlasitě vřískat. 
Vytrvale a z plných plic.
 Protože jsem šla zrovna z nákupu
a měla jsem v tašce i nějaké sladkosti, 
napadlo mě - po dovolení se u 
maminky - zeptat se ubrečeného 
protestujícího andílka: „Tak ty se 
zlobíš na svět? A kdybys třeba dostala 
zmrzlinku, bylo by to o něco lepší?“
 Načež nastala krásná situace, 
protože maličká zmlkla, potoky slzí ve 
vteřině vyschly a ona prohlásila „Jo!“, 
popadla zmrzlinu a bez zaváhání 
pokračovala v chůzi vedle maminky. 
Měla jsem co dělat, abych se neroze-
smála hned před ní, protože okamžitá
a naprostá změna nálady byla fakt 
povedená.
 Jak jsem již napsala, děti jsou 
prostě úžasné, radujme se z nich
a užívejme si jejich bezprostřednosti, 
dokud nevyrostou a nezačnou se nám 
vzdalovat do světa, který je přiláká 
svými možnostmi či nabídkou samo-
statnosti, úspěchu či snad i opravdo-
vého štěstí.
         Olga Suchomelová

  Milí lánovští přátelé,
  sousedé i známí!

 Byla jsem velmi potěšena laska-
vou nabídkou paní Karolíny Bokové 
přispívat do oblíbeného lánovského 
Zpravodaje a dovoluji si proto blíže se 
vám představit.

 Půvabnou obec Lánov jsem 
poprvé navštívila v létě roku 2003, 
tehdy ještě na dovolenou a ve společ-
nosti svého životního partnera,
dr. Jiřího Pondělíčka. V dalších letech 
jsme tu pak již společně trávívali celé 
léto.
 Když Jiří před čtyřmi roky zemřel, 
opustila jsem Prahu definitivně a do 
Lánova jsem se přestěhovala. Sice 
jsem se v Praze narodila a prožila tam 
většinu života, ale přiznám se, že mě to 
vždycky táhlo ven, do prostředí uklid-
ňující, krásné přírody.
 Pokud mám o sobě říci ještě něco 
bližšího: jsem původní profesí sekre-

tářka, pracovala jsem na neurologii
a pak na biochemii Všeobecné fakultní 
nemocnice v sekretariátu přednosty. 
Byla to zajímavá, pěkná práce, i když 
občas ne zcela jednoduchá, protože mí 
šéfové byli především celou svou duší 
lékaři a teprve pak přednostové
s povinnostmi řídit chod pracoviště.
 V době, kdy jsem pod pojmem 
„psaní“ znala především přepisování 
odborných pojednání, zpráv a rozborů 
pro nejrůznější nadřízené složky, jsem 
si sice všímala nejrůznějších komic-
kých situací, které se odehrávaly kolem 
mě, případně postihly přímo mne;
ale sezení u počítače bylo až dost na to, 
abych se věnovala psaní ještě ve svém 
volnu.
 To mě začalo lákat až poté, co jsem 
odešla do důchodu a měla více času. 
Původně jsem ovšem ani v nejmenším 
nepomýšlela na to, že bych tyto 
sepsané historky mohla dát dohromady 
jako knížku, jenom jsem tím bavila své 
přátele, se kterými jsem se na internetu 
potkávala. Nabídka, že by se příběhy 
mohly vydat do světa v podobě knížky, 
mě naprosto ohromila, překvapila
a samozřejmě, když prvotní úžas 
pominul, taky moc potěšila.
 Ještě více mě následně potěšily 
hezké reakce čtenářů, když napsali,
že je příběhy pobavily, rozesmály, 
zlepšily jim náladu. Asi nejkrásnější 
pro mě bylo, když jsem se dozvěděla, 
jak jedna paní donesla knížku do 
nemocnice své mamince; ta byla
po těžké operaci, skleslá, apatická a bez 
zájmu. Po dvou dnech šla dcera
do nemocnice opět a už za dveřmi ji 
překvapily výbuchy smíchu z pokoje. 
Když otevřela, spatřila svou maminku, 
jak sedí, opřena o polštář a předčítá 
rozesmátým spolupacientkám.
 Věřte mi, milí lánovští přátelé,
že pokud se podaří někomu z vás 
zlepšit náladu vyprávěním o překvape-
ních či nástrahách, která život přináší
a pokud se společně všem prodělaným 
trampotám dokážeme zasmát, budu 
nejspokojenější člověk na světě!

         Olga Suchomelová

Z DĚNÍ V OBCI



  Sucho ohrozilo  snůšku
  obojživelníků. Rychlý 
zásah jim dal šanci
 

 Lom u Hříběcích Bud ve Strážném 
je díky jezírku, které se na jeho dně 
tvoří při jarním tání, každoročním 
trdlištěm obojživelníků. Nejinak tomu 
bylo i letos. Bohužel sucho a teplé 
počasí způsobily, že jezírko se snůškou 
tisíců vajec obojživelníků téměř 
vyschlo. Rychlým zásahem strážců
a dobrovolných hasičů z Lánova se – 
doufáme – letošní snůšku podařilo
z velké části zachránit. 
 Jezírko vyhledávají čolci horští, 

skokani hnědí a další obojživelníci. 
„Podnikli jsme tento pokus ve snaze 
zabránit vyschnutí a uhynutí vajíček 
vzácných obojživelníků v přírodní 
památce Lom Strážné. Letošní nízká 
aktivita obojživelníků v Krkonoších je 
jedním z jasných a silných signálů 
sucha. Tradiční trdliště jsou mnohde 
vyschlá a přírodou se neozývá typické 
skřehotání žab. I když jde o zákrok 
spíše symbolický, protože takový 
zásah si nemůžeme dovolit na mnoha 
dalších žádoucích místech, jde o hezký 
příklad dobré spolupráce Správy 
KRNAP s obcí Lánov, obcí Strážné
a Sborem dobrovolných hasičů Horní 
Lánov, který obsluhuje také území 
Strážného. Všem zapojeným do tohoto 
zásahu velmi děkuji za velkorysost
i za to, že věnovali krkonošské přírodě 
kus práce a obětovali část svého 
volného času.“ uvedl ředitel Správy 
Krkonošského národního parku Robin 
Böhnisch. 
 "Nízkou hladinu jezírka zapříči-
nilo dlouhotrvající sucho. Během 
současných teplých dnů lze však 

očekávat, že vývoj obojživelníků, 
který je mimo jiné závislý na teplotních 
podmínkách, teď bude rychlejší
a snůšky by se mohly dovyvinout 
rychleji, než voda opět vyschne," uvedl 
hydrobiolog Správy KRNAP Adam 
Bednařík. 
 „S žádostí o pomoc nás oslovil pan 
ředitel Böhnisch a nám přišlo smyslu-
plné do této záchranné akce zapojit naši 
jednotku dobrovolných hasičů z Horní 
Lánova pod vedením Jaroslava Šedivé-
ho. Hasiči do jezírka 23. dubna napus-
tili tři cisterny vody,“ uvedla lánovská 
starostka Eliška Rojtová. „Věříme,
že i malý skutek může znamenat 

velkou pomoc pro přírodu,“ dodala. 
 Někdejší kamenolom u Hříběcích 
Bud byl založen na počátku minulého 
století právě pro těžbu vápence
k výrobě vápna a také mramorových 
drtí. Po ukončení těžby se lokalita 
ležící v Krkonošském národním parku 
stala pro výskyt vzácných druhů 
horských bylin vázaných na výskyt 
vápence, zejména orchidejí, přírodní 
památkou Lom Strážné.

        Mgr. Radek Drahný

  Korálice trojklaná

  Tak jako každý rok i letos jsem 
se vydala na malý průzkum lokality 
výskytu korálice trojklané. Tato 
rostlinka se řadí mezi naše nejohrože-
nější orchideje. Jedná se o poměrně 
malou a nenápadnou rostlinku, která 
roste ve stínu stromů. Tudíž není 
schopná vytvářet dostatek chlorofylu
a vyživuje se podhoubím hub. Je to 
jediný zástupce rodu, a proto je 
chráněná zákonem jako silně ohrožený 
druh. Tato rostlina byla v naší zemi 
vždy poměrně vzácná. V dnešní době 
bohužel mizí velmi rychle i ze svých 
stálých lokalit. Po několika letech 
pozorování mohu říci, že je potřeba
ji opravdu chránit, což jsem nepopírala 
nikdy. Před třemi lety jsem psala,
že jsem na malém prostoru objevila
7 rostlin. Dnes musím přiznat,
že rostlin letos bylo jen 5. Důvodů 
může být několik. A jedním z nich je 
opět vliv člověka.
 Nebuďte tedy lhostejní k přírodě 
ani k sobě. Žijeme v době, kdy nás
i celou přírodu ohrožuje sucho.
To sucho, které nás může o tyto šperky 
přírody připravit, ale nejen o ně. Važme 
si toho, že kolem naší vesnice je dost 
květnatých luk, pastvin a lesů. Máme 
stále co objevovat. Máme tu pramínky, 
v kterých naleznete chráněné druhy 
hub. Můžeme pozorovat dudka 
chocholatého (pokud se k nám opět 
vrátí ze zimoviště). A to si troufnu říci, 
že je velká vzácnost. Pozorujte
a užívejte si přírodu.

       Barbora Mertlíková

Plánované akce v roce 2020:

 Výlet a muzikál We Will Rock 
You v Praze 16. 5. - odložen na jiný 
termín, budu informovat, vstupenky 
jsou v platnosti.
 Tajný výlet rodiče a děti 6. 6. - 
nebude, zajímavou cestu máme naplá-
novanou, nový termín je 12. 6. 2021.
 Vinobraní Kuks 12. 9. - pokud 
bude, pojedeme, sraz rodáků je 
odložen.
 Divadlo pro děti do škol, Řecké 
báje a pověsti s Evou Hruškovou - bude 
v přeloženém termínu 1. 10. 2020.
 Vážení a milí přátelé kultury, 
cestování a zážitků, všechny Vás moc 
zdravím a těším se na viděnou s Vámi 
na našich cestách za kulturou a za 
poznáním.
   Za spolek L.A.SOBĚ
       Naděžda Bezstarosti

  Lyžařský výcvikový
  kurz 2020
 Letošní LVK navázal na jarní 
prázdniny. Sešli jsme se 16. 2.
v Dolním Dvoře u závory a celý týden 
jsme užívali sněhové peřiny na 
Hanapetrově pasece. Věnovali jsme se 
zdokonalování sjezdařského a běžec-
kého stylu. Poznali jsme lyžařský areál 
v Dolním Dvoře a ve Strážném.
Ve čtvrtek jsme se vydali poznávat 
Krkonoše na běžkách, rolby nás 
odvezly na Tetřeví boudy, počasí nám 
přálo a celý výlet se nám moc líbil.
K dalším čtvrtečním zážitkům patřila 
beseda s horskou službou. Během 
besedy nás pozdravila paní Zárybnic-
ká, meteoroložka ČT, a poprosila nás
o pomoc při natáčení přímého přenosu. 
Šest kluků se dobrovolně přihlásilo
a pod vedením pana učitele Šimůnka 
pomohli  te levizním technikům
s nasvětlením. Celý přímý přenos měli 
možnost sledovat přímo z měřicí stani-
ce. Byl to pro ně zajímavý zážitek.
 V pátek pak proběhl závod v obřím 
slalomu, nejrychlejším sedmákem se 
stala Markéta Forbelská.

Postřehy účastníků LVK:

Nejlepší byl dnešní výlet na běžkách, 
hlavně cesta z kopce dolů. A živý slalom 
na lyžích.

Natáčení televize.

Pro ty, co nebyli: Bylo to super, přišli 
jste o hodně.

 Další postřehy účastníků u vedoucí 
kurzu.
         Za LVK kantoři

  Florbalový turnaj

  V pátek 6.  března 2020 
proběhl ve sportovní hale v Hostinném 
okrskový turnaj ve florbalu žáků 4. a 5. 
tříd, kterého se zúčastnili i žáci naší 
školy. Náš tým předvedl velice 
bojovný výkon, i když třeba výsledek 
nebyl úplně lichotivý, ale vždy 

bojovali až do konce. Během celého 
turnaje byly vidět pohledné akce, 
krásné góly, výborné zákroky brankářů 
a hrálo se ve vysokém tempu. Pro žáky 
naší školy, kteří se turnaje zúčastnili,
to byla velmi cenná zkušenost a určitě 
si vyzkoušeli, že florbal rozhodně
patří mezi nejrychlejší sporty na světě. 
Věřím, že pro všechny zúčastněné
to byla velká motivace k tomu, aby na 
sobě ještě více pracovali. Všem zúčast-
něným děkuji za předvedené výkony
a reprezentaci naší školy.

             Libor Spurný
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Napouštění vysychajícího jezírka s žabími vajíčky.
Foto Kamila Antošová, Správa KRNAP.
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  Sucho ohrozilo  snůšku
  obojživelníků. Rychlý 
zásah jim dal šanci
 

 Lom u Hříběcích Bud ve Strážném 
je díky jezírku, které se na jeho dně 
tvoří při jarním tání, každoročním 
trdlištěm obojživelníků. Nejinak tomu 
bylo i letos. Bohužel sucho a teplé 
počasí způsobily, že jezírko se snůškou 
tisíců vajec obojživelníků téměř 
vyschlo. Rychlým zásahem strážců
a dobrovolných hasičů z Lánova se – 
doufáme – letošní snůšku podařilo
z velké části zachránit. 
 Jezírko vyhledávají čolci horští, 

skokani hnědí a další obojživelníci. 
„Podnikli jsme tento pokus ve snaze 
zabránit vyschnutí a uhynutí vajíček 
vzácných obojživelníků v přírodní 
památce Lom Strážné. Letošní nízká 
aktivita obojživelníků v Krkonoších je 
jedním z jasných a silných signálů 
sucha. Tradiční trdliště jsou mnohde 
vyschlá a přírodou se neozývá typické 
skřehotání žab. I když jde o zákrok 
spíše symbolický, protože takový 
zásah si nemůžeme dovolit na mnoha 
dalších žádoucích místech, jde o hezký 
příklad dobré spolupráce Správy 
KRNAP s obcí Lánov, obcí Strážné
a Sborem dobrovolných hasičů Horní 
Lánov, který obsluhuje také území 
Strážného. Všem zapojeným do tohoto 
zásahu velmi děkuji za velkorysost
i za to, že věnovali krkonošské přírodě 
kus práce a obětovali část svého 
volného času.“ uvedl ředitel Správy 
Krkonošského národního parku Robin 
Böhnisch. 
 "Nízkou hladinu jezírka zapříči-
nilo dlouhotrvající sucho. Během 
současných teplých dnů lze však 

očekávat, že vývoj obojživelníků, 
který je mimo jiné závislý na teplotních 
podmínkách, teď bude rychlejší
a snůšky by se mohly dovyvinout 
rychleji, než voda opět vyschne," uvedl 
hydrobiolog Správy KRNAP Adam 
Bednařík. 
 „S žádostí o pomoc nás oslovil pan 
ředitel Böhnisch a nám přišlo smyslu-
plné do této záchranné akce zapojit naši 
jednotku dobrovolných hasičů z Horní 
Lánova pod vedením Jaroslava Šedivé-
ho. Hasiči do jezírka 23. dubna napus-
tili tři cisterny vody,“ uvedla lánovská 
starostka Eliška Rojtová. „Věříme,
že i malý skutek může znamenat 

velkou pomoc pro přírodu,“ dodala. 
 Někdejší kamenolom u Hříběcích 
Bud byl založen na počátku minulého 
století právě pro těžbu vápence
k výrobě vápna a také mramorových 
drtí. Po ukončení těžby se lokalita 
ležící v Krkonošském národním parku 
stala pro výskyt vzácných druhů 
horských bylin vázaných na výskyt 
vápence, zejména orchidejí, přírodní 
památkou Lom Strážné.

        Mgr. Radek Drahný

  Korálice trojklaná

  Tak jako každý rok i letos jsem 
se vydala na malý průzkum lokality 
výskytu korálice trojklané. Tato 
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7 rostlin. Dnes musím přiznat,
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může být několik. A jedním z nich je 
opět vliv člověka.
 Nebuďte tedy lhostejní k přírodě 
ani k sobě. Žijeme v době, kdy nás
i celou přírodu ohrožuje sucho.
To sucho, které nás může o tyto šperky 
přírody připravit, ale nejen o ně. Važme 
si toho, že kolem naší vesnice je dost 
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stále co objevovat. Máme tu pramínky, 
v kterých naleznete chráněné druhy 
hub. Můžeme pozorovat dudka 
chocholatého (pokud se k nám opět 
vrátí ze zimoviště). A to si troufnu říci, 
že je velká vzácnost. Pozorujte
a užívejte si přírodu.

       Barbora Mertlíková

Plánované akce v roce 2020:
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na našich cestách za kulturou a za 
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stala Markéta Forbelská.
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Nejlepší byl dnešní výlet na běžkách, 
hlavně cesta z kopce dolů. A živý slalom 
na lyžích.

Natáčení televize.

Pro ty, co nebyli: Bylo to super, přišli 
jste o hodně.

 Další postřehy účastníků u vedoucí 
kurzu.
         Za LVK kantoři

  Florbalový turnaj

  V pátek 6.  března 2020 
proběhl ve sportovní hale v Hostinném 
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a hrálo se ve vysokém tempu. Pro žáky 
naší školy, kteří se turnaje zúčastnili,
to byla velmi cenná zkušenost a určitě 
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 Děkuji svým zaměstnancům (všem bez výjimky) za obětavost a poctivou práci
i nad rámec svých povinností. Děkuji rodičům, zřizovateli, občanům Lánova
za podporu a pomoc.

                           Všem nám přeji hodně zdraví a klidu.
                                                       Mgr. Radka Koniková, ředitelka školy

  

  Lánovské autobusové zastávky se pozmění

  V souvislosti s výběrem dopravců pro přepravu cestujících ve veřejné 
linkové dopravě na následujících 10 let oslovil Odbor dopravy a dopravní obsluž-
nosti z KÚ Královéhradeckého kraje všechny obce v našem kraji kvůli názvům 
místních zastávek. Kromě toho, že byly Obci Lánov předloženy k vyjádření nové 
názvy zastávek, dozvěděli jsme se z obří tabulky všech zastávek v kraji také 
zajímavé údaje o využívání těch lánovských:

Stávající název       Navrhovaný název          Počet nástupů v r. 2019
Lánov, ČSSS      Lánov, autoservis                                              3.139
Lánov, kříž       Lánov, aut. st.                                                 41.070 
Lánov, záv.       Lánov, továrna                                               2.113
Lánov, Horní Lánov     Lánov, Horní Lánov, most                              2.993
Lánov, Horní Lánov, Jednota   Lánov, Horní Lánov, hostinec                         2.505
Lánov, Kovársko     Dolní Lánov, Kovársko                                    991
                                                      (Celkem 52.811 osob)

 Zastávku Lánov,Kovársko,OMD (odchovna mladého dobytku) navrhují zrušit 
pro její neužívání, s čímž Obec souhlasí.
 Obec se k navrhovaným změnám měla vyjádřit do 20. 3. 2020. Připomínkovala 
hlavně tři navrhované názvy:

 ze zastávky Lánov, ČSSS má být Lánov, autoservis 
 - Obec navrhla Lánov, u Statku, s čímž Odbor souhlasí

 ze zastávky Lánov, Horní Lánov, Jednota
 má být Lánov, Horní Lánov, hostinec
 - Obec navrhla Lánov, Horní Lánov, hospoda, ale protože po celém kraji jsou
 tyto objekty sjednocené pod názvem „hostinec“, bude tomu tak i v případě
 této zastávky

 ze zastávky Lánov, Kovársko má být Dolní Lánov, Kovársko
 - Obec navrhla ponechání starého názvu, protože tato zastávka leží poměrně 
 daleko od samotné obce Dolní Lánov, ale protože podle směrnice se mají
 zastávky jmenovat dle katastru dané obce, zvítězí název navrhovaný.

Přejmenování zastávek, včetně výměny jejich označení by mělo platit od 7. 3. 2021.
                                                             Karolina Boková
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  Návštěva Obecního  
  úřadu v Lánově

    Dne 10. března jsme s žáky obou 
šestých tříd v rámci výuky výchovy     
k občanství navštívili Obecní úřad       
v Lánově, kde nás přivítala milá paní 
starostka Eliška Rojtová. Zhruba 
hodinu jsme si s ní povídali o její práci, 
o provozu celého úřadu i obce. Byli 
jsme velmi potěšeni, že si na nás 
udělala čas, přestože je její práce 
časově velmi náročná. Během poví-
dání paní starostky i následné besedy se 
žáky vládla velmi příjemná atmosféra. 
Někteří žáci kladli mnoho všetečných 
otázek, což je velmi dobře, protože 
dávají najevo, že je jejich obec zajímá.
    Velmi děkujeme paní starostce       
za strávený čas s námi

     Nina Javorová, Soňa Matyášová

  Moji milí malí i velcí
  čtenáři,
i když jsou brány naší školní knihovny 
pro vás uzavřeny, věřím, že pilně čtete, 
a tak plníte naši Čtenářskou výzvu.

     Někteří čtenáři se již ptali, zda 
výzva pokračuje a kdy se budou 
vyplněné dotazníčky vybírat. Ano, 
výzva stále pokračuje. Jen jsem 
posunula konečné datum vybírání 
dotazníků na 30. 9. 2020. Toto datum 
neplatí pro žáky 9. třídy, kteří mi dotaz-
níky pošlou, nebo odevzdají do 12. 6. 
2020. Stále platí, že se do naší výzvy 
mohou zapojit i vaši sourozenci, rodiče 
či prarodiče. Určitě některé knihy čtete 
společně.

     Níže najdete všechny známé infor-
mace k výzvě i dotazník k vyplnění. 
Kdo už má splněno, nebo v brzké době 
splní, může dotazník dát své třídní paní 
učitelce, vhodit jej do schránky školy, 
nebo mi jej poslat na email javorova-
@zslanov.cz.

    Pokud by nějaký pilný čtenář toužil 
po výzvě další, ráda ji pro vás rozšířím. 
Napište mi na zmíněný email, že máte 
zájem o další témata. Já se vám určitě 
ozvu, témata zveřejním i na stránkách 
školy.

    Mějte se krásně s knihou ve svých 
dlaních i ve své mysli. Jak praví jedno 
arabské přísloví – Kniha je zahrada, 
kterou nosíš ve své kapse.

          Nina Javorová

  ČTENÁŘSKÁ
  VÝZVA 
Knihovna a čítárna
v ZŠ Lánov vyhlašuje
pro školní rok 2019/2020 čtenářskou 
soutěž.

ČTENÁŘSKÁ VÝZVA pro malé
i velké čtenáře

 Soutěž je určena všem, kteří 
touží objevovat krásné knihy a tak 
čelit své vlastní výzvě.

 V průběhu školního roku přečtěte 
celkem 5 knih podle předem daných 
témat. To znamená 1 kniha – 1 téma. 
Knihu lze použít pouze jednou.
 Do předem připraveného dotaz-
níku zapište vámi přečtené knihy. 
Odevzdejte v knihovně školy paní 
knihovnici nejpozději do 30. 9. 2020.

Témata čtenářské výzvy jsou:
1) Kniha, ve které hraje důležitou roli
 zvíře
2) Kniha, která má více než 100 stran
3) Audiokniha
4) Encyklopedie na téma Příroda
5) Komiks 

 Dotazník k zaznamenávání 
přečtených knih 
Jméno a příjmení žáka:

………………………………………
1) Kniha, ve které hraje důležitou roli
  zvíře - 

 ......................................................
2) Kniha, která má více než 100 stran  

 ......................................................
3) Audiokniha

 ......................................................
4) Encyklopedie na téma Příroda

 ......................................................
5) Komiks

 ......................................................
Podpis rodičů: 

………………………………………

  Bibi na procházce

  Během zimy se žáci 3. B
a členové Přírodovědného kroužku
ve spolupráci s KRNAPem starali
o mladou ježčici. Pojmenovali ji Bibi.

  Izolace v domovech dětem brání, 
aby se o Bibi staraly až do jejího vypuš-
tění do volné přírody. Než k němu 

dojde, chodí Bibi na krátké procházky, 
aby si zvykla na vnější prostředí.

       Lenka Husarová

  Jiný, trošku zvláštní
  školní rok
 Březen nám všem, tak jako Vám, 
převrátil řadu věcí v životě vzhůru 
nohama. Uzavřeli jsme školu, školku, 
družinu… a vypadalo to, že se život
ve škole zastavil, ale to bylo jen zdání.

 Když opadl první šok, že je něco 
takového možné, zvítězil zdravý 
rozum. Učitelé velmi rychle začali 
hledat nové možnosti, metody a formy 
práce. Společně s firmou APREAL 
jsme vstupovali na nevyzkoušenou 
půdu moderních komunikačních 
technologií. Co týden, vlastně někdy
i ze dne na den, se uskutečňovaly nové 
nápady, jak vést výuku na dálku. 
Zapojili se úplně všichni. Mladší 
kolegové pomáhali starším, starší 
mladším. Ve škole byla obrovská
vlna solidarity, vzájemné pomoci
a respektu.
 Ve zbývajícím čase se tým pedago-
gů i nepedagogů zapojoval do dalších 
aktivit. Od prvních dnů se využila nová 
šicí dílna v polytechnickém centru
a šily se roušky, nejen ve škole, ale
i doma. Rozdali jsme přes 3 000 kusů 
do nemocnic, domovů pro seniory, 
obcím, organizacím… Občané Lánova 
a nejen ti nám poskytovali materiál
na šití. Vyzkoušeli jsme ušít i vzor 
ochranného obleku ve spolupráci
s trutnovskou nemocnicí. Někteří 
učitelé zorganizovali akce pro radost, 
např. obrázky pro seniory. Školní 
jídelna udržela provoz, a tak cizí
strávníci i my jsme měli teplé jídlo
k dispozici.
 Online zápis do 1. třídy i do MŠ 
proběhl díky pochopení rodičů výbor-
ně. Plánujeme otevřít dvě první třídy
v novém školním roce 2020-2021.
 Pustili jsme se do údržby všech 
budov. Uklízelo se, malovalo, zdobilo, 
stěhovalo se, bouralo a budovalo. 
Využívali jsme všechen volný čas bez 
přítomnosti dětí a žáků. Po online 
výuce na školní zahradu, do skleníku,
k šicímu stroji, k žehličce, do skladů
a kabinetů. To byl běžný školní život. 
Při dodržování všech bezpečnostních 
opatření to někdy úplná legrace nebyla, 
ale dali jsme to.
 Bez rodičů by to nešlo. Velká 
pravda. Poděkování za spolupráci, 
trpělivost a pomoc patří většině našich 
rodičů. To, čím jsme si všichni prošli, 
byla obrovská zkušenost a věřím,
že jsme ji se ctí zvládli. 

Šití roušek ve škole.

INFO Z ÍČKA

  Veřejná výzva k finan- 
  ční podpoře  na opravu
  střechy kostela v Dol-
  ním Lánově

 Jako dcera Dolnolánovačky se
v jedné srdeční záležitosti obracím
na bývalé a nynější obyvatele Dolního, 
Prostředního a Horního Lánova, jakož
i na všechny přátele naší domoviny. 
Historicky cenný kostel sv. Jakuba, 
kdysi centrum náboženského života 
Lánováků, potřebuje naléhavě pomoc. 
Je v dezolátním stavu. Při každoroč-
ních návštěvách jsem se o přibývají-
cích škodách na střeše a fasádě mohla 
sama přesvědčit.

 Díky angažovanosti faráře by se 
mělo v tomto roce začít s opravou 
kostela. Prvním krokem je oprava 
střechy kostela. Na rozpočtových 
nákla-dech ve výši 810 394 Kč se 
podílí Česko-německý fond budouc-
nosti 400 tisíci korun. Také Heimat-
kreis Hohenelbe/Riesengebirge e.V. 
projekt podpoří. Zůstává ale nezane-
dbatelná částka, která se musí sehnat, 
aby dotační peníze mohly přitéci. 

 Z vyprávění mé matky vím, jaký 
význam kostel kdysi měl. Ve své knize 
„Das Kleine Elbetal - Band I - Nieder-
langenau“ (Údolí Malého Labe - 
svazek I - Dolní Lánov) popsal mluvčí 
a aktivista německých lánovských 
rodáků Roland Zirm historii kostela 
zevrubně. O bohoslužbách býval 
kostel k prasknutí plný. Dokonce ani 
Dolnodvoráky dlouhá cesta - před 
stavbou jejich vlastního kostela - 
neodradila. Vrcholem byly církevní 
svátky. Nezapomenutelná byla lánov-
ská pouť, posvícení 27. července,
o kterém byli na nohou velcí i malí.

 S hlubokou úctou byl na Velký 
pátek navštěvován Svatý hrob. Byl 
ozdoben nespočetnými hyacinty, které 
celý prostor kostela naplnily libou 
vůní. Přes grottu bylo umístěno sedm 
tabulek se slovy Ježíše na kříži. Origi-
nální text napsala má matka 7. dubna 
1950 na zadní stranu staré fotografie.

Zní:
1.  Ženo, to je tvůj syn, a učedníkovi
  řekl: to je tvá matka.
2.  Ještě dnes budeš se mnou v ráji! 
3.  Otče, odpusť jim, neboť nevědí, co 

činí.
4.  Dokonáno jest! 
5.  Žízním.
6.  Bože můj, Bože můj, proč jsi mne 

opustil?
7.  Otče, do Tvých rukou poroučím  

ducha svého.
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 Děkuji svým zaměstnancům (všem bez výjimky) za obětavost a poctivou práci
i nad rámec svých povinností. Děkuji rodičům, zřizovateli, občanům Lánova
za podporu a pomoc.

                           Všem nám přeji hodně zdraví a klidu.
                                                       Mgr. Radka Koniková, ředitelka školy

  

  Lánovské autobusové zastávky se pozmění

  V souvislosti s výběrem dopravců pro přepravu cestujících ve veřejné 
linkové dopravě na následujících 10 let oslovil Odbor dopravy a dopravní obsluž-
nosti z KÚ Královéhradeckého kraje všechny obce v našem kraji kvůli názvům 
místních zastávek. Kromě toho, že byly Obci Lánov předloženy k vyjádření nové 
názvy zastávek, dozvěděli jsme se z obří tabulky všech zastávek v kraji také 
zajímavé údaje o využívání těch lánovských:

Stávající název       Navrhovaný název          Počet nástupů v r. 2019
Lánov, ČSSS      Lánov, autoservis                                              3.139
Lánov, kříž       Lánov, aut. st.                                                 41.070 
Lánov, záv.       Lánov, továrna                                               2.113
Lánov, Horní Lánov     Lánov, Horní Lánov, most                              2.993
Lánov, Horní Lánov, Jednota   Lánov, Horní Lánov, hostinec                         2.505
Lánov, Kovársko     Dolní Lánov, Kovársko                                    991
                                                      (Celkem 52.811 osob)

 Zastávku Lánov,Kovársko,OMD (odchovna mladého dobytku) navrhují zrušit 
pro její neužívání, s čímž Obec souhlasí.
 Obec se k navrhovaným změnám měla vyjádřit do 20. 3. 2020. Připomínkovala 
hlavně tři navrhované názvy:

 ze zastávky Lánov, ČSSS má být Lánov, autoservis 
 - Obec navrhla Lánov, u Statku, s čímž Odbor souhlasí

 ze zastávky Lánov, Horní Lánov, Jednota
 má být Lánov, Horní Lánov, hostinec
 - Obec navrhla Lánov, Horní Lánov, hospoda, ale protože po celém kraji jsou
 tyto objekty sjednocené pod názvem „hostinec“, bude tomu tak i v případě
 této zastávky

 ze zastávky Lánov, Kovársko má být Dolní Lánov, Kovársko
 - Obec navrhla ponechání starého názvu, protože tato zastávka leží poměrně 
 daleko od samotné obce Dolní Lánov, ale protože podle směrnice se mají
 zastávky jmenovat dle katastru dané obce, zvítězí název navrhovaný.

Přejmenování zastávek, včetně výměny jejich označení by mělo platit od 7. 3. 2021.
                                                             Karolina Boková
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  Návštěva Obecního  
  úřadu v Lánově

    Dne 10. března jsme s žáky obou 
šestých tříd v rámci výuky výchovy     
k občanství navštívili Obecní úřad       
v Lánově, kde nás přivítala milá paní 
starostka Eliška Rojtová. Zhruba 
hodinu jsme si s ní povídali o její práci, 
o provozu celého úřadu i obce. Byli 
jsme velmi potěšeni, že si na nás 
udělala čas, přestože je její práce 
časově velmi náročná. Během poví-
dání paní starostky i následné besedy se 
žáky vládla velmi příjemná atmosféra. 
Někteří žáci kladli mnoho všetečných 
otázek, což je velmi dobře, protože 
dávají najevo, že je jejich obec zajímá.
    Velmi děkujeme paní starostce       
za strávený čas s námi

     Nina Javorová, Soňa Matyášová

  Moji milí malí i velcí
  čtenáři,
i když jsou brány naší školní knihovny 
pro vás uzavřeny, věřím, že pilně čtete, 
a tak plníte naši Čtenářskou výzvu.

     Někteří čtenáři se již ptali, zda 
výzva pokračuje a kdy se budou 
vyplněné dotazníčky vybírat. Ano, 
výzva stále pokračuje. Jen jsem 
posunula konečné datum vybírání 
dotazníků na 30. 9. 2020. Toto datum 
neplatí pro žáky 9. třídy, kteří mi dotaz-
níky pošlou, nebo odevzdají do 12. 6. 
2020. Stále platí, že se do naší výzvy 
mohou zapojit i vaši sourozenci, rodiče 
či prarodiče. Určitě některé knihy čtete 
společně.

     Níže najdete všechny známé infor-
mace k výzvě i dotazník k vyplnění. 
Kdo už má splněno, nebo v brzké době 
splní, může dotazník dát své třídní paní 
učitelce, vhodit jej do schránky školy, 
nebo mi jej poslat na email javorova-
@zslanov.cz.

    Pokud by nějaký pilný čtenář toužil 
po výzvě další, ráda ji pro vás rozšířím. 
Napište mi na zmíněný email, že máte 
zájem o další témata. Já se vám určitě 
ozvu, témata zveřejním i na stránkách 
školy.

    Mějte se krásně s knihou ve svých 
dlaních i ve své mysli. Jak praví jedno 
arabské přísloví – Kniha je zahrada, 
kterou nosíš ve své kapse.

          Nina Javorová

  ČTENÁŘSKÁ
  VÝZVA 
Knihovna a čítárna
v ZŠ Lánov vyhlašuje
pro školní rok 2019/2020 čtenářskou 
soutěž.

ČTENÁŘSKÁ VÝZVA pro malé
i velké čtenáře

 Soutěž je určena všem, kteří 
touží objevovat krásné knihy a tak 
čelit své vlastní výzvě.

 V průběhu školního roku přečtěte 
celkem 5 knih podle předem daných 
témat. To znamená 1 kniha – 1 téma. 
Knihu lze použít pouze jednou.
 Do předem připraveného dotaz-
níku zapište vámi přečtené knihy. 
Odevzdejte v knihovně školy paní 
knihovnici nejpozději do 30. 9. 2020.

Témata čtenářské výzvy jsou:
1) Kniha, ve které hraje důležitou roli
 zvíře
2) Kniha, která má více než 100 stran
3) Audiokniha
4) Encyklopedie na téma Příroda
5) Komiks 

 Dotazník k zaznamenávání 
přečtených knih 
Jméno a příjmení žáka:

………………………………………
1) Kniha, ve které hraje důležitou roli
  zvíře - 

 ......................................................
2) Kniha, která má více než 100 stran  

 ......................................................
3) Audiokniha

 ......................................................
4) Encyklopedie na téma Příroda

 ......................................................
5) Komiks

 ......................................................
Podpis rodičů: 

………………………………………

  Bibi na procházce

  Během zimy se žáci 3. B
a členové Přírodovědného kroužku
ve spolupráci s KRNAPem starali
o mladou ježčici. Pojmenovali ji Bibi.

  Izolace v domovech dětem brání, 
aby se o Bibi staraly až do jejího vypuš-
tění do volné přírody. Než k němu 

dojde, chodí Bibi na krátké procházky, 
aby si zvykla na vnější prostředí.

       Lenka Husarová

  Jiný, trošku zvláštní
  školní rok
 Březen nám všem, tak jako Vám, 
převrátil řadu věcí v životě vzhůru 
nohama. Uzavřeli jsme školu, školku, 
družinu… a vypadalo to, že se život
ve škole zastavil, ale to bylo jen zdání.

 Když opadl první šok, že je něco 
takového možné, zvítězil zdravý 
rozum. Učitelé velmi rychle začali 
hledat nové možnosti, metody a formy 
práce. Společně s firmou APREAL 
jsme vstupovali na nevyzkoušenou 
půdu moderních komunikačních 
technologií. Co týden, vlastně někdy
i ze dne na den, se uskutečňovaly nové 
nápady, jak vést výuku na dálku. 
Zapojili se úplně všichni. Mladší 
kolegové pomáhali starším, starší 
mladším. Ve škole byla obrovská
vlna solidarity, vzájemné pomoci
a respektu.
 Ve zbývajícím čase se tým pedago-
gů i nepedagogů zapojoval do dalších 
aktivit. Od prvních dnů se využila nová 
šicí dílna v polytechnickém centru
a šily se roušky, nejen ve škole, ale
i doma. Rozdali jsme přes 3 000 kusů 
do nemocnic, domovů pro seniory, 
obcím, organizacím… Občané Lánova 
a nejen ti nám poskytovali materiál
na šití. Vyzkoušeli jsme ušít i vzor 
ochranného obleku ve spolupráci
s trutnovskou nemocnicí. Někteří 
učitelé zorganizovali akce pro radost, 
např. obrázky pro seniory. Školní 
jídelna udržela provoz, a tak cizí
strávníci i my jsme měli teplé jídlo
k dispozici.
 Online zápis do 1. třídy i do MŠ 
proběhl díky pochopení rodičů výbor-
ně. Plánujeme otevřít dvě první třídy
v novém školním roce 2020-2021.
 Pustili jsme se do údržby všech 
budov. Uklízelo se, malovalo, zdobilo, 
stěhovalo se, bouralo a budovalo. 
Využívali jsme všechen volný čas bez 
přítomnosti dětí a žáků. Po online 
výuce na školní zahradu, do skleníku,
k šicímu stroji, k žehličce, do skladů
a kabinetů. To byl běžný školní život. 
Při dodržování všech bezpečnostních 
opatření to někdy úplná legrace nebyla, 
ale dali jsme to.
 Bez rodičů by to nešlo. Velká 
pravda. Poděkování za spolupráci, 
trpělivost a pomoc patří většině našich 
rodičů. To, čím jsme si všichni prošli, 
byla obrovská zkušenost a věřím,
že jsme ji se ctí zvládli. 

Šití roušek ve škole.

INFO Z ÍČKA

  Veřejná výzva k finan- 
  ční podpoře  na opravu
  střechy kostela v Dol-
  ním Lánově

 Jako dcera Dolnolánovačky se
v jedné srdeční záležitosti obracím
na bývalé a nynější obyvatele Dolního, 
Prostředního a Horního Lánova, jakož
i na všechny přátele naší domoviny. 
Historicky cenný kostel sv. Jakuba, 
kdysi centrum náboženského života 
Lánováků, potřebuje naléhavě pomoc. 
Je v dezolátním stavu. Při každoroč-
ních návštěvách jsem se o přibývají-
cích škodách na střeše a fasádě mohla 
sama přesvědčit.

 Díky angažovanosti faráře by se 
mělo v tomto roce začít s opravou 
kostela. Prvním krokem je oprava 
střechy kostela. Na rozpočtových 
nákla-dech ve výši 810 394 Kč se 
podílí Česko-německý fond budouc-
nosti 400 tisíci korun. Také Heimat-
kreis Hohenelbe/Riesengebirge e.V. 
projekt podpoří. Zůstává ale nezane-
dbatelná částka, která se musí sehnat, 
aby dotační peníze mohly přitéci. 

 Z vyprávění mé matky vím, jaký 
význam kostel kdysi měl. Ve své knize 
„Das Kleine Elbetal - Band I - Nieder-
langenau“ (Údolí Malého Labe - 
svazek I - Dolní Lánov) popsal mluvčí 
a aktivista německých lánovských 
rodáků Roland Zirm historii kostela 
zevrubně. O bohoslužbách býval 
kostel k prasknutí plný. Dokonce ani 
Dolnodvoráky dlouhá cesta - před 
stavbou jejich vlastního kostela - 
neodradila. Vrcholem byly církevní 
svátky. Nezapomenutelná byla lánov-
ská pouť, posvícení 27. července,
o kterém byli na nohou velcí i malí.

 S hlubokou úctou byl na Velký 
pátek navštěvován Svatý hrob. Byl 
ozdoben nespočetnými hyacinty, které 
celý prostor kostela naplnily libou 
vůní. Přes grottu bylo umístěno sedm 
tabulek se slovy Ježíše na kříži. Origi-
nální text napsala má matka 7. dubna 
1950 na zadní stranu staré fotografie.

Zní:
1.  Ženo, to je tvůj syn, a učedníkovi
  řekl: to je tvá matka.
2.  Ještě dnes budeš se mnou v ráji! 
3.  Otče, odpusť jim, neboť nevědí, co 

činí.
4.  Dokonáno jest! 
5.  Žízním.
6.  Bože můj, Bože můj, proč jsi mne 

opustil?
7.  Otče, do Tvých rukou poroučím  

ducha svého.



 Při mši 17. června 2018 v Dolním
Lánově jsem faráři přislíbila podporu. 
Poté, co byly Česko-německým 
fondem budoucnosti  schváleny 
finanční prostředky, nestojí už zřízení 
sbírkového konta nic v cestě. Finanč-
ním darem na opravu střechy sv. 
Jakuba lze přispět zde:
Heimatkreis Hohenelbe/Riesengeb-
irge e. V.
bankovní spojení: Sparkasse
(spořitelna) Allgäu, BLZ 733 500 00, 
                     účet: 380 271 262
IBAN: DE41 7335 0000 0380 2712 62
navíc při převodech ze zahraničí
SWIFT-BIC: BYLADEM1ALG
účel platby: Kirchendachsanierung
Niederlangenau (oprava střechy
kostela v D. Lánově)

 Heimatkreis může vystavit potvr-
zení o daru.
 Každý dar, byť by byl sebemenší, 
je vítán. Použití darů na avizovaný účel 
je u platby při Heimatkreisu zajištěno.

Informace: 
Verena Schindler,
Halberstädter Chaussee 184,
39116 Magdeburg
email: maria-verena.schindler@web.de
telefon: 0391/55 65 987

 Děkuji srdečně také jménem 
mluvčího lánovských rodáků Rolanda 
Zirma za Vaši pomoc.

Verena Schindler
(dcera Magdaleny Drescher, rozené 
Thost, Dolní Lánov čp. 112)

  Dodatek k výzvě
  Heimatkreis Hohenelbe im
   Riesengebirge

 Tento spolek vysídlených osob
z oblasti kolem Vrchlabí a Hostinného 

si stanovil za úkol uchovat a udržovat 
historické dědictví obyvatelstva Krko-
noš a jejich předpolí ve všech oblastech 
(humanitní, výtvarné, kulturní, místní 
historie, vzdělávání, ekonomie, soci-
ální věci, právo, správa atd.) a předat 
tuto tradici mladé generaci. 
 K dosažení účelu spolku slouží 
konference, akce, diskuze, konzultace, 
přednášky, kurzy, publikování spisů, 
zřízení archivu, knihovny a muzea
v Marktoberdorfu a Bensheimu, pod-
pora vědecké a umělecké práce
a zachování místní tradice.

Roland Zirm

 Narodil se r. 1932, pochází z domu 
čp. 195 v Dolním Lánově (dnes 
Teichmanovi nedaleko kapličky sv. 
Huberta). Matka Maria, otec Johann 
Zirm, sestry Ilse a Marianne. Dědeček 
byl klempířský mistr a starosta obce
v letech 1911-1933, měl 13 dětí. 
Roland chodil do školy čp. 222
z r. 1885 v letech 1938 - 1942, potom 
do měšťanky ve Vrchlabí. Od r. 1995 je 
Heimatortsbetreuer (zjednodušeně
a nepřesně řečeno jakýsi mluvčí
a aktivista) pro Lánovy. Od r. 1998 
působil v představenstvu Heimatkreis 
Hohenelbe/Riesengebirge. Napsal dvě 
knihy o Lánovu a Dolním Lánovu 
(»Das Kleine Elbtal«, první knihu
v r. 2002 - 8. svazek v řadě krajanských 
knih Heimatkreisu Hohenelbe, druhou 
knihu v r. 2008 - 14. svazek), obě je 

možné prezenčně studovat v infocen-
tru. Žije se ženou v Heiligenzell
u Friesenheimu (ve Schwarzwaldu). 
Stále píše články do krajanského 
časopisu Riesengebirgsheimat .
V r. 2011 nechal ve spolupráci s obcí 
zřídit ve vchodu na hřbitov v Dolním 
Lánově pamětní tabuli se jmény 
padlých v češtině a němčině, jako 
vzpomínku na 195 obětí I. a 309 obětí 
II. světové války z Lánovů, jakož
i na 3500 německých krajanů, kteří
v letech 1945/1946 museli opustit svůj 
domov. Také obci přispěl vysokou 
částkou na opravu brány na hřbitov. 
Pokud mohl, svůj rodný kraj každo-
ročně navštěvoval.

Verena Schindler

 Narodila se r. 1951, její matka 
Magdalena Thost pocházela z Dolního 
Lánova čp. 112 (naproti Dřevěnce). 
Její otec Alois Drescher z Vrchlabí 
bydlel s rodiči v domě pro dělníky 
pracující v Menčíkově přádelně. 
Vyrůstal spolu s dětmi českých dělní-
ků, chodil do české školy, byl v českém 
fotbalovém klubu, měl mnoho českých 
přátel a v dospělosti dělal v NDR 

tlumočníka v češtině a slovenštině. 
Čtyři vzpomínkové texty paní Schin-
dler jsme zveřejnili v našem zpravodaji 
č. 48, 49 a 50. Zemi svých předků
a jejich hroby také pravidelně navště-
vuje. Rovněž i ona působí v Heimat-
kreis Hohenelbe. Žije v Magdeburgu, 
městě na Labi. V současnosti se velmi 
snaží pomoci zlepšit stav dolnolánov-
ského kostela, a to například finanční 

sbírkou na opravu jeho střechy, kterou 
vyhlásila mezi svými krajany s kořeny 
v Krkonoších. 

 To já jsem ji poprosila, aby mi text 
výše uvedené výzvy poslala, že zku-
síme jejím prostřednictvím oslovit také 
českou stranu, nás, kteří tady bydlíme. 
Sice nejsem z Lánova, ale pracuji zde 
již od r. 1995 a myslím, že i tady jsou 
lidé, kterým na tomto starém kostele
s jeho hřbitovem záleží.

 Pana Zirma znám asi 10 let, paní 
Schindler asi třetím rokem. Oba mají 
opravdu vřelý vztah k Lánovům
a Krkonoším obecně a svým životním 
postojem a aktivitami přispívají
k porozumění mezi lidmi a zachování 
hodnot. 
 Považuji je za své přátele a ráda 
jsem na výše uvedený účet svou 
troškou přispěla.
      Karolina Boková

      Sbírkový účet (v ČR)
      na dolnolánovský kostel 
 Pokud by někdo chtěl poslat dar na 
kostel na náš účet v ČR a podpořit 
opravu kostela, je to možné už teď. 
Číslo účtu: 1096020309/0800, jako 
variabilní symbol je třeba uvést 999
a do poznámky pro příjemce: Dar 
kostel. 
 Mám radost, že se takto budou 
moci do opravy zapojit i naši lidé. 

 Účet je výhradně na Dolní Lánov. 
Protože kostel je ve vlastnictví farnosti, 
příjemcem je Římskokatolická farnost 
- děkanství Vrchlabí, jejíž součástí je i 
Dolní Lánov. Když dárce dodrží výše 
uvedené pokyny, dostanou se peníze 
přesně na opravu kostela. Případné 
dotazy dárců rádi zodpovíme či vysvět-
líme.

Děkuji za veškerou podporu a pomoc.

Jiří Šlégr
Římskokatolická farnost - děkanství
Vrchlabí, náměstí Míru 287
www.vikariatjilemnice.cz/farnost/
vrchlabi
e-mail:kancelar@farnostvr.info 
tel.: 499 422 899

  Silniční stromořadí
  jako kriticky ohrožený
  krajinný prvek?
 Od r. 2003 zmizelo z pozemků
ve správě krajů více než 250 000 
vzrostlých stromů. Kolik jich silničáři 
vysadili? Podle údajů krajských správ 
silnic by to mělo být něco přes 150 000 
mladých stromků.

 Vyhodnotili jsme poměr vykáce-
ných a vysázených stromů za období 
2003 - 2018 a zjednodušeně můžeme 
říci, že 5 vysazeným stromům odpo-
vídá 8 poražených. Dlouhodobě jsou 
na tom nejhůře kraje Karlovarský, 
Plzeňský a Královéhradecký. Samotná 
čísla o vykácených a vysázených 
stromech podél silnic v naší republice 
nejsou nijak potěšující, ale už také 
víme, že například v r. 2018 bylo více 
než 28 % stromků vysázeno jinde, než 
kde se kácelo. V r. 2017 to bylo 
dokonce 43 %. Zelený doprovod 
našich krajských silniček, tolik 
potřebný pro zachování tradiční
a funkční krajiny, nám tedy mizí často 
doslova před očima.

 Podle údajů, které jsme získali, 
bylo přímo kolem krajských silnic 
vysázeno v r. 2014 celkem 6 500 
stromů a v dalších 2 letech po 8 000 
stromech. Dnes, po 3 až 5 letech od 
výsadby, by mohly vytvořit stromořadí 
v délce přes 200 km. Zároveň už by
za sebou stromky měly mít období 
následné povýsadbové péče a mělo by 
tedy jít o zajištěné, prosperující výsad-
by. Asi jste už také sami v krajině 
zpozorovali, že tomu tak na mnoha 
místech vůbec není. Ten problém 
můžeme nazvat nepéče, čili porušení 
povinnosti vlastníka pečovat o dřeviny 
podle § 7, odst. 2 zákona o ochraně 
přírody a krajiny. Zachování silničních 
stromořadí neprospívá ani jedno-
stranně zaměřený přístup k zajištění 
bezpečnosti provozu. Nejčastějšími 
příčinami dopravních nehod nejsou 
stromy, ale nepozornost řidičů a ne-
správná jízda.

 Náraz do stromu je pak už jen 
důsledkem nehody, která může být
i tragická. Považujeme za správný 
přístup navrhující systémová opatření, 
ke kterým patří i vzdělávání řidičů
a přísnější postihy za nebezpečné 
přestupky. 

 Pro to, aby se stromy podél 
krajských silnic staly samozřejmostí, 
potřebujeme ale mnohem více. Potře-
bujeme pozemky podél silnic vyhra-
zené a vhodné pro existenci stromů,
a to z hlediska životních nároků stromů 
i z hlediska racionálních nároků na 
bezpečnost dopravy. Potřebujeme 
technické normy a specifikace pro 
výstavbu a údržbu silnic, které odpoví-
dají současným znalostem a požadav-
kům a které stromům u silnic (opět) 
přiznají právo na existenci. Potřebu-
jeme pečovat o nové výsadby tak, aby 
se ze stromků staly stromy. Víc na 
www.alej.org

Marcela Klemensová, in: Arnikum, 
časopis spolku Arnika 1/20

  Češi stále na špičce
  třídění odpadů v EU
 Za evropské premianty v třídění 
odpadu jsou Češi označováni právem. 
Meziročně dosáhli dalšího zlepšení
v množství vytříděného odpadu, a to již 
poněkolikáté v řadě. V roce 2019 vytří-
dil každý z nás v průměru 51,3 kg 
papíru, plastů, skla a nápojových karto-
nů, což je meziroční nárůst o více než
2 kg odpadů vytříděných do barevných 
kontejnerů.

 S tříděním odpadů má zkušenost 
většina obyvatel ČR, pravidelně pak 
své odpady třídí téměř ¾ národa, 
přesně 73 % obyvatel. Loni jsme vytří-
dili nejvíc papíru, téměř 22 kg, dále pak 
15,1 kg plastů, bezmála 14 kg skla
a necelé půl kilo nápojových kartonů.
A stále více třídíme i kovy, těch vytřídil 
každý obyvatel v průměru 13,9 kg. 
Prostřednictvím sběrných systémů 
obcí se tak shromáždilo přes 693 tisíc 
tun vytříděných odpadů, což je o 4 % 
více než v r. 2018. Z průzkumů veřej-
ného mínění vyplývá, že většina třídičů 
považuje třídění za důležité a za 
minimum toho, co mohou udělat pro 
životní prostředí. 

 „Členské státy Evropské unie, 
včetně ČR, musí již za několik let 
splnit nové ambiciózní cíle vyplývající 
z požadavků balíčku cirkulární ekono-
miky. V praxi to bude znamenat třídit 
veškerý odpad, který lze recyklovat 
nebo jinak využít a na skládku ukládat 
jen minimum směsného odpadu, 
nejvýše však 10 %. A obce i jejich 
občané se na to již začínají intenzivně 
připravovat,“ shrnul vývoj třídění 
Zbyněk Kozel, generální ředitel 
společnosti EKO-KOM, a. s. 

 Právě Autorizovaná obalová 
společnost EKO-KOM zajišťuje v ČR 
již více než 20 let provoz systému 
třídění a recyklace obalových odpadů, 
které jsou významnou složkou třídě-
ného komunálního odpadu. Do 
systému bylo na konci roku 2019 
zapojeno 21 197 firem a 6 146 obcí ČR. 
Díky spolupráci s nimi je třídění 
odpadů v ČR dostupné pro 99 % 
obyvatel. Aby bylo pro lidi co nejdo-
stupnější a snadné, systém neustále 
spolupracuje s obcemi na dalším 
zahušťování sběrné sítě na třídění. Češi 
tak mohou třídit své odpady prostřed-
nictvím 473 359 barevných kontejnerů 
a menších nádob na ulicích i přímo
u rodinných domů. Jedno sběrné 
hnízdo tak slouží v průměru pro 118 
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 Při mši 17. června 2018 v Dolním
Lánově jsem faráři přislíbila podporu. 
Poté, co byly Česko-německým 
fondem budoucnosti  schváleny 
finanční prostředky, nestojí už zřízení 
sbírkového konta nic v cestě. Finanč-
ním darem na opravu střechy sv. 
Jakuba lze přispět zde:
Heimatkreis Hohenelbe/Riesengeb-
irge e. V.
bankovní spojení: Sparkasse
(spořitelna) Allgäu, BLZ 733 500 00, 
                     účet: 380 271 262
IBAN: DE41 7335 0000 0380 2712 62
navíc při převodech ze zahraničí
SWIFT-BIC: BYLADEM1ALG
účel platby: Kirchendachsanierung
Niederlangenau (oprava střechy
kostela v D. Lánově)

 Heimatkreis může vystavit potvr-
zení o daru.
 Každý dar, byť by byl sebemenší, 
je vítán. Použití darů na avizovaný účel 
je u platby při Heimatkreisu zajištěno.

Informace: 
Verena Schindler,
Halberstädter Chaussee 184,
39116 Magdeburg
email: maria-verena.schindler@web.de
telefon: 0391/55 65 987

 Děkuji srdečně také jménem 
mluvčího lánovských rodáků Rolanda 
Zirma za Vaši pomoc.

Verena Schindler
(dcera Magdaleny Drescher, rozené 
Thost, Dolní Lánov čp. 112)

  Dodatek k výzvě
  Heimatkreis Hohenelbe im
   Riesengebirge

 Tento spolek vysídlených osob
z oblasti kolem Vrchlabí a Hostinného 

si stanovil za úkol uchovat a udržovat 
historické dědictví obyvatelstva Krko-
noš a jejich předpolí ve všech oblastech 
(humanitní, výtvarné, kulturní, místní 
historie, vzdělávání, ekonomie, soci-
ální věci, právo, správa atd.) a předat 
tuto tradici mladé generaci. 
 K dosažení účelu spolku slouží 
konference, akce, diskuze, konzultace, 
přednášky, kurzy, publikování spisů, 
zřízení archivu, knihovny a muzea
v Marktoberdorfu a Bensheimu, pod-
pora vědecké a umělecké práce
a zachování místní tradice.

Roland Zirm

 Narodil se r. 1932, pochází z domu 
čp. 195 v Dolním Lánově (dnes 
Teichmanovi nedaleko kapličky sv. 
Huberta). Matka Maria, otec Johann 
Zirm, sestry Ilse a Marianne. Dědeček 
byl klempířský mistr a starosta obce
v letech 1911-1933, měl 13 dětí. 
Roland chodil do školy čp. 222
z r. 1885 v letech 1938 - 1942, potom 
do měšťanky ve Vrchlabí. Od r. 1995 je 
Heimatortsbetreuer (zjednodušeně
a nepřesně řečeno jakýsi mluvčí
a aktivista) pro Lánovy. Od r. 1998 
působil v představenstvu Heimatkreis 
Hohenelbe/Riesengebirge. Napsal dvě 
knihy o Lánovu a Dolním Lánovu 
(»Das Kleine Elbtal«, první knihu
v r. 2002 - 8. svazek v řadě krajanských 
knih Heimatkreisu Hohenelbe, druhou 
knihu v r. 2008 - 14. svazek), obě je 

možné prezenčně studovat v infocen-
tru. Žije se ženou v Heiligenzell
u Friesenheimu (ve Schwarzwaldu). 
Stále píše články do krajanského 
časopisu Riesengebirgsheimat .
V r. 2011 nechal ve spolupráci s obcí 
zřídit ve vchodu na hřbitov v Dolním 
Lánově pamětní tabuli se jmény 
padlých v češtině a němčině, jako 
vzpomínku na 195 obětí I. a 309 obětí 
II. světové války z Lánovů, jakož
i na 3500 německých krajanů, kteří
v letech 1945/1946 museli opustit svůj 
domov. Také obci přispěl vysokou 
částkou na opravu brány na hřbitov. 
Pokud mohl, svůj rodný kraj každo-
ročně navštěvoval.

Verena Schindler

 Narodila se r. 1951, její matka 
Magdalena Thost pocházela z Dolního 
Lánova čp. 112 (naproti Dřevěnce). 
Její otec Alois Drescher z Vrchlabí 
bydlel s rodiči v domě pro dělníky 
pracující v Menčíkově přádelně. 
Vyrůstal spolu s dětmi českých dělní-
ků, chodil do české školy, byl v českém 
fotbalovém klubu, měl mnoho českých 
přátel a v dospělosti dělal v NDR 

tlumočníka v češtině a slovenštině. 
Čtyři vzpomínkové texty paní Schin-
dler jsme zveřejnili v našem zpravodaji 
č. 48, 49 a 50. Zemi svých předků
a jejich hroby také pravidelně navště-
vuje. Rovněž i ona působí v Heimat-
kreis Hohenelbe. Žije v Magdeburgu, 
městě na Labi. V současnosti se velmi 
snaží pomoci zlepšit stav dolnolánov-
ského kostela, a to například finanční 

sbírkou na opravu jeho střechy, kterou 
vyhlásila mezi svými krajany s kořeny 
v Krkonoších. 

 To já jsem ji poprosila, aby mi text 
výše uvedené výzvy poslala, že zku-
síme jejím prostřednictvím oslovit také 
českou stranu, nás, kteří tady bydlíme. 
Sice nejsem z Lánova, ale pracuji zde 
již od r. 1995 a myslím, že i tady jsou 
lidé, kterým na tomto starém kostele
s jeho hřbitovem záleží.

 Pana Zirma znám asi 10 let, paní 
Schindler asi třetím rokem. Oba mají 
opravdu vřelý vztah k Lánovům
a Krkonoším obecně a svým životním 
postojem a aktivitami přispívají
k porozumění mezi lidmi a zachování 
hodnot. 
 Považuji je za své přátele a ráda 
jsem na výše uvedený účet svou 
troškou přispěla.
      Karolina Boková

      Sbírkový účet (v ČR)
      na dolnolánovský kostel 
 Pokud by někdo chtěl poslat dar na 
kostel na náš účet v ČR a podpořit 
opravu kostela, je to možné už teď. 
Číslo účtu: 1096020309/0800, jako 
variabilní symbol je třeba uvést 999
a do poznámky pro příjemce: Dar 
kostel. 
 Mám radost, že se takto budou 
moci do opravy zapojit i naši lidé. 

 Účet je výhradně na Dolní Lánov. 
Protože kostel je ve vlastnictví farnosti, 
příjemcem je Římskokatolická farnost 
- děkanství Vrchlabí, jejíž součástí je i 
Dolní Lánov. Když dárce dodrží výše 
uvedené pokyny, dostanou se peníze 
přesně na opravu kostela. Případné 
dotazy dárců rádi zodpovíme či vysvět-
líme.

Děkuji za veškerou podporu a pomoc.

Jiří Šlégr
Římskokatolická farnost - děkanství
Vrchlabí, náměstí Míru 287
www.vikariatjilemnice.cz/farnost/
vrchlabi
e-mail:kancelar@farnostvr.info 
tel.: 499 422 899

  Silniční stromořadí
  jako kriticky ohrožený
  krajinný prvek?
 Od r. 2003 zmizelo z pozemků
ve správě krajů více než 250 000 
vzrostlých stromů. Kolik jich silničáři 
vysadili? Podle údajů krajských správ 
silnic by to mělo být něco přes 150 000 
mladých stromků.

 Vyhodnotili jsme poměr vykáce-
ných a vysázených stromů za období 
2003 - 2018 a zjednodušeně můžeme 
říci, že 5 vysazeným stromům odpo-
vídá 8 poražených. Dlouhodobě jsou 
na tom nejhůře kraje Karlovarský, 
Plzeňský a Královéhradecký. Samotná 
čísla o vykácených a vysázených 
stromech podél silnic v naší republice 
nejsou nijak potěšující, ale už také 
víme, že například v r. 2018 bylo více 
než 28 % stromků vysázeno jinde, než 
kde se kácelo. V r. 2017 to bylo 
dokonce 43 %. Zelený doprovod 
našich krajských silniček, tolik 
potřebný pro zachování tradiční
a funkční krajiny, nám tedy mizí často 
doslova před očima.

 Podle údajů, které jsme získali, 
bylo přímo kolem krajských silnic 
vysázeno v r. 2014 celkem 6 500 
stromů a v dalších 2 letech po 8 000 
stromech. Dnes, po 3 až 5 letech od 
výsadby, by mohly vytvořit stromořadí 
v délce přes 200 km. Zároveň už by
za sebou stromky měly mít období 
následné povýsadbové péče a mělo by 
tedy jít o zajištěné, prosperující výsad-
by. Asi jste už také sami v krajině 
zpozorovali, že tomu tak na mnoha 
místech vůbec není. Ten problém 
můžeme nazvat nepéče, čili porušení 
povinnosti vlastníka pečovat o dřeviny 
podle § 7, odst. 2 zákona o ochraně 
přírody a krajiny. Zachování silničních 
stromořadí neprospívá ani jedno-
stranně zaměřený přístup k zajištění 
bezpečnosti provozu. Nejčastějšími 
příčinami dopravních nehod nejsou 
stromy, ale nepozornost řidičů a ne-
správná jízda.

 Náraz do stromu je pak už jen 
důsledkem nehody, která může být
i tragická. Považujeme za správný 
přístup navrhující systémová opatření, 
ke kterým patří i vzdělávání řidičů
a přísnější postihy za nebezpečné 
přestupky. 

 Pro to, aby se stromy podél 
krajských silnic staly samozřejmostí, 
potřebujeme ale mnohem více. Potře-
bujeme pozemky podél silnic vyhra-
zené a vhodné pro existenci stromů,
a to z hlediska životních nároků stromů 
i z hlediska racionálních nároků na 
bezpečnost dopravy. Potřebujeme 
technické normy a specifikace pro 
výstavbu a údržbu silnic, které odpoví-
dají současným znalostem a požadav-
kům a které stromům u silnic (opět) 
přiznají právo na existenci. Potřebu-
jeme pečovat o nové výsadby tak, aby 
se ze stromků staly stromy. Víc na 
www.alej.org

Marcela Klemensová, in: Arnikum, 
časopis spolku Arnika 1/20

  Češi stále na špičce
  třídění odpadů v EU
 Za evropské premianty v třídění 
odpadu jsou Češi označováni právem. 
Meziročně dosáhli dalšího zlepšení
v množství vytříděného odpadu, a to již 
poněkolikáté v řadě. V roce 2019 vytří-
dil každý z nás v průměru 51,3 kg 
papíru, plastů, skla a nápojových karto-
nů, což je meziroční nárůst o více než
2 kg odpadů vytříděných do barevných 
kontejnerů.

 S tříděním odpadů má zkušenost 
většina obyvatel ČR, pravidelně pak 
své odpady třídí téměř ¾ národa, 
přesně 73 % obyvatel. Loni jsme vytří-
dili nejvíc papíru, téměř 22 kg, dále pak 
15,1 kg plastů, bezmála 14 kg skla
a necelé půl kilo nápojových kartonů.
A stále více třídíme i kovy, těch vytřídil 
každý obyvatel v průměru 13,9 kg. 
Prostřednictvím sběrných systémů 
obcí se tak shromáždilo přes 693 tisíc 
tun vytříděných odpadů, což je o 4 % 
více než v r. 2018. Z průzkumů veřej-
ného mínění vyplývá, že většina třídičů 
považuje třídění za důležité a za 
minimum toho, co mohou udělat pro 
životní prostředí. 

 „Členské státy Evropské unie, 
včetně ČR, musí již za několik let 
splnit nové ambiciózní cíle vyplývající 
z požadavků balíčku cirkulární ekono-
miky. V praxi to bude znamenat třídit 
veškerý odpad, který lze recyklovat 
nebo jinak využít a na skládku ukládat 
jen minimum směsného odpadu, 
nejvýše však 10 %. A obce i jejich 
občané se na to již začínají intenzivně 
připravovat,“ shrnul vývoj třídění 
Zbyněk Kozel, generální ředitel 
společnosti EKO-KOM, a. s. 

 Právě Autorizovaná obalová 
společnost EKO-KOM zajišťuje v ČR 
již více než 20 let provoz systému 
třídění a recyklace obalových odpadů, 
které jsou významnou složkou třídě-
ného komunálního odpadu. Do 
systému bylo na konci roku 2019 
zapojeno 21 197 firem a 6 146 obcí ČR. 
Díky spolupráci s nimi je třídění 
odpadů v ČR dostupné pro 99 % 
obyvatel. Aby bylo pro lidi co nejdo-
stupnější a snadné, systém neustále 
spolupracuje s obcemi na dalším 
zahušťování sběrné sítě na třídění. Češi 
tak mohou třídit své odpady prostřed-
nictvím 473 359 barevných kontejnerů 
a menších nádob na ulicích i přímo
u rodinných domů. Jedno sběrné 
hnízdo tak slouží v průměru pro 118 
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obyvatel, což je v evropské konkurenci 
velmi dobrý výsledek. 

 K třídění odpadů pak Čechy 
zejména motivují dobrá docházková 
vzdálenost a dostatek barevných 
kontejnerů. Česká republika disponuje 
jednou z nejkvalitnějších sběrných sítí 
v Evropě. Na jejím vytvoření a provozu 
se podílí průmysl a obce sdružené
v systému EKO-KOM. „Docházková 
vzdálenost k barevným kontejnerům je 
pro mnoho lidí v otázce třídění odpadů 
rozhodující. Nyní to k nim máme
ze svých domovů v průměru jen 91 
metrů, což je zhruba 133 kroků,“ říká 
ředitel oddělení komunikace EKO-
KOM, Lukáš Grolmus. Zároveň ale 
dodává, že dle nejnovějších statistik 
stále ještě 24 % obyvatel udává, že má 
kontejnery dál než 130 metrů a jsou 
tedy lokality, kde je co zlepšovat. 

 Díky třídění odpadů v domácnos-
tech a obcích vzniká surovina, která se 
na třídících linkách dotřídí na jednot-
livé druhotné suroviny připravené
k recyklaci a využití - pro výrobu 
nových produktů nebo jako zdroj 
energie či náhrada hnědého uhlí
v teplárnách. Tříděním systém snižuje 
zátěž životního prostředí - každoročně 
tříděním a recyklací obalových odpadů 

2zachráníme ekvivalent zhruba 29 km  
přírody, šetříme stromy, přírodní 
zdroje surovin a zamezujeme rozšiřo-
vání skládek. A díky třídění a recyklaci 
obalových odpadů jsme tak loni 
uspořili téměř 6 milionů MWh energie. 

Výsledky systému EKO-KOM
za rok 2019
 V r. 2019 bylo na tuzemský trh 
dodáno 1 219 696 tun jednocestných 
obalů, 73 % jich bylo následně vytřídě-
no, dotříděno na třídicích linkách
a druhotná surovina byla předána
k recyklaci a dalšímu využití. Tradičně 
nejlépe se daří recyklovat papír, v jeho 
případě se vloni podařilo dosáhnout 
míry recyklace 88 %. Zjednodušeně 
řečeno - bezmála 9 z 10 vyrobených 
tun papírových obalů bylo loni 
recyklováno na nový papír nebo dále 
využito. U skla bylo dosaženo 79% 
míry recyklace, u plastových obalů 
69%, u kovů 57% a u nápojových 
kartonů to bylo 25 %. Míra sběru 
nápojových PET lahví v r. 2019 
vzrostla a pohybuje se v rozmezí 79 - 
82 %.

Struktura nákladů systému EKO-
KOM
 Většinu ročních nákladů Autorizo-
vané obalové společnosti EKO-KOM, 
a.s., konkrétně 88 % představovaly

v r. 2019 přímé náklady sběru a recyk-
lace obalových odpadů. To znamená 
náklady na zajištění dostatečné dostup-
nosti a obsluhy barevných kontejnerů, 
dotřídění separovaného obalového 
odpadu a zajištění jeho využití a recyk-
lace. 70 % celkových nákladů tvořily 
přímé platby obcím za zajištění 
zpětného odběru obalových odpadů
a sběrné sítě, a za jejich předání 
prostřednictvím svozových firem
k dotřídění a zpracování. Desetina 
celkového rozpočtu pak připadla na 
náklady na dotřídění těchto odpadů
na třídících linkách a jejich úpravu
na zpracovatelné druhotné suroviny.
V případě některých obtížně využitel-
ných odpadů pak musel EKO-KOM 
finančně podpořit i samotnou recykla-
ci. Loni to byly zejména barevné 
plastové fólie a další druhy plastů, 
které na trhu druhotných surovin 
nemají prodejní hodnotu, a také recyk-
lace nápojových kartonů v papírnách, 
které bylo nutné v loňském roce 
finančně podpořit. Na to připadlo 6 %
z celkových ročních nákladů. Zhruba
2 % pak byla použita na tvorbu 
finanční rezervy, která slouží pro 
případ propadu cen druhotných 
surovin. 
 Důležitou úlohou autorizované 
obalové společnosti je také zajištění 
průkazné evidence všech obalových
a odpadových toků, a to včetně její 
kontroly a pravidelných auditů. Tyto 
aktivity loni tvořily 5 % celkových 
nákladů společnosti. Povinná osvěta, 
environmentální vzdělávání žáků, 
oslovení spotřebitelů a další činnosti 
vedoucí ke správnému a efektivnímu 
třídění odpadů v ČR představovaly 
loni 4 % celkových nákladů. Odvody 
státu vymezené zákonem tvořily 1 %
z nákladů a zbylá 2 % činily vlastní 
náklady na administrativu společnosti. 

Lucie Müllerová
tisková mluvčí EKO-KOM,a.s.,
mullerova@ekokom.cz
tel.: 602 186 205
www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz

  Nové knihy
  Zde je malá ochutnávka
z nových knih:

- Recepty z bylinek - Ursel Bühring
-  Krmíme ptáky - Anita a Norbert
    Schäffer
-  Atentát na Reinharda Heydricha
   Miroslav Ivanov
-  Cesta kolem světa za zvířaty
   Brendan Kearney
-  Co nevíme o slepicích
   Melissa Caughey

-  Zmizelé a mizející Krkonoše
 Pavel Zahradník
-  Zvířecí hrdinové - Ben Holt
-  Jak žijí žížaly - Guy Barter
-  Jíst a žít - Kateřina Winterová
-  Mám nad tebou moc
 Teresa Driscoll
-  Tajemství bohyní na Žítkové
  Vlastimil Hela
-  Tajný život krav
 Rosamund Young
-  Velmi osobní kniha o zdraví 
  Margit Slimáková
-  Zmizelá Praha - nevěstince a
 nevěstky - Radim Kopáč,
 Josef Schwarz

-  I příšery si čistí zoubky!
 Jessica Martinello
-  Kanálníčci: strašidla z podzemí
  Michaela Fišarová
-  Neobyčejná přátelství v přírodě
  Emilia Dziubak
-  Srabáček - Marek Epstein
-  Z deníku kocoura Modroočka
 Josef Kolář

Na odkaze:
https://knihovnalanov.webk.cz pod 
záložkou On line katalog (nebo přes 
https://trutnov.tritius.cz/library/
lanov/) se prostřednictvím tohoto 
katalogu dozvíte, jaké knihy jsou
v lánovské knihovně aktuálně k dispo-
zici. I zde je možné podívat se
do novinek (záložka Novinky) nebo
do klíčových slov (záložka Rejstříky).

      Karolina Boková

  Akce Dolního Dvora,
    Dolního Lánova  
   a Lánova
 Vzhledem k pandemii a s ní spoje-
ným těžkostem tu tentokrát žádný 
výčet původně plánovaných akcí 
neuvedu. Někdy totiž ani sami organi-
zátoři ještě nevědí, zda akci nakonec 
uskuteční či ne. Pokud se ke mně ale 
jakákoli nová událost z Krkonoš dosta-
ne, rozšířím ji obvyklým způsobem - 
rozešlu ji na maily lidem, kteří ode
mě odebírají novinky, vyvěsím ji
u infocentra a v případě těch konaných 
v Lánově, D. Dvoře a D. Lánově
ji umístím na infokanál KTV, na 
facebook „Lánováci sami sobě” a na 
web obce.

 Chcete-li pomoci s propagací 
akce, kterou pořádáte, pošlete mi 
plakátek. Máte-li zájem o zasílání akcí 
z Krkonoš a zpráv z obce mailem, dejte 
mi vědět.

      Karolina Boková

 Destinační společnost Krkonoše 
- svazek měst a obcí je 20 let užiteč-
ným nástrojem podpory turismu. 
Jako koordinátor řady veřejně 
prospěšných projektů má aktuálně 
šanci v této době napomoci vzkříšení 
domácího cestovního ruchu v území. 
Jak? 

 K tomu jeho předseda Jan 
Sobotka přibližuje konkrétní kroky:
“V průběhu koronavirové pandemie se 
turismus dostal na bod mrazu. Problém 
však je, že i po dobrém zvládnutí 
situace se možná v dosavadní nabídce 
služeb, které byly donedávna samo-
zřejmé a nepostradatelné, ledasco 
změní. Dá se předpokládat, že např. 
nepojede tolik linek autobusů, jak jsme 
byli zvyklí, nebude otevřena některá 
restaurace, je možné, že nebude provo-
zovat penzion, občerstvovací stánek,
či jiné služby tam, kde je máme roky 
zažité. Musíme se s předstihem dově-
dět o tom, co funguje, co a jak je
v území jiné. Stávající změny je třeba 
monitorovat, zpracovat a informovat 
turisty. Právě k tomu zacílí Svazek 
Krkonoše. Zmapuje možnosti cílů 
výletů, dovolených i služeb a vytvoří 
ucelené nabídky. 
 Projekt Neznámé Krkonoše, jehož 
realizace je shodou okolností ve finál-
ních přípravách, veřejnosti doporučí 
kompletní výlety propojující méně 
známá, přesto zajímavá místa, včetně 
související fungující infrastruktury. 
Turisté se musí dovědět, kde se mohou 
občerstvit, odpočinout si, případně se 
ubytovat, nebo zda-li musí zabalit do 
batohu větší svačinu a počítat s kilome-
try v nohou bez možnosti veřejné 
dopravy. Chceme pozvat lidi do území, 
ale nesmíme je dostat do složité situa-
ce, zvláště pocestují-li s dětmi.“ 

 K představení projektu Nezná-
mé Krkonoše ředitelka Svazku Eva 
Šulcová blíže specifikuje: „K reali-
zaci projektu nás přivedla myšlenka 
nabídnout turistům alternativu k nej-
známějším místům v Krkonoších, která 
jsou obzvláště v letních měsících velmi 
navštěvovaná až přetížená. Nejvyšší 
české pohoří netvoří jenom Sněžka, 
Pramen Labe nebo hřebenová Cesta 
česko-polského přátelství. Je regionem 
rozprostírajícím se jednak na území 
Krkonošského národního parku a jeho 
ochranného pásma, ale i v dalších 
přilehlých a neméně krásných a přírod-
ně bohatých lokalitách s místy, která 
mnozí neznají.“

 „Destinační společnost Svazek 
Krkonoše není nezbytným přívažkem 
krajských rozpočtů,“ doplňuje Jan 
Sobotka. „Pro území Krkonoš může 
sehrát významnou roli z hlediska 
turismu právě v situaci, pokud zůsta-
nou letos státní hranice uzavřené.
Co se za uplynulých dvacet let naučil
a umí, zúročí v koordinaci a propagaci 
domácího cestovního ruchu, který bude 
v tuzemsku tuto sezonu nosný.“ 

 Podle slov Jana Sobotky by měl
v rámci certifikované destinační 
společnosti Svazek Krkonoše zřídit 
platformu s podnikateli, užitečnou ke 
vzájemné spolupráci i ke zpětné vazbě. 
Doposud Svazek do jisté míry spolu-
pracuje s partnery-členy Fondu cestov-
ního ruchu, ale v rámci platformy jde
i o ty ostatní. Díky nim získá další 
cenné informace pro zlepšení systé-
mové práce. Navíc platforma bude 
určovat nasměrování určité výše 
finančních prostředků do konkrétních 
oblastí zájmu. Její rozhodnutí následně 
Rada ani Valná hromada Svazku 
nezmění. 

 „Abychom poptávku veřejnosti 
rozhýbali, propojili a koordinovali, 
nabízíme za Svazek Krkonoše komuni-
kaci se všemi subjekty, jinak budeme 
mít problém všichni,“ vysvětluje dále 
Jan Sobotka: „Lidé potřebují víc než 
jenom hezkou procházku nebo malebné 
údolí. Chtějí i služby, hospodu, parko-
vání, naučnou stezku, aj. Je třeba 
nabídnout takové, které lákají.  
Veřejný sektor může investovat do 
rizikovějších věcí, které sice nejsou 
rentabilní, tedy utratit za něco, co se 
zdá na první pohled zbytečné. Ale opak 
je pravdou. Pro oslabený cestovní ruch 
může být dobrým restartem právě 
rozšířená nabídka, která může lokalitě 
výrazně napomoci. Jinak řečeno, 
uchopme stávající situaci jako příleži-
tost k tomu, abychom území dovybavili. 
Riskněme vložit veřejné peníze do 
zařízení turistické infrastruktury, která 
přinese „bonusy něčeho navíc“, co by 
jednotlivci svými investicemi nezvládli. 
Tak podpoříme větší a trvalejší 
návštěvnost regionu. A když bude 
dostatečné množství hostů, bude to ku 
prospěchu všech. Existují konkrétní 
projekty, které by mohly obnovit zájem 
a v té souvislosti mě napadá pozitivní 
příklad plánované stavby vrchlab-
ského krytého bazénu,“ konkretizoval 
J. Sobotka. 

 „Destinační společnost Svazek 
Krkonoše vytvoří součinnost k to-
mu, aby se domácí turista cítil
v Krkonoších jistě a dobře a pos-

kytne kompletní informace o tipech 
na výlety, dovolené, i nabídkách 
souvisejících služeb“, uzavřel výčet 
Jan Sobotka. 

        Dáša Palátková

 Další informace o aktuálním dění
z turistického regionu Krkonoše a ze 
života Svazku Krkonoše najdete na: 
www.krkonose.eu, www.svazek.krko
nose.eu, www.rozvoj.krkonose.eu
a na facebookovém profilu:
www.facebook.com/Krkonose.eu

  
 

 Co si třeba zdokonalit techniku 
bruslení s bývalou biatlonistkou 
Zdeňkou Vejnarovou? Po výkonu se 
odměnit Krkonošskými bobky nebo 
sušenou BIO hovězí šunkou a na závěr 
se přiučit řemeslu tkalce nebo přadle-
ny?

   Regionální značka Krkonoše origi-
nální produkt® ocenila začátkem 
března 2020 5 regionálních výrobků
a 2 zážitky. Od roku 2005 uděluje 
značku lokálním produktům Místní 
akční skupina Krkonoše, z. s., na 
základě rozhodnutí nezávislé Certifi-
kační komise, která je složena ze 
zástupců regionu a zástupců Asociace 
regionálních značek. Stát se nositelem 
regionální značky nese jisté konku-
renční výhody. Je to zárukou kvality, 
místa původu, šetrnosti výroby k život-
nímu prostředí a velkého podílu ruční 
práce. 

1) Pro mlsné jazýčky, gurmány
 a gurmety

 Krkonošské bobky, jedná se
o křehké sladké pečivo, které ručně 
vyrábí šikovné ruce cukrářek z Grandu 
v Janských lázní a z Lady z lázní 
Bělohrad. Výjimečné vlastnosti cukrá-
renské lahůdky jsou v používání 
základních surovin z původního 
krkonošského receptu, bez přídavku 
chemických látek a barviv. Chutě jsou 
tvořeny pouze kořením a nikoliv 
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  Svazek Krkonoše zma  puje
„oživené“ území   a uchopí
otěže propaga  gace možností

Zažijte Krkonoše všemi
smysly s místními



obyvatel, což je v evropské konkurenci 
velmi dobrý výsledek. 

 K třídění odpadů pak Čechy 
zejména motivují dobrá docházková 
vzdálenost a dostatek barevných 
kontejnerů. Česká republika disponuje 
jednou z nejkvalitnějších sběrných sítí 
v Evropě. Na jejím vytvoření a provozu 
se podílí průmysl a obce sdružené
v systému EKO-KOM. „Docházková 
vzdálenost k barevným kontejnerům je 
pro mnoho lidí v otázce třídění odpadů 
rozhodující. Nyní to k nim máme
ze svých domovů v průměru jen 91 
metrů, což je zhruba 133 kroků,“ říká 
ředitel oddělení komunikace EKO-
KOM, Lukáš Grolmus. Zároveň ale 
dodává, že dle nejnovějších statistik 
stále ještě 24 % obyvatel udává, že má 
kontejnery dál než 130 metrů a jsou 
tedy lokality, kde je co zlepšovat. 

 Díky třídění odpadů v domácnos-
tech a obcích vzniká surovina, která se 
na třídících linkách dotřídí na jednot-
livé druhotné suroviny připravené
k recyklaci a využití - pro výrobu 
nových produktů nebo jako zdroj 
energie či náhrada hnědého uhlí
v teplárnách. Tříděním systém snižuje 
zátěž životního prostředí - každoročně 
tříděním a recyklací obalových odpadů 

2zachráníme ekvivalent zhruba 29 km  
přírody, šetříme stromy, přírodní 
zdroje surovin a zamezujeme rozšiřo-
vání skládek. A díky třídění a recyklaci 
obalových odpadů jsme tak loni 
uspořili téměř 6 milionů MWh energie. 

Výsledky systému EKO-KOM
za rok 2019
 V r. 2019 bylo na tuzemský trh 
dodáno 1 219 696 tun jednocestných 
obalů, 73 % jich bylo následně vytřídě-
no, dotříděno na třídicích linkách
a druhotná surovina byla předána
k recyklaci a dalšímu využití. Tradičně 
nejlépe se daří recyklovat papír, v jeho 
případě se vloni podařilo dosáhnout 
míry recyklace 88 %. Zjednodušeně 
řečeno - bezmála 9 z 10 vyrobených 
tun papírových obalů bylo loni 
recyklováno na nový papír nebo dále 
využito. U skla bylo dosaženo 79% 
míry recyklace, u plastových obalů 
69%, u kovů 57% a u nápojových 
kartonů to bylo 25 %. Míra sběru 
nápojových PET lahví v r. 2019 
vzrostla a pohybuje se v rozmezí 79 - 
82 %.

Struktura nákladů systému EKO-
KOM
 Většinu ročních nákladů Autorizo-
vané obalové společnosti EKO-KOM, 
a.s., konkrétně 88 % představovaly

v r. 2019 přímé náklady sběru a recyk-
lace obalových odpadů. To znamená 
náklady na zajištění dostatečné dostup-
nosti a obsluhy barevných kontejnerů, 
dotřídění separovaného obalového 
odpadu a zajištění jeho využití a recyk-
lace. 70 % celkových nákladů tvořily 
přímé platby obcím za zajištění 
zpětného odběru obalových odpadů
a sběrné sítě, a za jejich předání 
prostřednictvím svozových firem
k dotřídění a zpracování. Desetina 
celkového rozpočtu pak připadla na 
náklady na dotřídění těchto odpadů
na třídících linkách a jejich úpravu
na zpracovatelné druhotné suroviny.
V případě některých obtížně využitel-
ných odpadů pak musel EKO-KOM 
finančně podpořit i samotnou recykla-
ci. Loni to byly zejména barevné 
plastové fólie a další druhy plastů, 
které na trhu druhotných surovin 
nemají prodejní hodnotu, a také recyk-
lace nápojových kartonů v papírnách, 
které bylo nutné v loňském roce 
finančně podpořit. Na to připadlo 6 %
z celkových ročních nákladů. Zhruba
2 % pak byla použita na tvorbu 
finanční rezervy, která slouží pro 
případ propadu cen druhotných 
surovin. 
 Důležitou úlohou autorizované 
obalové společnosti je také zajištění 
průkazné evidence všech obalových
a odpadových toků, a to včetně její 
kontroly a pravidelných auditů. Tyto 
aktivity loni tvořily 5 % celkových 
nákladů společnosti. Povinná osvěta, 
environmentální vzdělávání žáků, 
oslovení spotřebitelů a další činnosti 
vedoucí ke správnému a efektivnímu 
třídění odpadů v ČR představovaly 
loni 4 % celkových nákladů. Odvody 
státu vymezené zákonem tvořily 1 %
z nákladů a zbylá 2 % činily vlastní 
náklady na administrativu společnosti. 

Lucie Müllerová
tisková mluvčí EKO-KOM,a.s.,
mullerova@ekokom.cz
tel.: 602 186 205
www.ekokom.cz, www.jaktridit.cz

  Nové knihy
  Zde je malá ochutnávka
z nových knih:

- Recepty z bylinek - Ursel Bühring
-  Krmíme ptáky - Anita a Norbert
    Schäffer
-  Atentát na Reinharda Heydricha
   Miroslav Ivanov
-  Cesta kolem světa za zvířaty
   Brendan Kearney
-  Co nevíme o slepicích
   Melissa Caughey

-  Zmizelé a mizející Krkonoše
 Pavel Zahradník
-  Zvířecí hrdinové - Ben Holt
-  Jak žijí žížaly - Guy Barter
-  Jíst a žít - Kateřina Winterová
-  Mám nad tebou moc
 Teresa Driscoll
-  Tajemství bohyní na Žítkové
  Vlastimil Hela
-  Tajný život krav
 Rosamund Young
-  Velmi osobní kniha o zdraví 
  Margit Slimáková
-  Zmizelá Praha - nevěstince a
 nevěstky - Radim Kopáč,
 Josef Schwarz

-  I příšery si čistí zoubky!
 Jessica Martinello
-  Kanálníčci: strašidla z podzemí
  Michaela Fišarová
-  Neobyčejná přátelství v přírodě
  Emilia Dziubak
-  Srabáček - Marek Epstein
-  Z deníku kocoura Modroočka
 Josef Kolář

Na odkaze:
https://knihovnalanov.webk.cz pod 
záložkou On line katalog (nebo přes 
https://trutnov.tritius.cz/library/
lanov/) se prostřednictvím tohoto 
katalogu dozvíte, jaké knihy jsou
v lánovské knihovně aktuálně k dispo-
zici. I zde je možné podívat se
do novinek (záložka Novinky) nebo
do klíčových slov (záložka Rejstříky).

      Karolina Boková

  Akce Dolního Dvora,
    Dolního Lánova  
   a Lánova
 Vzhledem k pandemii a s ní spoje-
ným těžkostem tu tentokrát žádný 
výčet původně plánovaných akcí 
neuvedu. Někdy totiž ani sami organi-
zátoři ještě nevědí, zda akci nakonec 
uskuteční či ne. Pokud se ke mně ale 
jakákoli nová událost z Krkonoš dosta-
ne, rozšířím ji obvyklým způsobem - 
rozešlu ji na maily lidem, kteří ode
mě odebírají novinky, vyvěsím ji
u infocentra a v případě těch konaných 
v Lánově, D. Dvoře a D. Lánově
ji umístím na infokanál KTV, na 
facebook „Lánováci sami sobě” a na 
web obce.

 Chcete-li pomoci s propagací 
akce, kterou pořádáte, pošlete mi 
plakátek. Máte-li zájem o zasílání akcí 
z Krkonoš a zpráv z obce mailem, dejte 
mi vědět.

      Karolina Boková

 Destinační společnost Krkonoše 
- svazek měst a obcí je 20 let užiteč-
ným nástrojem podpory turismu. 
Jako koordinátor řady veřejně 
prospěšných projektů má aktuálně 
šanci v této době napomoci vzkříšení 
domácího cestovního ruchu v území. 
Jak? 

 K tomu jeho předseda Jan 
Sobotka přibližuje konkrétní kroky:
“V průběhu koronavirové pandemie se 
turismus dostal na bod mrazu. Problém 
však je, že i po dobrém zvládnutí 
situace se možná v dosavadní nabídce 
služeb, které byly donedávna samo-
zřejmé a nepostradatelné, ledasco 
změní. Dá se předpokládat, že např. 
nepojede tolik linek autobusů, jak jsme 
byli zvyklí, nebude otevřena některá 
restaurace, je možné, že nebude provo-
zovat penzion, občerstvovací stánek,
či jiné služby tam, kde je máme roky 
zažité. Musíme se s předstihem dově-
dět o tom, co funguje, co a jak je
v území jiné. Stávající změny je třeba 
monitorovat, zpracovat a informovat 
turisty. Právě k tomu zacílí Svazek 
Krkonoše. Zmapuje možnosti cílů 
výletů, dovolených i služeb a vytvoří 
ucelené nabídky. 
 Projekt Neznámé Krkonoše, jehož 
realizace je shodou okolností ve finál-
ních přípravách, veřejnosti doporučí 
kompletní výlety propojující méně 
známá, přesto zajímavá místa, včetně 
související fungující infrastruktury. 
Turisté se musí dovědět, kde se mohou 
občerstvit, odpočinout si, případně se 
ubytovat, nebo zda-li musí zabalit do 
batohu větší svačinu a počítat s kilome-
try v nohou bez možnosti veřejné 
dopravy. Chceme pozvat lidi do území, 
ale nesmíme je dostat do složité situa-
ce, zvláště pocestují-li s dětmi.“ 

 K představení projektu Nezná-
mé Krkonoše ředitelka Svazku Eva 
Šulcová blíže specifikuje: „K reali-
zaci projektu nás přivedla myšlenka 
nabídnout turistům alternativu k nej-
známějším místům v Krkonoších, která 
jsou obzvláště v letních měsících velmi 
navštěvovaná až přetížená. Nejvyšší 
české pohoří netvoří jenom Sněžka, 
Pramen Labe nebo hřebenová Cesta 
česko-polského přátelství. Je regionem 
rozprostírajícím se jednak na území 
Krkonošského národního parku a jeho 
ochranného pásma, ale i v dalších 
přilehlých a neméně krásných a přírod-
ně bohatých lokalitách s místy, která 
mnozí neznají.“

 „Destinační společnost Svazek 
Krkonoše není nezbytným přívažkem 
krajských rozpočtů,“ doplňuje Jan 
Sobotka. „Pro území Krkonoš může 
sehrát významnou roli z hlediska 
turismu právě v situaci, pokud zůsta-
nou letos státní hranice uzavřené.
Co se za uplynulých dvacet let naučil
a umí, zúročí v koordinaci a propagaci 
domácího cestovního ruchu, který bude 
v tuzemsku tuto sezonu nosný.“ 

 Podle slov Jana Sobotky by měl
v rámci certifikované destinační 
společnosti Svazek Krkonoše zřídit 
platformu s podnikateli, užitečnou ke 
vzájemné spolupráci i ke zpětné vazbě. 
Doposud Svazek do jisté míry spolu-
pracuje s partnery-členy Fondu cestov-
ního ruchu, ale v rámci platformy jde
i o ty ostatní. Díky nim získá další 
cenné informace pro zlepšení systé-
mové práce. Navíc platforma bude 
určovat nasměrování určité výše 
finančních prostředků do konkrétních 
oblastí zájmu. Její rozhodnutí následně 
Rada ani Valná hromada Svazku 
nezmění. 

 „Abychom poptávku veřejnosti 
rozhýbali, propojili a koordinovali, 
nabízíme za Svazek Krkonoše komuni-
kaci se všemi subjekty, jinak budeme 
mít problém všichni,“ vysvětluje dále 
Jan Sobotka: „Lidé potřebují víc než 
jenom hezkou procházku nebo malebné 
údolí. Chtějí i služby, hospodu, parko-
vání, naučnou stezku, aj. Je třeba 
nabídnout takové, které lákají.  
Veřejný sektor může investovat do 
rizikovějších věcí, které sice nejsou 
rentabilní, tedy utratit za něco, co se 
zdá na první pohled zbytečné. Ale opak 
je pravdou. Pro oslabený cestovní ruch 
může být dobrým restartem právě 
rozšířená nabídka, která může lokalitě 
výrazně napomoci. Jinak řečeno, 
uchopme stávající situaci jako příleži-
tost k tomu, abychom území dovybavili. 
Riskněme vložit veřejné peníze do 
zařízení turistické infrastruktury, která 
přinese „bonusy něčeho navíc“, co by 
jednotlivci svými investicemi nezvládli. 
Tak podpoříme větší a trvalejší 
návštěvnost regionu. A když bude 
dostatečné množství hostů, bude to ku 
prospěchu všech. Existují konkrétní 
projekty, které by mohly obnovit zájem 
a v té souvislosti mě napadá pozitivní 
příklad plánované stavby vrchlab-
ského krytého bazénu,“ konkretizoval 
J. Sobotka. 

 „Destinační společnost Svazek 
Krkonoše vytvoří součinnost k to-
mu, aby se domácí turista cítil
v Krkonoších jistě a dobře a pos-

kytne kompletní informace o tipech 
na výlety, dovolené, i nabídkách 
souvisejících služeb“, uzavřel výčet 
Jan Sobotka. 

        Dáša Palátková

 Další informace o aktuálním dění
z turistického regionu Krkonoše a ze 
života Svazku Krkonoše najdete na: 
www.krkonose.eu, www.svazek.krko
nose.eu, www.rozvoj.krkonose.eu
a na facebookovém profilu:
www.facebook.com/Krkonose.eu

  
 

 Co si třeba zdokonalit techniku 
bruslení s bývalou biatlonistkou 
Zdeňkou Vejnarovou? Po výkonu se 
odměnit Krkonošskými bobky nebo 
sušenou BIO hovězí šunkou a na závěr 
se přiučit řemeslu tkalce nebo přadle-
ny?

   Regionální značka Krkonoše origi-
nální produkt® ocenila začátkem 
března 2020 5 regionálních výrobků
a 2 zážitky. Od roku 2005 uděluje 
značku lokálním produktům Místní 
akční skupina Krkonoše, z. s., na 
základě rozhodnutí nezávislé Certifi-
kační komise, která je složena ze 
zástupců regionu a zástupců Asociace 
regionálních značek. Stát se nositelem 
regionální značky nese jisté konku-
renční výhody. Je to zárukou kvality, 
místa původu, šetrnosti výroby k život-
nímu prostředí a velkého podílu ruční 
práce. 

1) Pro mlsné jazýčky, gurmány
 a gurmety

 Krkonošské bobky, jedná se
o křehké sladké pečivo, které ručně 
vyrábí šikovné ruce cukrářek z Grandu 
v Janských lázní a z Lady z lázní 
Bělohrad. Výjimečné vlastnosti cukrá-
renské lahůdky jsou v používání 
základních surovin z původního 
krkonošského receptu, bez přídavku 
chemických látek a barviv. Chutě jsou 
tvořeny pouze kořením a nikoliv 
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  Svazek Krkonoše zma  puje
„oživené“ území   a uchopí
otěže propaga  gace možností

Zažijte Krkonoše všemi
smysly s místními



náhražkami. Na výrobu se používá 
poctivé máslo. 
www.grandlada.cz 

 Domácí Ja-míky od babičky 
Jarušky ze Strážného vyrábí rodina 
Latínova z ovoce a zeleniny ze své 
zahrádky nebo z čistého horského 
prostředí Krkonoš. „Džemy“ obsahují 
téměř 70 % ovoce nebo zeleniny
a naopak nižší obsah cukru. Patří
tím pádem mezi výběrové. U některých 
druhů je chuť doladěna kořením
(např. u červené řepy, cukety nebo 
hrušky). Všechny ja-míky jsou bez 
chemických přísad, s láskou nazdo-
bené a v nabídce je přes 50 druhů 
včetně dárkového balení. Ochutnejte 
některý z méně běžných druhů
ja-míků, které připravovaly hospodyně 
před více než sto lety (šípek, bezinka, 
aronie, červená řepa, rakytník). 
www.dzemy-babicky-jarusky.cz

 Krkonošské hovězí speciality
z Biofarmy Pod Hájkem
Potraviny, které nesou nálepku BIO, 
musí splňovat přísná pravidla výroby. 
Biomaso musí pocházet ze zvířat, která 
mají pravidelný přístup na pastvu, jsou 
krmena bioplodinami a nejsou jim 
podávána antibiotika ani růstové 
hormony. BIO je tedy v zákoně defino-
vaný pojem a stát garantuje, že když si 
potravinu s tímto označením koupíte, 
tak si můžete být jistí, že všechny 
zmíněné požadavky splňuje. Rodina 
Řehořkova vyrábí gurmetské delika-
tesy z vlastního hovězího masa z kříže-
nek masných plemen Charolais
a Limousine bez přídavku vepřového 
masa. Gurmáni si mohou pochutnat na 
fermentovaných trvanlivých pochout-
kách, jako je sušená šunka, salámy
a klobásky. Sušené maso je kvalitní 
svačinkou na túry, výborným zdrojem 
bílkovin a energie pro sportovce nebo 
vhodné jako delikatesa k vínu či pivu. 
www.biofarma-pod-hajkem.cz/pro
dej-bio-masa

Ovečky z Bělé
 Paní Mihulková s panem Hradec-
kým jsou v Podkrkonoší známi jako 
pěstitelé Regionální potraviny Libe-
reckého kraje, českého domácího 
česneku. V hospodářství v Bělé
v souladu s přírodou pěstují odrůdy 
jako je Ivan, Havran, Bělský rusák, 
Lan, Bjetin a Vekan. Během pěstování 
zjistili, že úrodnost půdy mohou 
zkvalitnit chovem ovcí Suffolk. Jedná 
se o plemeno černohlavé středního až 
většího tělesného rámce a osvalení. 
Živá hmotnost beranů v dospělosti je 
100 – 140 kg a u bahnic okolo 80 kg. 

Zájemcům nabízí ovce na maso nebo
k chovu. www.ceskydomacicesnek.cz

Řemeslo – dřevěné dekorace z
Rudníku
 Rodina Šmídova z Rudníku se 
zabývá výrobou dřevěných dekorací, 
ale ne jen tak ledajakých. Pan Šmíd 
vyrobí dřevěný polotovar a jeho 
manželka poté technikou pyrografie 
vypaluje ručně obrázky a vlastní 
krkonošské recepty na prkénka, 
obracečky či tácky. Dřevěné svícny, 
krmítka pro ptáky a hmyzí hotely 
vyrábí z použitého dřeva, které je mu 
líto spálit v kamnech. Dřevu tak 
vdechne nový život i funkci. Chcete 
mít cvrlikající, voňavou, rozkvetlou
a úrodnou zahrádku? Pak dřevěné 
upcyklované hmyzí domky/hotely
a ptačí budky jsou to pravé. Přilákají
do zahrady ptáky a hmyz, který se 
postará o opylování a pomůže i v boji 
se škůdci. Všech druhů včel i hmyzu 
totiž kvůli likvidaci jejich přirozeného 
prostředí v posledních desetiletích 
rapidně ubývá.
www.pecasmid.cz,  Fb  -  @pyrografi
ka14 a Flér www.fler.cz/pyrografika/

2) Za zážitky do hor a seznámit se 
hravě s minulostí

 Zdeňky běžky
 Bývalá biatlonová reprezentantka, 
trojnásobná účastnice olympijských 
her (Salt Lake City, Turín, Vancouver) 
a několikanásobná mistryně České 
republiky, to je Zdeňka Vejnarová. 
Narodila se v Jilemnici a také zde
v průběhu studia na sportovním 
gymnáziu nastartovala svoji sportovní 
kariéru. Zdeňka nabízí pro sportovní 
nadšence v Krkonoších výuku běhu na 
lyžích. Individuálně, pro skupiny nebo 
jako teambuilding. Zkrátka pro všech-
ny, kdo si přejí se zdokonalit, naučit 
nebo přiučit technice bruslení. Místo 
konání dle dohody a v závislosti na 
aktuálních sněhových podmínkách. 
www.zdenkybezky.cz

Příběh tkalce Jana
 Přijďte pobejt a seznámit se
s životem tkalců v Krkonoších. Dříve 
tkali pouze muži. Ženy jim připravo-
valy nitě a materiál a měly jinou práci - 
kolem krav, drůbeže a dětí. Prohlídka 
muzea ve Voletinách je interaktivním 
zážitkem. Moudré a zručné průvod-
kyně vás seznámí se zpracováním 
základních textilních surovin, přede-
vším lnu, předením, tkaním ale i
s běžným životem v domácnostech 
tkalců. Během prohlídky si můžete 
sami zpracovat kousek lnu a vyrobit si 

provázek ze lnu, vyzkoušet si práci na 
kolovratu nebo stavu. Vlastnoručně 
budete pracovat na dobových nástro-
jích a dozvíte se spoustu zajímavostí. 
Na konec prohlídky jsou připravené 
zábavné úkoly a kvízy.
www.dumpodjasanem.cz

         Petra Hartmanová

  Regionální výzva MAS
  Krkonoše pro sociální
  služby

Pomocná ruka těm, co pomáhají 

 Na přelomu května a června chystá 
Místní akční skupina Krkonoše, z.s.
6. regionální výzvu – Infrastruktura 
soc. služeb na čerpání dotací pro nezis-
kovky, církve a příspěvkové organi-
zace měst a obcí. Nabízí se tak možnost 
investic do sociálních a následných 
služeb na území MAS Krkonoše (od 
Vrchlabí po Trutnov). Podporované 
aktivity jsou např. na vybudování 
zázemí pro stacionáře, pracoviště rané 
péče, sociálně terapeutické dílny, 
terénní programy, osobní asistenci či 
nákup automobilů pro terénní pečova-
telskou službu. Podporované služby 
nejsou určeny pouze pro seniory,
ale slouží především pro lidi sociálně 
znevýhodněné svou životní situací 
nebo se zdravotním postižením.
V minulé soc. výzvě byla podpořena 
např. Pečovatelská služba města 
Vrchlabí, která pro své klienty vybu-
duje důstojné hygienické zázemí
v Penzionu s byty pro seniory na 
Pražské ulici. Tato služba bude posky-
tována i jako ambulantní pro venkov-
ské obyvatelstvo. Další úspěšní 
žadatelé jako je Diakonie ČCE ve 
Vrchlabí, pečovatelská služba v Žac-
léři a ve Svobodě nad Úpou, či pobočka 
Oblastní charity Červený Kostelec
v Hostinném si budou pořizovat 
automobily pro terénní ambulantní 
péči.

 V roce 2019 pomohla MAS 
Krkonoše rozdělit:

- přes 38 mil. Kč mezi 26 žádostí
na rozvoj vzdělávacích institucí,
na bezpečnost dopravy ve městech
a obcích a na rozvoj soc. služeb,

- přes 12 mil. Kč mezi 8 žádostí na 
podporu zaměstnanosti v regionu 
(školní kluby, příměstské tábory
a soc. služby)

- přes 11 mil. Kč mezi 26 žádostí 
na podporu zemědělské činnosti
v regionu (strojní vybavení farem).

 Regionální dotace mohou být 
čerpány díky Strategii Komunitně 
vedeného místního rozvoje, která se 
realizuje od roku 2017. Doba pro reali-
zaci úspěšných projektů je stanovena 
do roku 2023. Ale již v tomto roce 
začínáme pracovat na nové strategii, 
abychom mohli nadále rozvíjet region 
Krkonoš tak, aby se nám zde všem 
dobře a spokojeně žilo. Nabízíme proto 
možnost spolupráce na strategii,
ze které pak ministerstva vycházejí
a financují dané oblasti (Integrovaný 
regionální operační program - IROP, 
Program rozvoje venkova - PRV, 
Operační program pro zaměstnanost - 
OPZ). Podrobnější informace na 
www.maskrkonose.cz. 

         Petra Hartmanová

Kronika obecné školy Horní Lánov 
1917-1945 

(11. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý, z 
kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila Karolina Boková.

Školní rok 1929 - 30
 Školní rok byl zahájen 1. září 1929. 
Katoličtí a evangeličtí žáci se zúčastnili 
prosebné bohoslužby. Vyučování 
začalo 2. 9. 1929.

Počet žáků v jednotlivých třídách činil 
k 1. 9. 1929:
1. třída: 
 1. školní rok 
 11 chlapců a 12 děvčat = 23 žáků
 2. školní rok 
 6 chlapců a 7 děvčat = 13 žáků
2. třída:
 3. školní rok 
 9 chlapců a 4 děvčata = 13 žáků
 4. školní rok
 10 chlapců a 14 děvčat = 24 žáků
 5. školní rok
 2 chlapci a 8 děvčat = 10 žáků
3. třída:
 6. školní rok
 0 chlapců a 5 děvčat = 5 žáků
 7. školní rok 
 3 chlapci a 6 děvčat = 9 žáků
 8. školní rok 
 1 chlapec a 6 děvčat = 7 žáků

 Celkem 42 chlapců a 62 děvčat = 
104 žáků

Včlenění 3. školního roku z 1. do
2. třídy bylo výnosem z Vrchlabí 
schváleno. 

Počet žáků katolického vyznání činil 
92 a evangelického 12.

Učitelský sbor:
1. třída řídící učitel Johann Bilas
2. třída učitel Josef Futschig
3. třída učitel Vinzenz Donth

Učitelka ručních prací Hedwig 
Winkler. Výuka katolického nábožen-
ství farář Theph. Kulhanek, evangelic-
kého farář Heinr. Zinnecker.

27. 9. 1929 byl o poslední dopolední 
vyučovací hodině důstojně připomenut 
význam sv. Václava pro národní 
kulturu a význam václavské tradice pro 
politický a kulturní život národa.

17. 10. 1929 provedl v naší škole 
inspekci pan okresní školní inspektor 
prof. Rud. Föhst a vyslovil vedení 
školy a učitelům dík za svědomitou 
práci a požádal je o to, aby pracovali
i nadále se stejným úsilím.

V sobotu 26. 10. 1929 se v prvních 
dopoledních hodinách konala důstojná 
oslava státního svátku a byla vyvěšena 
státní vlajka od 27. do 29. 10. 1929 do 8 
hodin ráno.

27. 10. 1929 se konaly volby do posla-
necké sněmovny a do senátu. Jako 
zástupci kontrolního úřadu byli okres-
ním úřadem jmenováni řídící učitel 
Johann Bilas pro senát a učitel Jos. 
Futschig pro poslaneckou sněmovnu.

Výsledek voleb v obci byl následující:
Poslanecká sněmovna:    Senát:
Komunisti      22 hlasů         20 hlasů

Německá volební společnost 
                   131    112
Německá nacionální strana
      10        9
Němečtí nacionální socialisté
      94      77
Německá křesťansko sociální strana 
      98      87
České hlasy      3         2
Sociální demokrati 
          245          224

Firma Schicht z Ústí darovala 8 děje-
pisných nástěnných obrazů.
Na vánoční dary přišlo:
Akciový pivovar ve Vrchlabí     100 Kč
Ing. Ludwig Haberl, továrník    300 Kč
Otto Ehinger sen., továrník      100 Kč
Firma M. Doctor, Pr. Lánov       200 Kč
Dělníci z lomu v H. Lánově      100 Kč
Živnostenská lidová banka
Prostřední Lánov        100 Kč
Pokladna Reiffeisen H. Lánov   200 Kč
Obec Horní Lánov       500 Kč
Doktor J. Gall Horní Lánov  10 spoři-
telních knížek se vkladem po 10 Kč  

Vánoční nadílka se konala 21. 12. 1929 
a botami, prádlem a oblečením bylo 
obdarováno 65 chudých žáků. Vánoční 
prázdniny trvají od 22. 12. 1929 do 6. 1. 
1930. První pololetí se uzavřelo 31. 1. 
1930. Pololetní prázdniny trvaly od
1. do 2. února 1930. 28. února byli žáci 
poučeni o významu 10. výročí vydání 
Ústavy Československé republiky.
80. narozeniny pana prezidenta T. G. 
Masaryka byly 7. 3. 1930 důstojně 
oslaveny. Žáci od 4. do 8. školního roku 
(počítají se půlroky?) obdrželi jubilejní 
album. 7. března 1930 byl den prázd-
nin. Na škole byla od 6. do 8. 3. do 
poledne do poledne vyvěšena vlajka.

24. 4. 1930 obdržela škola od Okres-
ního školského úřadu ve Vrchlabí 
následující učební pomůcky a knihy:
1 obraz hamburský přístav 80 Kč
1 obraz části masa vepře 20 Kč
1 obraz části masa hověz. dobytka 20 Kč
1 obraz části masa telete 20 Kč
koule a kruh 45 Kč
učebnice dějin „Když matka ještě žila“ 
35,70 Kč
kresba „Dětské umění“ 90,70 Kč
Od 3 školských institucí přišlo 315 Kč.

27. 4. 1930 se v kostele v Dolním 
Lánově konalo svěcení zvonů, kterého 
se zúčastnily děti se svými rodiči. 
Kurzu lidové osvěty ve Vrchlabí se
3. 5. 1930 zúčastnil celý učitelský sbor.
Očkování, stanovené na 7. 5., muselo 
být kvůli nastupující epidemii spalni-
ček na škole odloženo na neurčito.
25. 6. podnikli učitelé J. Futschig
a V. Donth školní výlet s 2. a 3. třídou 
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náhražkami. Na výrobu se používá 
poctivé máslo. 
www.grandlada.cz 

 Domácí Ja-míky od babičky 
Jarušky ze Strážného vyrábí rodina 
Latínova z ovoce a zeleniny ze své 
zahrádky nebo z čistého horského 
prostředí Krkonoš. „Džemy“ obsahují 
téměř 70 % ovoce nebo zeleniny
a naopak nižší obsah cukru. Patří
tím pádem mezi výběrové. U některých 
druhů je chuť doladěna kořením
(např. u červené řepy, cukety nebo 
hrušky). Všechny ja-míky jsou bez 
chemických přísad, s láskou nazdo-
bené a v nabídce je přes 50 druhů 
včetně dárkového balení. Ochutnejte 
některý z méně běžných druhů
ja-míků, které připravovaly hospodyně 
před více než sto lety (šípek, bezinka, 
aronie, červená řepa, rakytník). 
www.dzemy-babicky-jarusky.cz

 Krkonošské hovězí speciality
z Biofarmy Pod Hájkem
Potraviny, které nesou nálepku BIO, 
musí splňovat přísná pravidla výroby. 
Biomaso musí pocházet ze zvířat, která 
mají pravidelný přístup na pastvu, jsou 
krmena bioplodinami a nejsou jim 
podávána antibiotika ani růstové 
hormony. BIO je tedy v zákoně defino-
vaný pojem a stát garantuje, že když si 
potravinu s tímto označením koupíte, 
tak si můžete být jistí, že všechny 
zmíněné požadavky splňuje. Rodina 
Řehořkova vyrábí gurmetské delika-
tesy z vlastního hovězího masa z kříže-
nek masných plemen Charolais
a Limousine bez přídavku vepřového 
masa. Gurmáni si mohou pochutnat na 
fermentovaných trvanlivých pochout-
kách, jako je sušená šunka, salámy
a klobásky. Sušené maso je kvalitní 
svačinkou na túry, výborným zdrojem 
bílkovin a energie pro sportovce nebo 
vhodné jako delikatesa k vínu či pivu. 
www.biofarma-pod-hajkem.cz/pro
dej-bio-masa

Ovečky z Bělé
 Paní Mihulková s panem Hradec-
kým jsou v Podkrkonoší známi jako 
pěstitelé Regionální potraviny Libe-
reckého kraje, českého domácího 
česneku. V hospodářství v Bělé
v souladu s přírodou pěstují odrůdy 
jako je Ivan, Havran, Bělský rusák, 
Lan, Bjetin a Vekan. Během pěstování 
zjistili, že úrodnost půdy mohou 
zkvalitnit chovem ovcí Suffolk. Jedná 
se o plemeno černohlavé středního až 
většího tělesného rámce a osvalení. 
Živá hmotnost beranů v dospělosti je 
100 – 140 kg a u bahnic okolo 80 kg. 

Zájemcům nabízí ovce na maso nebo
k chovu. www.ceskydomacicesnek.cz

Řemeslo – dřevěné dekorace z
Rudníku
 Rodina Šmídova z Rudníku se 
zabývá výrobou dřevěných dekorací, 
ale ne jen tak ledajakých. Pan Šmíd 
vyrobí dřevěný polotovar a jeho 
manželka poté technikou pyrografie 
vypaluje ručně obrázky a vlastní 
krkonošské recepty na prkénka, 
obracečky či tácky. Dřevěné svícny, 
krmítka pro ptáky a hmyzí hotely 
vyrábí z použitého dřeva, které je mu 
líto spálit v kamnech. Dřevu tak 
vdechne nový život i funkci. Chcete 
mít cvrlikající, voňavou, rozkvetlou
a úrodnou zahrádku? Pak dřevěné 
upcyklované hmyzí domky/hotely
a ptačí budky jsou to pravé. Přilákají
do zahrady ptáky a hmyz, který se 
postará o opylování a pomůže i v boji 
se škůdci. Všech druhů včel i hmyzu 
totiž kvůli likvidaci jejich přirozeného 
prostředí v posledních desetiletích 
rapidně ubývá.
www.pecasmid.cz,  Fb  -  @pyrografi
ka14 a Flér www.fler.cz/pyrografika/

2) Za zážitky do hor a seznámit se 
hravě s minulostí

 Zdeňky běžky
 Bývalá biatlonová reprezentantka, 
trojnásobná účastnice olympijských 
her (Salt Lake City, Turín, Vancouver) 
a několikanásobná mistryně České 
republiky, to je Zdeňka Vejnarová. 
Narodila se v Jilemnici a také zde
v průběhu studia na sportovním 
gymnáziu nastartovala svoji sportovní 
kariéru. Zdeňka nabízí pro sportovní 
nadšence v Krkonoších výuku běhu na 
lyžích. Individuálně, pro skupiny nebo 
jako teambuilding. Zkrátka pro všech-
ny, kdo si přejí se zdokonalit, naučit 
nebo přiučit technice bruslení. Místo 
konání dle dohody a v závislosti na 
aktuálních sněhových podmínkách. 
www.zdenkybezky.cz

Příběh tkalce Jana
 Přijďte pobejt a seznámit se
s životem tkalců v Krkonoších. Dříve 
tkali pouze muži. Ženy jim připravo-
valy nitě a materiál a měly jinou práci - 
kolem krav, drůbeže a dětí. Prohlídka 
muzea ve Voletinách je interaktivním 
zážitkem. Moudré a zručné průvod-
kyně vás seznámí se zpracováním 
základních textilních surovin, přede-
vším lnu, předením, tkaním ale i
s běžným životem v domácnostech 
tkalců. Během prohlídky si můžete 
sami zpracovat kousek lnu a vyrobit si 

provázek ze lnu, vyzkoušet si práci na 
kolovratu nebo stavu. Vlastnoručně 
budete pracovat na dobových nástro-
jích a dozvíte se spoustu zajímavostí. 
Na konec prohlídky jsou připravené 
zábavné úkoly a kvízy.
www.dumpodjasanem.cz

         Petra Hartmanová

  Regionální výzva MAS
  Krkonoše pro sociální
  služby

Pomocná ruka těm, co pomáhají 

 Na přelomu května a června chystá 
Místní akční skupina Krkonoše, z.s.
6. regionální výzvu – Infrastruktura 
soc. služeb na čerpání dotací pro nezis-
kovky, církve a příspěvkové organi-
zace měst a obcí. Nabízí se tak možnost 
investic do sociálních a následných 
služeb na území MAS Krkonoše (od 
Vrchlabí po Trutnov). Podporované 
aktivity jsou např. na vybudování 
zázemí pro stacionáře, pracoviště rané 
péče, sociálně terapeutické dílny, 
terénní programy, osobní asistenci či 
nákup automobilů pro terénní pečova-
telskou službu. Podporované služby 
nejsou určeny pouze pro seniory,
ale slouží především pro lidi sociálně 
znevýhodněné svou životní situací 
nebo se zdravotním postižením.
V minulé soc. výzvě byla podpořena 
např. Pečovatelská služba města 
Vrchlabí, která pro své klienty vybu-
duje důstojné hygienické zázemí
v Penzionu s byty pro seniory na 
Pražské ulici. Tato služba bude posky-
tována i jako ambulantní pro venkov-
ské obyvatelstvo. Další úspěšní 
žadatelé jako je Diakonie ČCE ve 
Vrchlabí, pečovatelská služba v Žac-
léři a ve Svobodě nad Úpou, či pobočka 
Oblastní charity Červený Kostelec
v Hostinném si budou pořizovat 
automobily pro terénní ambulantní 
péči.

 V roce 2019 pomohla MAS 
Krkonoše rozdělit:

- přes 38 mil. Kč mezi 26 žádostí
na rozvoj vzdělávacích institucí,
na bezpečnost dopravy ve městech
a obcích a na rozvoj soc. služeb,

- přes 12 mil. Kč mezi 8 žádostí na 
podporu zaměstnanosti v regionu 
(školní kluby, příměstské tábory
a soc. služby)

- přes 11 mil. Kč mezi 26 žádostí 
na podporu zemědělské činnosti
v regionu (strojní vybavení farem).

 Regionální dotace mohou být 
čerpány díky Strategii Komunitně 
vedeného místního rozvoje, která se 
realizuje od roku 2017. Doba pro reali-
zaci úspěšných projektů je stanovena 
do roku 2023. Ale již v tomto roce 
začínáme pracovat na nové strategii, 
abychom mohli nadále rozvíjet region 
Krkonoš tak, aby se nám zde všem 
dobře a spokojeně žilo. Nabízíme proto 
možnost spolupráce na strategii,
ze které pak ministerstva vycházejí
a financují dané oblasti (Integrovaný 
regionální operační program - IROP, 
Program rozvoje venkova - PRV, 
Operační program pro zaměstnanost - 
OPZ). Podrobnější informace na 
www.maskrkonose.cz. 

         Petra Hartmanová

Kronika obecné školy Horní Lánov 
1917-1945 

(11. díl)

Materiál poskytl Ladislav Kadavý, z 
kurentu do latinky převedli Karolina 
Boková a Johann Doll, z němčiny 
přeložila Karolina Boková.

Školní rok 1929 - 30
 Školní rok byl zahájen 1. září 1929. 
Katoličtí a evangeličtí žáci se zúčastnili 
prosebné bohoslužby. Vyučování 
začalo 2. 9. 1929.

Počet žáků v jednotlivých třídách činil 
k 1. 9. 1929:
1. třída: 
 1. školní rok 
 11 chlapců a 12 děvčat = 23 žáků
 2. školní rok 
 6 chlapců a 7 děvčat = 13 žáků
2. třída:
 3. školní rok 
 9 chlapců a 4 děvčata = 13 žáků
 4. školní rok
 10 chlapců a 14 děvčat = 24 žáků
 5. školní rok
 2 chlapci a 8 děvčat = 10 žáků
3. třída:
 6. školní rok
 0 chlapců a 5 děvčat = 5 žáků
 7. školní rok 
 3 chlapci a 6 děvčat = 9 žáků
 8. školní rok 
 1 chlapec a 6 děvčat = 7 žáků

 Celkem 42 chlapců a 62 děvčat = 
104 žáků

Včlenění 3. školního roku z 1. do
2. třídy bylo výnosem z Vrchlabí 
schváleno. 

Počet žáků katolického vyznání činil 
92 a evangelického 12.

Učitelský sbor:
1. třída řídící učitel Johann Bilas
2. třída učitel Josef Futschig
3. třída učitel Vinzenz Donth

Učitelka ručních prací Hedwig 
Winkler. Výuka katolického nábožen-
ství farář Theph. Kulhanek, evangelic-
kého farář Heinr. Zinnecker.

27. 9. 1929 byl o poslední dopolední 
vyučovací hodině důstojně připomenut 
význam sv. Václava pro národní 
kulturu a význam václavské tradice pro 
politický a kulturní život národa.

17. 10. 1929 provedl v naší škole 
inspekci pan okresní školní inspektor 
prof. Rud. Föhst a vyslovil vedení 
školy a učitelům dík za svědomitou 
práci a požádal je o to, aby pracovali
i nadále se stejným úsilím.

V sobotu 26. 10. 1929 se v prvních 
dopoledních hodinách konala důstojná 
oslava státního svátku a byla vyvěšena 
státní vlajka od 27. do 29. 10. 1929 do 8 
hodin ráno.

27. 10. 1929 se konaly volby do posla-
necké sněmovny a do senátu. Jako 
zástupci kontrolního úřadu byli okres-
ním úřadem jmenováni řídící učitel 
Johann Bilas pro senát a učitel Jos. 
Futschig pro poslaneckou sněmovnu.

Výsledek voleb v obci byl následující:
Poslanecká sněmovna:    Senát:
Komunisti      22 hlasů         20 hlasů

Německá volební společnost 
                   131    112
Německá nacionální strana
      10        9
Němečtí nacionální socialisté
      94      77
Německá křesťansko sociální strana 
      98      87
České hlasy      3         2
Sociální demokrati 
          245          224

Firma Schicht z Ústí darovala 8 děje-
pisných nástěnných obrazů.
Na vánoční dary přišlo:
Akciový pivovar ve Vrchlabí     100 Kč
Ing. Ludwig Haberl, továrník    300 Kč
Otto Ehinger sen., továrník      100 Kč
Firma M. Doctor, Pr. Lánov       200 Kč
Dělníci z lomu v H. Lánově      100 Kč
Živnostenská lidová banka
Prostřední Lánov        100 Kč
Pokladna Reiffeisen H. Lánov   200 Kč
Obec Horní Lánov       500 Kč
Doktor J. Gall Horní Lánov  10 spoři-
telních knížek se vkladem po 10 Kč  

Vánoční nadílka se konala 21. 12. 1929 
a botami, prádlem a oblečením bylo 
obdarováno 65 chudých žáků. Vánoční 
prázdniny trvají od 22. 12. 1929 do 6. 1. 
1930. První pololetí se uzavřelo 31. 1. 
1930. Pololetní prázdniny trvaly od
1. do 2. února 1930. 28. února byli žáci 
poučeni o významu 10. výročí vydání 
Ústavy Československé republiky.
80. narozeniny pana prezidenta T. G. 
Masaryka byly 7. 3. 1930 důstojně 
oslaveny. Žáci od 4. do 8. školního roku 
(počítají se půlroky?) obdrželi jubilejní 
album. 7. března 1930 byl den prázd-
nin. Na škole byla od 6. do 8. 3. do 
poledne do poledne vyvěšena vlajka.

24. 4. 1930 obdržela škola od Okres-
ního školského úřadu ve Vrchlabí 
následující učební pomůcky a knihy:
1 obraz hamburský přístav 80 Kč
1 obraz části masa vepře 20 Kč
1 obraz části masa hověz. dobytka 20 Kč
1 obraz části masa telete 20 Kč
koule a kruh 45 Kč
učebnice dějin „Když matka ještě žila“ 
35,70 Kč
kresba „Dětské umění“ 90,70 Kč
Od 3 školských institucí přišlo 315 Kč.

27. 4. 1930 se v kostele v Dolním 
Lánově konalo svěcení zvonů, kterého 
se zúčastnily děti se svými rodiči. 
Kurzu lidové osvěty ve Vrchlabí se
3. 5. 1930 zúčastnil celý učitelský sbor.
Očkování, stanovené na 7. 5., muselo 
být kvůli nastupující epidemii spalni-
ček na škole odloženo na neurčito.
25. 6. podnikli učitelé J. Futschig
a V. Donth školní výlet s 2. a 3. třídou 
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do Adršpachu a Teplic nad Metují. Na 
to přispěla pokladna Reiffeisen 200 
korunami.

Koncem června a začátkem července 
byla všechna venkovní okna opravena 
a čerstvě natřena. Rovněž i oboje 
dveře. Ve všech třídách, místnosti na 
učební pomůcky a na záchodě bylo 
nainstalováno elektrické osvětlení. 
Výdaje za natírání činily 1691 Kč a za 
elektrické světlo 481 Kč. O prázdni-
nách byla střecha na škole čerstvě 
nadehtována. Školní rok byl uzavřen 
28. 6. 1930.

6. 8. 1930 zemřel majitel továrny pan 
Otto Ehinger st. ve vysokém věku 82 
let. Byl to přímý a aktivní člověk, který 
pro obec a školu mnoho udělal. Dlouhá 
léta byl místním školním inspektorem 
a také zástupcem okresní školní rady 
ve Vrchlabí. Jeho pohřbu se zúčastnili 
učitelé a školní mládež.

  Lánov a naši sousedé
  Seriál na pokračování

- čerpáno z rukopisu publikace
s pracovním názvem Vlastivědné 
toulky krkonošským podhůřím, která 
pojednává o obcích bývalého vrchlab-
ského okresu a kterou sepsal pan 
František Jirásko

9. část 

Mluva nejstarších listin

 Český stát v 13. století v období 
posledních Přemyslovců prožívá 
všestranný rozmach po stránce hospo-
dářské i politické. Jeho úrodné části 
vnitrozemí zaplňují nové zemědělské 
obce, hrazená města a pevné hrady. 
Čeští králové, zajištění kutnohorským 
stříbrem, se stávají autoritou ve středo-
evropském prostoru.
 Pohraniční hvozd přestává plnit 
svou prvotní strategickou úlohu a král 
jeho části dává k hospodářskému 
využití příslušníkům obklopující ho 
nobility z řad šlechty světské i duchov-
ní. Štědře jsou obdarovávány i kláštery.
V lesnatých pohraničních prostorech 
na východ od horního Labe v povodí 
Úpy se uplatňují Švábenici, na západě 
v Pojizeří Markvartici, předkové 
Valdštejnů. A u nás? Také povodí 
mladého Labe nezůstává pozadu.
 Naše představa je tentokrát pode-
přena konkrétním listinným materiá-
lem, který představuje velmože Zbra-
slava, číšníka krále Václava I., v závěti 
s odkazem bratru Vojířovi a manželce 
Domaslavě. Jde tu o vsi jižně pod 
pásmem Zvičiny na Miletínsku, mj. 

Třebihošť, Dehtov, Trotinu. Listina je 
datována rokem 1238, podobně jako 
její druhé, podrobnější znění.
 Tři roky nato, roku 1241, paní 
Domaslava z Miletína, vdova po panu 
Zbraslavovi Vchynici (synu Vchyno-
vu), dává do rukou Řádu německých 
rytířů Olešnický újezd. Tento dar 
potvrzuje král Václav I. a území tu 
figuruje jako provincia Olesnich.
 Podle toho je zřejmé, že údolí 
Olešnického potoka u nás jako první 
vstupuje do historie. Dá se předpoklá-
dat, že bylo aspoň částečně osídleno. 
Němečtí rytíři spravovali farnost
v Miletíně, ke které patřilo podle 
vyměření jejích hranic pro pražského 
biskupa roku 1268 patnáct vsí. Řád 
německých rytířů, mající původně ve 
vínku charitativní činnost a šíření 
křesťanství, se neblaze později prosla-
vil v Pobaltí a bojem s Poláky, kteří je 
porazili v bitvě o Grunwaldu roku 
1410.
 Jakousi konkurenční vrchností 
Řádu německých rytířů v Olešnickém 
újezdu (provincii) se nám jeví staro-
bylá řehole mnichů benediktinů. Její 
bratří v duchu jimi přijaté zásady Ora et 
labora (Modli se a pracuj) rádi přijímali 
dary málo osídlených či vůbec pustých 
krajů k jejich péči. Sem patří dar Polic-
kého újezdu břevnovskému klášteru 
roku 1213 králem Přemyslem Otaka-
rem I. a následná kolonizace Broumov-
ska.
 Pokus opatovických benediktinů 
zakotvit ve Slezsku v údolí řeky 
Zadrná byl však neúspěšný. Kněžna 
Anna, vdova po slezském knížeti 
Jindřichu II. Pobožném a sestra krále 
Václava I. dává povolení opatovi 
Ondřejovi založit klášter v lese Cresse-
bor (dnes Krzeszów). Opatovičtí 
benediktini se tu sice usadili, ale roku 
1289 vykoupil jejich zboží Bolko I., 
kníže svídnicko-javorský, jenž dal 
přednost cisterské řeholi, patrně aby 
zabránil kontaktům kláštera s českým 
prostředím. V roce 1292 benediktiny 
vystřídali tedy cisterciáci a usadili se
tu trvale.
 Zato u nás se opatovickým 
benediktinům dařilo. Vznik Poustky
P. Marie (Cella S. Mariae) podle
Dr. Vladimíra Wolfa možno vložit již 
před rok 1250. Darovací (donační) 
listina královny Kunhuty, která se hlásí 
nikoli jako zakladatelka, ale ochrán-
kyně Poustky, sice není datována, ale 
rok vydání možno vročit přibližně
do roku 1270. V ní dává panovnice 
klášterci lán v Heinrichově, kdysi 
jejího služebníka Přibíka se čtyřmi 
pruty. To vše na záduší své a svého 
manžela.

 Jde tu tedy o dostatek údajů pro 
tvrzení, že krajina na horním Labi 
nebyla zcela pustá, vzdor tak malému 
počtu informací z kronik a listin. Žije 
ve jménech donátorů a svědků darova-
cích aktů, v drtivé většině slovanského 
původu. Je předehrou nebo případně 
prvním dějstvím celoevropského 
dramatu.
 Jeho jedním obrazem je mongol-
ský vpád do Evropy s tragickou poráž-
kou křesťanů slezského knížete Jindři-
cha II. Pobožného roku 1241 na 
Lehnickém Poli (dříve Wahlstadt). 
Dalším pak porážka českého krále 
Přemysla Otakara II. na Moravském 
poli roku 1278.
 To vše je 13. století s tichým proce-
sem, který v hraničních oblastech země 
probíhal bez hluku a nenápadně,
s kolonizací.  

Útok na pohraniční hvozd
Dějství první

 Současný stav vědeckého rozboru 
prvních písemných dokumentů
o pronikání lidí do naší části pralesa
v podhůří vede do období přelomu 12. 
a 13. století. Z konce třicátých
a počátku čtyřicátých let 13. století 
známe česká jména příslušníků 
vládnoucí vrstvy (spolu s církevními 
řády), kteří se podíleli na zisku ze 
zemědělské kultivace údolí Olešnic-
kého (Kalenského) potoka a prostoru 
západně od soutoku Malého Labe
s hlavním labským tokem.
 S bídou z latinských přepisů 
rozšifrováváme, nebo také nikoli, 
jména prvních obcí, která neklamně 
hlásí slovansko-český charakter. 
Kromě naší Olešnice uveďme jména 
uvažovaných obcí v držení miletín-
ských řádových rytířů s českým 
zněním: Brusnice, Debrné, Boreček
a Borovnice.
 Čeští poddaní z vnitrozemí promě-
ňovali les na úrodná pole a louky jeho 
mýcením nebo starším způsobem - 
vypalováním. Na tento způsob upomí-
nají velmi starobylá, tzv. mytební 
jména: Žďáry, Ždírce, Proseče, Paseky 
a p. Jsou velmi častá v širším Podkrko-
noší. Přímo u nás jihozápadně od Horní 
Olešnice máme dvě Ždírnice nebo 
Prosečné podél dolního toku Malého 
Labe. První písemné zprávy o nich jsou 
ovšem z doby daleko pozdější, z konce 
14. století, ba dokonce z 15. věku.
 Tato skutečnost je neochotně přijí-
mána staršími německými regionál-
ními historiky (až na výjimky - 
vrchlabský Eduard Muller), pro něž 
toto první osidlovací období jakoby 
neexistovalo. Solidní historickou 

vědou je popisováno jako první koloni-
zační vlna s časovým vymezením
do roku 1260.
 Do této doby můžeme už s jistotou 
zařadit existenci vzpomínané zemské 
stezky, zvané Slezská. Svou trasou
v části údolí Labe mezi vrchy Bradlo
a Sv. Kateřiny a dál se dotýkala území 
Olešnického újezdu a nebylo odtud 
daleko k benediktinskému zboží 
Poustky P. Marie. Od jihu z vnitrozemí 
po ní snad postupovali čeští zemědělci 
a později opačně asi také část cizích 
osadníků Libavskou branou ze Slez-
ska. Šlo o odbočku z hlavního tahu tzv. 
Kladské stezky, po níž se předpokládá 

další proud příchozích.
 Trasu Slezské stezky Miletín - 
Mostek - brod přes řeku Úpu s tržní 
osadou Úpa do Libavské brány jsme již 
představili. Zbývá jen dodat, že v jejím 
bezprostředním okolí ji provázejí 
některá původně slovansko-česká 
jména lokalit, zejména na Trutnovsku.
 Vrátíme-li se zpět na území 
Olešnické provincie, nelze odtud 
nepřipomenout zajímavý archeolo-
gický nález. Soubor úlomků keramiky, 
nalezený na lokalitě Černá stráň
u Dolní Kalné, se hlásí do počátků 13. 
století a je zřejmě domácího původu
s některými cizími prvky. Archeolog 

Dr. Antonín Hejna tu předpokládá 
možný vliv z okruhu benediktinského 
proboštství Poustky P. Marie u dnešní 
Klášterské Lhoty.
 Dáme-li ještě slovo demografům, 
lze předpokládat podle Pavla Choce
na Hostinsku před příchodem cizích 
kolonistů k roku 1250 pět osad malé 
velikosti. Česká jména obcí Čermná, 
Chotěvice,  Prosečné, Olešnice, 
Mostek, Borovnice a Brusnice jsou 
nepochybně dokladem pro vnitrozem-
ský, domácí, etnicky český kolonizační 
proud u nás.    

(pokračování příště)
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do Adršpachu a Teplic nad Metují. Na 
to přispěla pokladna Reiffeisen 200 
korunami.

Koncem června a začátkem července 
byla všechna venkovní okna opravena 
a čerstvě natřena. Rovněž i oboje 
dveře. Ve všech třídách, místnosti na 
učební pomůcky a na záchodě bylo 
nainstalováno elektrické osvětlení. 
Výdaje za natírání činily 1691 Kč a za 
elektrické světlo 481 Kč. O prázdni-
nách byla střecha na škole čerstvě 
nadehtována. Školní rok byl uzavřen 
28. 6. 1930.

6. 8. 1930 zemřel majitel továrny pan 
Otto Ehinger st. ve vysokém věku 82 
let. Byl to přímý a aktivní člověk, který 
pro obec a školu mnoho udělal. Dlouhá 
léta byl místním školním inspektorem 
a také zástupcem okresní školní rady 
ve Vrchlabí. Jeho pohřbu se zúčastnili 
učitelé a školní mládež.

  Lánov a naši sousedé
  Seriál na pokračování

- čerpáno z rukopisu publikace
s pracovním názvem Vlastivědné 
toulky krkonošským podhůřím, která 
pojednává o obcích bývalého vrchlab-
ského okresu a kterou sepsal pan 
František Jirásko

9. část 

Mluva nejstarších listin

 Český stát v 13. století v období 
posledních Přemyslovců prožívá 
všestranný rozmach po stránce hospo-
dářské i politické. Jeho úrodné části 
vnitrozemí zaplňují nové zemědělské 
obce, hrazená města a pevné hrady. 
Čeští králové, zajištění kutnohorským 
stříbrem, se stávají autoritou ve středo-
evropském prostoru.
 Pohraniční hvozd přestává plnit 
svou prvotní strategickou úlohu a král 
jeho části dává k hospodářskému 
využití příslušníkům obklopující ho 
nobility z řad šlechty světské i duchov-
ní. Štědře jsou obdarovávány i kláštery.
V lesnatých pohraničních prostorech 
na východ od horního Labe v povodí 
Úpy se uplatňují Švábenici, na západě 
v Pojizeří Markvartici, předkové 
Valdštejnů. A u nás? Také povodí 
mladého Labe nezůstává pozadu.
 Naše představa je tentokrát pode-
přena konkrétním listinným materiá-
lem, který představuje velmože Zbra-
slava, číšníka krále Václava I., v závěti 
s odkazem bratru Vojířovi a manželce 
Domaslavě. Jde tu o vsi jižně pod 
pásmem Zvičiny na Miletínsku, mj. 

Třebihošť, Dehtov, Trotinu. Listina je 
datována rokem 1238, podobně jako 
její druhé, podrobnější znění.
 Tři roky nato, roku 1241, paní 
Domaslava z Miletína, vdova po panu 
Zbraslavovi Vchynici (synu Vchyno-
vu), dává do rukou Řádu německých 
rytířů Olešnický újezd. Tento dar 
potvrzuje král Václav I. a území tu 
figuruje jako provincia Olesnich.
 Podle toho je zřejmé, že údolí 
Olešnického potoka u nás jako první 
vstupuje do historie. Dá se předpoklá-
dat, že bylo aspoň částečně osídleno. 
Němečtí rytíři spravovali farnost
v Miletíně, ke které patřilo podle 
vyměření jejích hranic pro pražského 
biskupa roku 1268 patnáct vsí. Řád 
německých rytířů, mající původně ve 
vínku charitativní činnost a šíření 
křesťanství, se neblaze později prosla-
vil v Pobaltí a bojem s Poláky, kteří je 
porazili v bitvě o Grunwaldu roku 
1410.
 Jakousi konkurenční vrchností 
Řádu německých rytířů v Olešnickém 
újezdu (provincii) se nám jeví staro-
bylá řehole mnichů benediktinů. Její 
bratří v duchu jimi přijaté zásady Ora et 
labora (Modli se a pracuj) rádi přijímali 
dary málo osídlených či vůbec pustých 
krajů k jejich péči. Sem patří dar Polic-
kého újezdu břevnovskému klášteru 
roku 1213 králem Přemyslem Otaka-
rem I. a následná kolonizace Broumov-
ska.
 Pokus opatovických benediktinů 
zakotvit ve Slezsku v údolí řeky 
Zadrná byl však neúspěšný. Kněžna 
Anna, vdova po slezském knížeti 
Jindřichu II. Pobožném a sestra krále 
Václava I. dává povolení opatovi 
Ondřejovi založit klášter v lese Cresse-
bor (dnes Krzeszów). Opatovičtí 
benediktini se tu sice usadili, ale roku 
1289 vykoupil jejich zboží Bolko I., 
kníže svídnicko-javorský, jenž dal 
přednost cisterské řeholi, patrně aby 
zabránil kontaktům kláštera s českým 
prostředím. V roce 1292 benediktiny 
vystřídali tedy cisterciáci a usadili se
tu trvale.
 Zato u nás se opatovickým 
benediktinům dařilo. Vznik Poustky
P. Marie (Cella S. Mariae) podle
Dr. Vladimíra Wolfa možno vložit již 
před rok 1250. Darovací (donační) 
listina královny Kunhuty, která se hlásí 
nikoli jako zakladatelka, ale ochrán-
kyně Poustky, sice není datována, ale 
rok vydání možno vročit přibližně
do roku 1270. V ní dává panovnice 
klášterci lán v Heinrichově, kdysi 
jejího služebníka Přibíka se čtyřmi 
pruty. To vše na záduší své a svého 
manžela.

 Jde tu tedy o dostatek údajů pro 
tvrzení, že krajina na horním Labi 
nebyla zcela pustá, vzdor tak malému 
počtu informací z kronik a listin. Žije 
ve jménech donátorů a svědků darova-
cích aktů, v drtivé většině slovanského 
původu. Je předehrou nebo případně 
prvním dějstvím celoevropského 
dramatu.
 Jeho jedním obrazem je mongol-
ský vpád do Evropy s tragickou poráž-
kou křesťanů slezského knížete Jindři-
cha II. Pobožného roku 1241 na 
Lehnickém Poli (dříve Wahlstadt). 
Dalším pak porážka českého krále 
Přemysla Otakara II. na Moravském 
poli roku 1278.
 To vše je 13. století s tichým proce-
sem, který v hraničních oblastech země 
probíhal bez hluku a nenápadně,
s kolonizací.  

Útok na pohraniční hvozd
Dějství první

 Současný stav vědeckého rozboru 
prvních písemných dokumentů
o pronikání lidí do naší části pralesa
v podhůří vede do období přelomu 12. 
a 13. století. Z konce třicátých
a počátku čtyřicátých let 13. století 
známe česká jména příslušníků 
vládnoucí vrstvy (spolu s církevními 
řády), kteří se podíleli na zisku ze 
zemědělské kultivace údolí Olešnic-
kého (Kalenského) potoka a prostoru 
západně od soutoku Malého Labe
s hlavním labským tokem.
 S bídou z latinských přepisů 
rozšifrováváme, nebo také nikoli, 
jména prvních obcí, která neklamně 
hlásí slovansko-český charakter. 
Kromě naší Olešnice uveďme jména 
uvažovaných obcí v držení miletín-
ských řádových rytířů s českým 
zněním: Brusnice, Debrné, Boreček
a Borovnice.
 Čeští poddaní z vnitrozemí promě-
ňovali les na úrodná pole a louky jeho 
mýcením nebo starším způsobem - 
vypalováním. Na tento způsob upomí-
nají velmi starobylá, tzv. mytební 
jména: Žďáry, Ždírce, Proseče, Paseky 
a p. Jsou velmi častá v širším Podkrko-
noší. Přímo u nás jihozápadně od Horní 
Olešnice máme dvě Ždírnice nebo 
Prosečné podél dolního toku Malého 
Labe. První písemné zprávy o nich jsou 
ovšem z doby daleko pozdější, z konce 
14. století, ba dokonce z 15. věku.
 Tato skutečnost je neochotně přijí-
mána staršími německými regionál-
ními historiky (až na výjimky - 
vrchlabský Eduard Muller), pro něž 
toto první osidlovací období jakoby 
neexistovalo. Solidní historickou 

vědou je popisováno jako první koloni-
zační vlna s časovým vymezením
do roku 1260.
 Do této doby můžeme už s jistotou 
zařadit existenci vzpomínané zemské 
stezky, zvané Slezská. Svou trasou
v části údolí Labe mezi vrchy Bradlo
a Sv. Kateřiny a dál se dotýkala území 
Olešnického újezdu a nebylo odtud 
daleko k benediktinskému zboží 
Poustky P. Marie. Od jihu z vnitrozemí 
po ní snad postupovali čeští zemědělci 
a později opačně asi také část cizích 
osadníků Libavskou branou ze Slez-
ska. Šlo o odbočku z hlavního tahu tzv. 
Kladské stezky, po níž se předpokládá 

další proud příchozích.
 Trasu Slezské stezky Miletín - 
Mostek - brod přes řeku Úpu s tržní 
osadou Úpa do Libavské brány jsme již 
představili. Zbývá jen dodat, že v jejím 
bezprostředním okolí ji provázejí 
některá původně slovansko-česká 
jména lokalit, zejména na Trutnovsku.
 Vrátíme-li se zpět na území 
Olešnické provincie, nelze odtud 
nepřipomenout zajímavý archeolo-
gický nález. Soubor úlomků keramiky, 
nalezený na lokalitě Černá stráň
u Dolní Kalné, se hlásí do počátků 13. 
století a je zřejmě domácího původu
s některými cizími prvky. Archeolog 

Dr. Antonín Hejna tu předpokládá 
možný vliv z okruhu benediktinského 
proboštství Poustky P. Marie u dnešní 
Klášterské Lhoty.
 Dáme-li ještě slovo demografům, 
lze předpokládat podle Pavla Choce
na Hostinsku před příchodem cizích 
kolonistů k roku 1250 pět osad malé 
velikosti. Česká jména obcí Čermná, 
Chotěvice,  Prosečné, Olešnice, 
Mostek, Borovnice a Brusnice jsou 
nepochybně dokladem pro vnitrozem-
ský, domácí, etnicky český kolonizační 
proud u nás.    

(pokračování příště)

1918

/z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu a vysokou užitkovost/

16:30 h Prostřední Lánov /u samoobsluhy/
Prodej 3. 9. 2020

PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE

www.prodej-drubeze.cz
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OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

mistostarosta@lanov.cz

asistentka@lanov.cz 

havlicek@lanov.cz

499 432 211

493 314 596

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Ivo Havlíček

Eliška Rojtová

Markéta Kreislová

Odborný referent 499 432 220
605 268 244

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Ing. Jan Šilar

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

silar@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

724 621 093

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec a srpen

Po:   

Út:   7:30 - 11:30     12:00 - 15:00

St:   7:30 - 11:30     12:00 - 17:00

Čt:   7:30 - 11:30     12:00 - 16:00

Pá:   7:30 - 11:30     

7:30 - 11:30     

12:00 - 16:00

12:00 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    7:30 - 11:30   12:00 - 16:00

Út:    11:00 - 11:30   12:00 - 15:00

St:     7:30 - 11:30   12:00 - 17:00

Čt:     7:30 - 11:30   12:00 - 16:00

Pá:     7:30 - 11:30   

9:00 - 12:00   (jen leden a únor)    

12:00 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

kancelář          Provozní
doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
 Hanč Jaroslav, jednatel           725 951 522

Sochor Petr, provoz a havárie       605 167 421

Knapíková Kavánová Milena, účetní      602 300 234
Stránský Pavel, vyjádření k sítím       603 226 060 
Materna Jiří, provoz a havárie       605 265 094 

Šedivý Milan, provoz a havárie    605 253 467 

vodalanov@vodalanov.cz

www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

725 951 722

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: 
Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: 
Jiří Svatý

Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček tomicek.miloslav@seznam.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
když se připravovalo zimo – jarní vydání našeho společného 
lánovského zpravodaje, nikdo z nás netušil, co bude od 
poloviny března následovat a jaká omezení v naší zaběhnuté 
činnosti a osobním životě nás čekají. Přál jsem Vám hodně 
zdraví a pohody, štěstí a spokojenosti v letošním roce. Přál 
jsem odhodlání a optimismus v roce 2020. Opak se stal 
pravdou.

 Vyhlášení nouzového stavu usnesením vlády České 
republiky z důvodu ochrany našeho zdraví v souvislosti
s prokázaným výskytem onemocnění koronavirem ze dne 
12. 3. 2020 na dobu 30 dnů bylo pro nás velké překvapení
a velká neznámá. Asi nikdo z nás nečekal taková omezení
v osobním životě, ale ani ta, která se nás dotkla v rámci naší 
obce. Hlavně pro rodiče malých a školou povinných dětí 
nastal problém kvůli uzavření základních škol. Došlo i na 
uzavření mateřské školy, kdy obec jako zřizovatel měla 
rozhodnout, zda necháme malé děti chodit dále do mateřské 
školy. Bylo rozhodnuto, že i toto školské zařízení bude po 
dobu platnosti omezení uzavřené z důvodu ochrany zdraví 
dětí. Obec musela reagovat i na další nařízení ze strany 
vlády ČR, jako je omezení úředních hodin, uzavření 
knihovny apod.
 Chtěl bych poděkovat našim občanům za pochopení,
že období různých opatření a omezení, které netrvalo 30 
dnů, ale více jak 2 měsíce (a některá přetrvávají do současné 
doby), proběhlo a probíhá v naší obci bez větších problémů. 
Hlavně jsem byl překvapen, jak rychle se naši někteří 
občané zorientovali v povinnosti nošení ochranných roušek 
a zejména jak si toto zkraje nedostatkové zboží dokázali 
sami zajistit nebo vyrobit pro sebe, své sousedy a další 
spoluobčany. Tady patří poděkování zaměstnankyním 
základní školy, které začaly šít ochranné roušky pro školu, 
pro potřeby obce, ale i pro ostatní občany. Dále je třeba 
poděkovat dalším našim ženám v obci, které bezúplatně 
vyráběly tyto ochranné prostředky i pro potřeby obce, která 
je dle potřeby využívala dále. Poděkování patří paní Marii 
Tumové, Veronice Kotoučkové, Janě Vaníčkové a dalším. 
Zde musím poděkovat všem zaměstnancům naší základní
a mateřské školy za práci, kterou během výluky vyučování, 
kromě pedagogických povinností, odvedli. Jednalo se
o celkový úklid v objektu školy a v okolí školní budovy.
 Obec v této době zajišťovala a zajišťuje plnění nařízení, 
která dostává z vládního krizového štábu samotné vlády, 

případně krajského úřadu cestou krajského operačního
a informačního střediska. Dále to bylo zajištění distribuce 
jak dezinfekčních prostředků, tak dle zájmu i ochranných 
roušek.
 Z důvodu mimořádných opatření byly zrušeny některé 
akce v naší obci jako velikonoční šachový turnaj, tradiční 
pálení čarodějnic a nohejbalový turnaj vč. dětského dne. 
Některé akce máme v plánu uskutečnit v měsíci červenci
a srpnu letošního roku, a to ve spolupráci se Sportovním 
klubem, Základní a mateřskou školou, Mysliveckým 
spolkem a obcí.
 Přes veškerá omezení, která byla nařízena, jsme v naší 
obci pokračovali v plnění investičních a neinvestičních akcí 
na zvelebení obce. Byla provedena stavební úprava parko-
vací plochy u obecního úřadu, probíhá finančně náročná 
akce opravy vyhlídkového místa u kostela, zahájeny byly 
projektové a stavební úpravy na obecním objektu čp. 207 
(býv. MARX). Ve sportovním areálu u školy byl umístěn 
zahradní domek, který bude sloužit pro potřeby tohoto 
areálu. Vlastními silami jsme odstraňovali škody napáchané 
vichřicí dne 10. února letošního roku, hlavně na místním 
hřbitově, kdy došlo k poškození - vyvrácení a rozlámání 
vzrostlých stromů. Pokračováno bylo v likvidaci kůrovcové 
kalamity v obecních lesích a obnově lesního porostu zniče-
ného požárem v roce 2019. V současné době je věnována 
pozornost údržbě zeleně v obci. 
 V druhé polovině letošního roku bude zahájena výměna 
části potrubí výtlaku pitné vody vedoucího do vodárny, 
oprava objektu vrtu pitné vody za školou, budou pokračovat 
práce na stavebních úpravách obecního objektu čp. 207, 
opravy části místních komunikací a samozřejmě práce na 
zvelebování vzhledu obce.  Pokračovat se bude v péči
o obecní lesy. Nezapomínáme na drobné opravy v naší 
základní škole.
 Jedna z věcí, které obec trápí, je výskyt nových černých 
skládek, které se opět objevují převážně na hranicích katas-
tru obce kolem zpevněných obecních komunikací. 
Zemědělské družstvo vlastníků bude muset v co nejkratší 
době vyřešit likvidaci skládky použitých pneumatik, které 
byly používány na silážích a dnes jsou svezeny na hromadě 
u obecní komunikace nad pilou. I těmito problémy se naše 
obec musí zabývat.

 Vážení spoluobčané, doufám, že nebudeme muset
v druhé polovině tohoto roku společně řešit podobné problé-
my, jaké nás potkaly v letošních jarních měsících. Jako obec 
se musíme připravit na určité ekonomické úspory kvůli
této situaci.

Z ÚŘADU

BOUŘE SABINE 10.2. 2020 V LÁNOVÉ - LES ZA ŠKOLOU NA KONČINSKÉM POTOCE

21

foto Stanislav Závodník
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Poplatky

OBECNÍ ÚŘAD
LÁNOV

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

TURISTICKÉ
INFOCENTRUM
A OBECNÍ KNIHOVNA

Starostka starosta@lanov.cz 

mistostarosta@lanov.cz

asistentka@lanov.cz 

havlicek@lanov.cz

499 432 211

493 314 596

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Ivo Havlíček

Eliška Rojtová

Markéta Kreislová

Odborný referent 499 432 220
605 268 244

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Ing. Jan Šilar

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

silar@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

724 621 093

493 314 599

Otevírací doba:  
v sezóně:
červenec a srpen

Po:   

Út:   7:30 - 11:30     12:00 - 15:00

St:   7:30 - 11:30     12:00 - 17:00

Čt:   7:30 - 11:30     12:00 - 16:00

Pá:   7:30 - 11:30     

7:30 - 11:30     

12:00 - 16:00

12:00 - 16:00So:   

9:00 - 12:00Ne:   

Po:    7:30 - 11:30   12:00 - 16:00

Út:    11:00 - 11:30   12:00 - 15:00

St:     7:30 - 11:30   12:00 - 17:00

Čt:     7:30 - 11:30   12:00 - 16:00

Pá:     7:30 - 11:30   

9:00 - 12:00   (jen leden a únor)    

12:00 - 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

VENKOVSKÉ
INFOCENTRUM

MIKROREGIONU
v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

Út:    8:00 -12:00 13:00 -15:00

St:     13:00 -18:00

Čt:     8:00 -12:00 13:00 -15:00

Pá:     8:00 -12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní
bolestivé
případy
budou
po osobní
nebo
telefonické
domluvě
ošetřeny
v nejbližším
volném
termínu.

499 432 298

499 432 182

Po:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

Út:    7:30 -10:00 10:30 -13:00

St:     13:30 -16:00 16:00 -18:30

Čt:     7:30 -10:00 10:30 -14:00

Pá:     7:30 -10:00 10:30 -13:00

MUDr. Hana KORDOVÁ 
- dětské oddělení-

 pro nemocné děti  pro zvané a zdravé děti

Po:   8:00 - 9:45 10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

10:00 - 13:00

12:00 - 18:00

10:00 - 13:00

7:00 - 8:00

Út:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

St:   

Čt:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

Pá:   8:00 - 9:457:00 - 8:00

ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO LÁNOV

O D B Ě RY, I N J E K C E A K U T N Í S TAV Y J E N O B J E D N A N Í

pro tel. objednané
a návštěvy lékařem

kancelář          Provozní
doba
kanceláře:

499 522 331 + záznam
 Hanč Jaroslav, jednatel           725 951 522

Sochor Petr, provoz a havárie       605 167 421

Knapíková Kavánová Milena, účetní      602 300 234
Stránský Pavel, vyjádření k sítím       603 226 060 
Materna Jiří, provoz a havárie       605 265 094 

Šedivý Milan, provoz a havárie    605 253 467 

vodalanov@vodalanov.cz

www.vodalanov.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 - 11:30      12:30 - 17:00

725 951 722

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 - 12:00    13:00 - 17:00
Středa    8:00 - 12:00    13:00 - 17:00

Středa   14:00 - 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: 
Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: 
Jiří Svatý

Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček tomicek.miloslav@seznam.cz

ou@dolnilanov.cz

ZPRÁVY Z OBCE DOLNÍ LÁNOV

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
když se připravovalo zimo – jarní vydání našeho společného 
lánovského zpravodaje, nikdo z nás netušil, co bude od 
poloviny března následovat a jaká omezení v naší zaběhnuté 
činnosti a osobním životě nás čekají. Přál jsem Vám hodně 
zdraví a pohody, štěstí a spokojenosti v letošním roce. Přál 
jsem odhodlání a optimismus v roce 2020. Opak se stal 
pravdou.

 Vyhlášení nouzového stavu usnesením vlády České 
republiky z důvodu ochrany našeho zdraví v souvislosti
s prokázaným výskytem onemocnění koronavirem ze dne 
12. 3. 2020 na dobu 30 dnů bylo pro nás velké překvapení
a velká neznámá. Asi nikdo z nás nečekal taková omezení
v osobním životě, ale ani ta, která se nás dotkla v rámci naší 
obce. Hlavně pro rodiče malých a školou povinných dětí 
nastal problém kvůli uzavření základních škol. Došlo i na 
uzavření mateřské školy, kdy obec jako zřizovatel měla 
rozhodnout, zda necháme malé děti chodit dále do mateřské 
školy. Bylo rozhodnuto, že i toto školské zařízení bude po 
dobu platnosti omezení uzavřené z důvodu ochrany zdraví 
dětí. Obec musela reagovat i na další nařízení ze strany 
vlády ČR, jako je omezení úředních hodin, uzavření 
knihovny apod.
 Chtěl bych poděkovat našim občanům za pochopení,
že období různých opatření a omezení, které netrvalo 30 
dnů, ale více jak 2 měsíce (a některá přetrvávají do současné 
doby), proběhlo a probíhá v naší obci bez větších problémů. 
Hlavně jsem byl překvapen, jak rychle se naši někteří 
občané zorientovali v povinnosti nošení ochranných roušek 
a zejména jak si toto zkraje nedostatkové zboží dokázali 
sami zajistit nebo vyrobit pro sebe, své sousedy a další 
spoluobčany. Tady patří poděkování zaměstnankyním 
základní školy, které začaly šít ochranné roušky pro školu, 
pro potřeby obce, ale i pro ostatní občany. Dále je třeba 
poděkovat dalším našim ženám v obci, které bezúplatně 
vyráběly tyto ochranné prostředky i pro potřeby obce, která 
je dle potřeby využívala dále. Poděkování patří paní Marii 
Tumové, Veronice Kotoučkové, Janě Vaníčkové a dalším. 
Zde musím poděkovat všem zaměstnancům naší základní
a mateřské školy za práci, kterou během výluky vyučování, 
kromě pedagogických povinností, odvedli. Jednalo se
o celkový úklid v objektu školy a v okolí školní budovy.
 Obec v této době zajišťovala a zajišťuje plnění nařízení, 
která dostává z vládního krizového štábu samotné vlády, 

případně krajského úřadu cestou krajského operačního
a informačního střediska. Dále to bylo zajištění distribuce 
jak dezinfekčních prostředků, tak dle zájmu i ochranných 
roušek.
 Z důvodu mimořádných opatření byly zrušeny některé 
akce v naší obci jako velikonoční šachový turnaj, tradiční 
pálení čarodějnic a nohejbalový turnaj vč. dětského dne. 
Některé akce máme v plánu uskutečnit v měsíci červenci
a srpnu letošního roku, a to ve spolupráci se Sportovním 
klubem, Základní a mateřskou školou, Mysliveckým 
spolkem a obcí.
 Přes veškerá omezení, která byla nařízena, jsme v naší 
obci pokračovali v plnění investičních a neinvestičních akcí 
na zvelebení obce. Byla provedena stavební úprava parko-
vací plochy u obecního úřadu, probíhá finančně náročná 
akce opravy vyhlídkového místa u kostela, zahájeny byly 
projektové a stavební úpravy na obecním objektu čp. 207 
(býv. MARX). Ve sportovním areálu u školy byl umístěn 
zahradní domek, který bude sloužit pro potřeby tohoto 
areálu. Vlastními silami jsme odstraňovali škody napáchané 
vichřicí dne 10. února letošního roku, hlavně na místním 
hřbitově, kdy došlo k poškození - vyvrácení a rozlámání 
vzrostlých stromů. Pokračováno bylo v likvidaci kůrovcové 
kalamity v obecních lesích a obnově lesního porostu zniče-
ného požárem v roce 2019. V současné době je věnována 
pozornost údržbě zeleně v obci. 
 V druhé polovině letošního roku bude zahájena výměna 
části potrubí výtlaku pitné vody vedoucího do vodárny, 
oprava objektu vrtu pitné vody za školou, budou pokračovat 
práce na stavebních úpravách obecního objektu čp. 207, 
opravy části místních komunikací a samozřejmě práce na 
zvelebování vzhledu obce.  Pokračovat se bude v péči
o obecní lesy. Nezapomínáme na drobné opravy v naší 
základní škole.
 Jedna z věcí, které obec trápí, je výskyt nových černých 
skládek, které se opět objevují převážně na hranicích katas-
tru obce kolem zpevněných obecních komunikací. 
Zemědělské družstvo vlastníků bude muset v co nejkratší 
době vyřešit likvidaci skládky použitých pneumatik, které 
byly používány na silážích a dnes jsou svezeny na hromadě 
u obecní komunikace nad pilou. I těmito problémy se naše 
obec musí zabývat.

 Vážení spoluobčané, doufám, že nebudeme muset
v druhé polovině tohoto roku společně řešit podobné problé-
my, jaké nás potkaly v letošních jarních měsících. Jako obec 
se musíme připravit na určité ekonomické úspory kvůli
této situaci.

Z ÚŘADU

BOUŘE SABINE 10.2. 2020 V LÁNOVÉ - LES ZA ŠKOLOU NA KONČINSKÉM POTOCE
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 Přejí všem klidné prožití letního období bez mimořád-
ných událostí a naší mladé generaci klidný a spokojený 
návrat do školních lavic.

        JUDr. Miloslav Tomíček, starosta

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce 
  Dolní Lánov konaného dne 26. 2. 2020
1/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání 
zastupitelstva obce a zápisem pověřuje paní Losenickou.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

2/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovatele zápisu
a návrhovou komisi ve složení p. Hanč, p. Šimůnek.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

3/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 10/2019 a 1/2020.     (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

4/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a souhlasí se zveřej-
něním pronájmu obecních pozemků, viz příloha č. 1, za 
účelem zemědělské činnosti. Pověřuje starostu zveřejněním 
uvedených pozemků na úřední desce.
          (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

5/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dodatek 
smlouvy o zajištění a poskytování pečovatelské služby pro 
občany obce Dolní Lánov uzavřené mezi městem Vrchlabí
a obcí Dolní Lánov, pověřuje starostu podpisem dodatku 
smlouvy.        (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

6/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dodatek 
č. 2 k veřejnoprávní smlouvě mezi smluvními stranami 
města Vrchlabí a obcí Dolní Lánov, jejímž předmětem je 
projednávání přestupků, pověřuje starostu podpisem smlou-
vy.          (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

7/1-20
Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje neúčelový 
finanční dar na činnost v roce 2020 pro Spolek L.A.SOBĚ 
ve výši 10.000,- Kč (desettisíckorun).
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

8/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje neúče-
lový finanční dar na činnost v roce 2020 pro Farní charitu 
Dvůr Králové nad Labem ve výši 2.000,- Kč.
         (pro 6, proti 0, zdržel se 4)

9/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje odměny 
zastupitelů dle novely nařízení vlády č. 318/2017 Sb. o výši 
odměn členů zastupitelstva s účinností od 1. 3. 2020 takto:
- odměnu za výkon funkce místostarosty jako neuvolně-
ného člena zastupitelstva obce ve výši 10.000,- Kč měsíčně
- za výkon funkce neuvolněného předsedy finančního
a kontrolního výboru zastupitelstva obce ve výši 3.245,- Kč 
měsíčně
- za výkon funkce neuvolněného člena zastupitelstva 
obce ve výši 1.623,- Kč měsíčně         (pro 6, proti 0, zdržel se 4)

10/1-20    Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje převod 
finančních prostředků do fondu obnovy vodovodů a kanali-
zací ve výši 2.168.557,42 Kč. Převod finančních prostředků 
proběhne do 31. 3. 2020.       (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Zprávu o činnosti Policie České republiky - OO Policie 

ČR Vrchlabí za rok 2019.
2) Informaci ke stavu přípravy stavebních prací v objektu 

čp. 207 Dolní Lánov.
3) Informaci k výsledku kontroly hospodaření obce

za r. 2019.

4) Žádost o poskytnutí finančního příspěvku na zmírnění 
dopadů kůrovcové kalamity za období od 1. 10. 2017 do 
31. 12. 2018. 

5) Informace ke stavu rozpracovanosti změny územního 
plánu obce č. 1.

6) Termíny jednání zastupitelstva obce v roce 2020.

           Místostarosta: Bc. Jiří Svatý
       Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce  
  Dolní Lánov konaného dne 29. 4. 2020
1/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání 
zastupitelstva obce a zápisem pověřuje Evu Losenickou.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovatele zápisu
a návrhovou komisi ve složení Jana Tumová, Jiří Pavliš.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 2/2020 a č.3/2020.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

4/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku obce 
Dolní Lánov včetně výsledku hospodaření za účetní období 
2019 sestavenou ke dni 31. 12. 2019 vč. inventarizační 
zprávy obce o průběhu a výsledku inventarizace provedené 
ke dni 31. 12. 2019. Hospodářský výsledek obce za rok 2019 
činí +4 732 823 Kč. O schválení byl sepsán protokol.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku 
příspěvkové organizace Základní škola a mateřská škola 
Dolní Lánov včetně výsledku hospodaření příspěvkové 
organizace za účetní období 2019 sestavenou ke dni 31. 12. 
2019, který činí 52 563,98 Kč vč. inventarizační zprávy 
Základní školy a mateřské školy Dolní Lánov o průběhu
a výsledku inventarizace provedené ke dni 31. 12. 2019. 
Hospodářský výsledek ve výši +52 563,98 Kč zastupitelé 
obce schvalují převést dle návrhu 80 %, tj. 42 050,98 Kč
do rezervního fondu příspěvkové organizace Základní škola 
a mateřská škola, tvořeného ze zlepšeného výsledku hospo-
daření a 20 %, tj. 10 513,- Kč do fondu odměn. O schválení 
byl sepsán protokol.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem obecních 
pozemků p. č. dle přílohy č. 1 v k. ú. Dolní Lánov za účelem 

2zemědělské činnosti o celkové výměře 27 640 m  MVDr. 
Šárce Kučerové dle nabídky za cenu 2 500,- Kč (dvatisíce-
pětset korun českých)/1 ha/rok. Pověřuje starostu obce 
podpisem nájemní smlouvy.        (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

7/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem obecních 
pozemků p. č. 1284/1 a 1364/6 v k. ú. Dolní Lánov za účelem 

2zemědělské činnosti o celkové výměře 13 924 m  Farmě 
Kout v. o. s. Fořt čp. 29, IČ: 150 43 665, dle nabídky za cenu 
5 000,- Kč (pěttisíc korun českých)/1 ha/rok. Pověřuje 
starostu obce podpisem nájemní smlouvy.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

8/2-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje prodej 
obecního pozemku p. č. 2859 v k. ú. Dolní Lánov o celkové 

2výměře 216 m , vedený jako ostatní plocha-ostatní komuni-
kace. Pověřuje starostu obce zveřejněním záměru prodeje
na úřední desce obce.        (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

9/2-20 Zastupitelstvo obce projednalo na základě 
podaných žádostí fyzických a právních osob, které mají 
vlastnická práva k pozemkům na území obce Dolní Lánov, 
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zařazení do 1. změny územního plánu obce Dolní Lánov: 
a) Pozemek p. č. 274/1 k. ú. Dolní Lánov vedený jako 

2zastavěná plocha a nádvoří o celkové výměře 4 424 m , 
pozemek p. č. st. 275 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako zasta-

2věná plocha a nádvoří o celkové výměře 445 m , pozemek p. 
č. 530/2 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako ostatní plocha

2o výměře 1524 m  vše v zastavitelném území – převedení na 
plochy smíšené obytné – venkovské - nesouhlasí.
             (pro 0, proti 11, zdržel se 0)

b) Pozemek p. č. 706/4 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako 
2zahrada o výměře 1 102 m , v zastavitelném území – pro 

2zlegalizování zahradního jezírka o ploše 100 m  
- souhlasí.           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

c) Pozemek p. č. 1179/2 k. ú. Dolní Lánov, vedené jako 
2TTP o celkové výměře 6 967 m , a pozemek p. č. 1179/3 k. ú. 

2Dolní Lánov o celkové výměře 1 230 m  – mimo zastavěné 
území – výstavba nízkopodlažní hospodářské budovy

2o velikosti do 200 m  - souhlasí .
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

10/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o vykonání 
přezkoumání hospodaření uzavřenou mezi obcí Dolní 
Lánov jako zadavatelem a firmou Auditor Auditea, s. r. o. 
Pilníkov, Pražská 256, jejíž předmětem je vykonávání 
přezkumu hospodaření územního samosprávného celku 
(obce Dolní Lánov) uzavřenou na období od 1. 7. 2020 pro 
ověření účetního období 2020 – 2024, tj. do 30. 6. 2025. 
Zastupitelstvo obce pověřuje starostu obce podpisem 
smlouvy.           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

11/2-20  Zastupitelstvo obce po seznámení se s dopisem 
ohledně desky umístěné na objektu obce Dolní Lánov
čp. 132, na které je informace, že v obci Dolní Lánov bylo v 
letech 1949-1950 založeno Jednotné zemědělské družstvo, 
a požadavkem autora k odstranění této desky a nahrazení 
deskou k uctění památky osob postižených nucenou kolekti-
vizací neschvaluje odstranění stávající desky z objektu
čp. 132.          (pro 2, proti 7, zdržel se 2)

12/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje pro nadcházející 
období dva místostarosty obce.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje veřejný způsob 
volby místostarosty.           (pro 9, proti 2, zdržel se 0)

14/2-20  Zastupitelstvo obce zvolilo do funkce neuvolně-
ného místostarosty obce Dolní Lánov Ing. Pavla Šimůnka.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

15/2-20  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zák. o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 1. 
místostarosty Ing. Pavla Šimůnka jako neuvolněného člena 
zastupitelstva obce ve výši 10 000,- Kč měsíčně. Odměna 
bude poskytnuta od 1. 5. 2020.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

16/2-20  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zák. o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 2. 
místostarosty Bc. Jiřího Svatého jako neuvolněného člena 
zastupitelstva obce ve výši 1 623,- Kč měsíčně. Odměna 
bude poskytnuta od 1. 5. 2020.  
             (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
1) Rozšíření parkovací plochy u KD
2) Oprava opěrné zdi u kostela

3) Info o stavu projektu opravy objektu čp. 207
4) Stav prací v areálu ZŠ a MŠ Dolní Lánov

           Místostarosta: Bc. Jiří Svatý
       Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček 

  Předpokládané akce
  červenec – srpen 2020

25. 7. 2020 Pohár starosty v malé kopané 
        Pouťová zábava
     hřiště u ZŠ a MŠ (sportovní klub, obec) 
29. 8. 2020  Loučení s létem – turnaj v nohejbale
         Dětské odpoledne
         hřiště u ZŠ a MŠ (sportovní klub, základní
   škola, myslivecký spolek)

  Myslivecký spolek „Malá Sněžka“ 

   Jako každoročně, tak i v letošním roce v jarních 
měsících, konkrétně v březnu, měla proběhnout výroční 
členská schůze našeho mysliveckého spolku. Na těchto 
schůzích myslivci hodnotí výsledky své činnosti za mysli-
vecký rok, tj. od 1. dubna minulého roku do 31. 3. tohoto 
roku. Vzhledem k opatřením z důvodu vyhlášení krizového 
opatření v souvislosti s výskytem onemocnění koronavirem 
v ČR se toto setkání nekonalo. Ale výsledky naší činnosti na 
úseku myslivosti a další veřejné činnosti jsou nám známé.

 Zde je několik čísel z připravené zprávy o činnosti
za uplynulý myslivecký rok. 

 Myslivecký spolek „Malá Sněžka“ Dolní Lánov má
v současné době 16 členů. Celkem bylo pro myslivost, 
ochranu přírody a pro obec našimi myslivci odpracováno
2 768 hodin. Myslivecký spolek má celkem 7 lovecky 
upotřebitelných psů (psi se zkouškami pro loveckou upotře-
bitelnost) a další 4 psi jsou pro loveckou upotřebitelnost 
připravováni. (Zde je třeba dodat, že každý myslivecký 
spolek má dle výměry honitby ze zákona předepsaný počet 
lovecky upotřebitelných psů, které by měl vlastnit).
 Na úseku mysliveckého hospodaření se zvěří bylo
na společných honech uloveno 13 ks zvěře zaječí. Za účelem 
dodržování plánovaného stavu srnčí zvěře bylo uloveno 
nebo jinak usmrceno (pod koly motorových vozidel
či zemědělských strojů) celkem 39 kusů.  Našimi členy bylo 
uloveno celkem 87 ks zvěře černé (prase divoké), zde 
největší podíl na tomto výsledku měl myslivecký hospodář 
Jiří Kavan ml. Uloveny byly 2 ks jelena evropského – laně, 
dále byla věnována pozornost odstřelu škodné zvěře,
a to hlavně lišek.

 Pro zajištění krmné základny pro lesní a polní zvěř bylo 
nakoupeno 30 q ovsa, 70 q řepy. Objemové krmivo (seno), 
letninu, kaštany apod. si zajišťovali myslivci z vlastních 
zdrojů.

 V letním období se myslivci věnují:  
Jakmile v červnu přejde znamení zvěrokruhu z blížence
ve znamení raka, je letní období v plném proudu. Rok 
pomalu přechází do své druhé poloviny a pro myslivce 
nastává čas, kdy začínají s přípravou krmné základny pro 
zimu. Pro lesní a polní zvěř zajišťují kromě sena sušené 
kopřivy a maliní, a to jako dodatkové krmení, které má 
léčivé účinky v době strádání. Opravují se hlavně krmná 
zařízení. Myslivci plní plán odstřelu srnců a věnují se snižo-

Z DĚNÍ V OBCI
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 Přejí všem klidné prožití letního období bez mimořád-
ných událostí a naší mladé generaci klidný a spokojený 
návrat do školních lavic.

        JUDr. Miloslav Tomíček, starosta

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce 
  Dolní Lánov konaného dne 26. 2. 2020
1/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání 
zastupitelstva obce a zápisem pověřuje paní Losenickou.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

2/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovatele zápisu
a návrhovou komisi ve složení p. Hanč, p. Šimůnek.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

3/1-20 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 10/2019 a 1/2020.     (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

4/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a souhlasí se zveřej-
něním pronájmu obecních pozemků, viz příloha č. 1, za 
účelem zemědělské činnosti. Pověřuje starostu zveřejněním 
uvedených pozemků na úřední desce.
          (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

5/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dodatek 
smlouvy o zajištění a poskytování pečovatelské služby pro 
občany obce Dolní Lánov uzavřené mezi městem Vrchlabí
a obcí Dolní Lánov, pověřuje starostu podpisem dodatku 
smlouvy.        (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

6/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje dodatek 
č. 2 k veřejnoprávní smlouvě mezi smluvními stranami 
města Vrchlabí a obcí Dolní Lánov, jejímž předmětem je 
projednávání přestupků, pověřuje starostu podpisem smlou-
vy.          (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

7/1-20
Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje neúčelový 
finanční dar na činnost v roce 2020 pro Spolek L.A.SOBĚ 
ve výši 10.000,- Kč (desettisíckorun).
         (pro 9, proti 0, zdržel se 0)

8/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje neúče-
lový finanční dar na činnost v roce 2020 pro Farní charitu 
Dvůr Králové nad Labem ve výši 2.000,- Kč.
         (pro 6, proti 0, zdržel se 4)

9/1-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje odměny 
zastupitelů dle novely nařízení vlády č. 318/2017 Sb. o výši 
odměn členů zastupitelstva s účinností od 1. 3. 2020 takto:
- odměnu za výkon funkce místostarosty jako neuvolně-
ného člena zastupitelstva obce ve výši 10.000,- Kč měsíčně
- za výkon funkce neuvolněného předsedy finančního
a kontrolního výboru zastupitelstva obce ve výši 3.245,- Kč 
měsíčně
- za výkon funkce neuvolněného člena zastupitelstva 
obce ve výši 1.623,- Kč měsíčně         (pro 6, proti 0, zdržel se 4)

10/1-20    Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje převod 
finančních prostředků do fondu obnovy vodovodů a kanali-
zací ve výši 2.168.557,42 Kč. Převod finančních prostředků 
proběhne do 31. 3. 2020.       (pro 10, proti 0, zdržel se 0)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 
1) Zprávu o činnosti Policie České republiky - OO Policie 

ČR Vrchlabí za rok 2019.
2) Informaci ke stavu přípravy stavebních prací v objektu 

čp. 207 Dolní Lánov.
3) Informaci k výsledku kontroly hospodaření obce

za r. 2019.

4) Žádost o poskytnutí finančního příspěvku na zmírnění 
dopadů kůrovcové kalamity za období od 1. 10. 2017 do 
31. 12. 2018. 

5) Informace ke stavu rozpracovanosti změny územního 
plánu obce č. 1.

6) Termíny jednání zastupitelstva obce v roce 2020.

           Místostarosta: Bc. Jiří Svatý
       Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček

  Usnesení z jednání zastupitelstva obce  
  Dolní Lánov konaného dne 29. 4. 2020
1/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání 
zastupitelstva obce a zápisem pověřuje Evu Losenickou.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

2/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovatele zápisu
a návrhovou komisi ve složení Jana Tumová, Jiří Pavliš.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

3/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření 
č. 2/2020 a č.3/2020.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

4/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku obce 
Dolní Lánov včetně výsledku hospodaření za účetní období 
2019 sestavenou ke dni 31. 12. 2019 vč. inventarizační 
zprávy obce o průběhu a výsledku inventarizace provedené 
ke dni 31. 12. 2019. Hospodářský výsledek obce za rok 2019 
činí +4 732 823 Kč. O schválení byl sepsán protokol.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

5/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku 
příspěvkové organizace Základní škola a mateřská škola 
Dolní Lánov včetně výsledku hospodaření příspěvkové 
organizace za účetní období 2019 sestavenou ke dni 31. 12. 
2019, který činí 52 563,98 Kč vč. inventarizační zprávy 
Základní školy a mateřské školy Dolní Lánov o průběhu
a výsledku inventarizace provedené ke dni 31. 12. 2019. 
Hospodářský výsledek ve výši +52 563,98 Kč zastupitelé 
obce schvalují převést dle návrhu 80 %, tj. 42 050,98 Kč
do rezervního fondu příspěvkové organizace Základní škola 
a mateřská škola, tvořeného ze zlepšeného výsledku hospo-
daření a 20 %, tj. 10 513,- Kč do fondu odměn. O schválení 
byl sepsán protokol.         (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

6/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem obecních 
pozemků p. č. dle přílohy č. 1 v k. ú. Dolní Lánov za účelem 

2zemědělské činnosti o celkové výměře 27 640 m  MVDr. 
Šárce Kučerové dle nabídky za cenu 2 500,- Kč (dvatisíce-
pětset korun českých)/1 ha/rok. Pověřuje starostu obce 
podpisem nájemní smlouvy.        (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

7/2-20 Zastupitelstvo obce schvaluje pronájem obecních 
pozemků p. č. 1284/1 a 1364/6 v k. ú. Dolní Lánov za účelem 

2zemědělské činnosti o celkové výměře 13 924 m  Farmě 
Kout v. o. s. Fořt čp. 29, IČ: 150 43 665, dle nabídky za cenu 
5 000,- Kč (pěttisíc korun českých)/1 ha/rok. Pověřuje 
starostu obce podpisem nájemní smlouvy.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

8/2-20 Zastupitelstvo obce projednalo a schvaluje prodej 
obecního pozemku p. č. 2859 v k. ú. Dolní Lánov o celkové 

2výměře 216 m , vedený jako ostatní plocha-ostatní komuni-
kace. Pověřuje starostu obce zveřejněním záměru prodeje
na úřední desce obce.        (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

9/2-20 Zastupitelstvo obce projednalo na základě 
podaných žádostí fyzických a právních osob, které mají 
vlastnická práva k pozemkům na území obce Dolní Lánov, 
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zařazení do 1. změny územního plánu obce Dolní Lánov: 
a) Pozemek p. č. 274/1 k. ú. Dolní Lánov vedený jako 

2zastavěná plocha a nádvoří o celkové výměře 4 424 m , 
pozemek p. č. st. 275 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako zasta-

2věná plocha a nádvoří o celkové výměře 445 m , pozemek p. 
č. 530/2 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako ostatní plocha

2o výměře 1524 m  vše v zastavitelném území – převedení na 
plochy smíšené obytné – venkovské - nesouhlasí.
             (pro 0, proti 11, zdržel se 0)

b) Pozemek p. č. 706/4 k. ú. Dolní Lánov, vedený jako 
2zahrada o výměře 1 102 m , v zastavitelném území – pro 

2zlegalizování zahradního jezírka o ploše 100 m  
- souhlasí.           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

c) Pozemek p. č. 1179/2 k. ú. Dolní Lánov, vedené jako 
2TTP o celkové výměře 6 967 m , a pozemek p. č. 1179/3 k. ú. 

2Dolní Lánov o celkové výměře 1 230 m  – mimo zastavěné 
území – výstavba nízkopodlažní hospodářské budovy

2o velikosti do 200 m  - souhlasí .
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

10/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o vykonání 
přezkoumání hospodaření uzavřenou mezi obcí Dolní 
Lánov jako zadavatelem a firmou Auditor Auditea, s. r. o. 
Pilníkov, Pražská 256, jejíž předmětem je vykonávání 
přezkumu hospodaření územního samosprávného celku 
(obce Dolní Lánov) uzavřenou na období od 1. 7. 2020 pro 
ověření účetního období 2020 – 2024, tj. do 30. 6. 2025. 
Zastupitelstvo obce pověřuje starostu obce podpisem 
smlouvy.           (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

11/2-20  Zastupitelstvo obce po seznámení se s dopisem 
ohledně desky umístěné na objektu obce Dolní Lánov
čp. 132, na které je informace, že v obci Dolní Lánov bylo v 
letech 1949-1950 založeno Jednotné zemědělské družstvo, 
a požadavkem autora k odstranění této desky a nahrazení 
deskou k uctění památky osob postižených nucenou kolekti-
vizací neschvaluje odstranění stávající desky z objektu
čp. 132.          (pro 2, proti 7, zdržel se 2)

12/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje pro nadcházející 
období dva místostarosty obce.
             (pro 11, proti 0, zdržel se 0)

13/2-20  Zastupitelstvo obce schvaluje veřejný způsob 
volby místostarosty.           (pro 9, proti 2, zdržel se 0)

14/2-20  Zastupitelstvo obce zvolilo do funkce neuvolně-
ného místostarosty obce Dolní Lánov Ing. Pavla Šimůnka.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

15/2-20  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zák. o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 1. 
místostarosty Ing. Pavla Šimůnka jako neuvolněného člena 
zastupitelstva obce ve výši 10 000,- Kč měsíčně. Odměna 
bude poskytnuta od 1. 5. 2020.
         (pro 9, proti 0, zdržel se 2)

16/2-20  Zastupitelstvo obce v souladu s § 72 a § 84 odst. 2 
písm. n) zák. o obcích stanovuje odměnu za výkon funkce 2. 
místostarosty Bc. Jiřího Svatého jako neuvolněného člena 
zastupitelstva obce ve výši 1 623,- Kč měsíčně. Odměna 
bude poskytnuta od 1. 5. 2020.  
             (pro 10, proti 0, zdržel se 1)

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
1) Rozšíření parkovací plochy u KD
2) Oprava opěrné zdi u kostela

3) Info o stavu projektu opravy objektu čp. 207
4) Stav prací v areálu ZŠ a MŠ Dolní Lánov

           Místostarosta: Bc. Jiří Svatý
       Starosta: JUDr. Miloslav Tomíček 

  Předpokládané akce
  červenec – srpen 2020

25. 7. 2020 Pohár starosty v malé kopané 
        Pouťová zábava
     hřiště u ZŠ a MŠ (sportovní klub, obec) 
29. 8. 2020  Loučení s létem – turnaj v nohejbale
         Dětské odpoledne
         hřiště u ZŠ a MŠ (sportovní klub, základní
   škola, myslivecký spolek)

  Myslivecký spolek „Malá Sněžka“ 

   Jako každoročně, tak i v letošním roce v jarních 
měsících, konkrétně v březnu, měla proběhnout výroční 
členská schůze našeho mysliveckého spolku. Na těchto 
schůzích myslivci hodnotí výsledky své činnosti za mysli-
vecký rok, tj. od 1. dubna minulého roku do 31. 3. tohoto 
roku. Vzhledem k opatřením z důvodu vyhlášení krizového 
opatření v souvislosti s výskytem onemocnění koronavirem 
v ČR se toto setkání nekonalo. Ale výsledky naší činnosti na 
úseku myslivosti a další veřejné činnosti jsou nám známé.

 Zde je několik čísel z připravené zprávy o činnosti
za uplynulý myslivecký rok. 

 Myslivecký spolek „Malá Sněžka“ Dolní Lánov má
v současné době 16 členů. Celkem bylo pro myslivost, 
ochranu přírody a pro obec našimi myslivci odpracováno
2 768 hodin. Myslivecký spolek má celkem 7 lovecky 
upotřebitelných psů (psi se zkouškami pro loveckou upotře-
bitelnost) a další 4 psi jsou pro loveckou upotřebitelnost 
připravováni. (Zde je třeba dodat, že každý myslivecký 
spolek má dle výměry honitby ze zákona předepsaný počet 
lovecky upotřebitelných psů, které by měl vlastnit).
 Na úseku mysliveckého hospodaření se zvěří bylo
na společných honech uloveno 13 ks zvěře zaječí. Za účelem 
dodržování plánovaného stavu srnčí zvěře bylo uloveno 
nebo jinak usmrceno (pod koly motorových vozidel
či zemědělských strojů) celkem 39 kusů.  Našimi členy bylo 
uloveno celkem 87 ks zvěře černé (prase divoké), zde 
největší podíl na tomto výsledku měl myslivecký hospodář 
Jiří Kavan ml. Uloveny byly 2 ks jelena evropského – laně, 
dále byla věnována pozornost odstřelu škodné zvěře,
a to hlavně lišek.

 Pro zajištění krmné základny pro lesní a polní zvěř bylo 
nakoupeno 30 q ovsa, 70 q řepy. Objemové krmivo (seno), 
letninu, kaštany apod. si zajišťovali myslivci z vlastních 
zdrojů.

 V letním období se myslivci věnují:  
Jakmile v červnu přejde znamení zvěrokruhu z blížence
ve znamení raka, je letní období v plném proudu. Rok 
pomalu přechází do své druhé poloviny a pro myslivce 
nastává čas, kdy začínají s přípravou krmné základny pro 
zimu. Pro lesní a polní zvěř zajišťují kromě sena sušené 
kopřivy a maliní, a to jako dodatkové krmení, které má 
léčivé účinky v době strádání. Opravují se hlavně krmná 
zařízení. Myslivci plní plán odstřelu srnců a věnují se snižo-

Z DĚNÍ V OBCI
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vání stavu zvěře černé. Ale také dělají opatření pro záchranu 
mláďat, která se v tomto čase rodí.

 V měsíci červenci, kdy jsou největší horka, pokračují 
myslivci v zajišťování krmné základny, sušení letniny a dle 
možnosti v tvorbě studánek či napajedel pro zajištění vody. 
V tomto čase by měla fungovat dobrá spolupráce se 
zemědělci, aby byla informace, kde bude docházet k sečení 
travin či některých obilnin, a myslivci měli možnost provést 
opatření k ochraně mláďat před usmrcením zemědělskou 
technikou. V druhé polovině měsíce začíná srnčí říje, která 
vrcholí koncem tohoto měsíce. Pokračují odlovy srnců,  
zvěře černé a lišek.

 Srpování, tedy sklizeň obilí, dalo název osmému měsíci. 
Srpen je měsícem sklizně především obilovin, nastává doba 
žní. Tedy doba, kdy si myslivci zajišťují u zemědělců jádro 
(oves) pro podzimní a zimní přikrmování zvěře. V první 
polovině měsíce končí srnčí říje, je to doba, kdy se dokon-
čuje odstřel srnců, aby byl splněn plán odstřelu. Začíná doba 
lovu zvěře jelení a hlavní pozornost je myslivci věnována 
snižování stavu zvěře černé a škodné. Dále se věnuje pozor-
nost zdrojům vody pro zvěř a doplňování slanisek. 

 V letních měsících se dolnolánovští myslivci věnují
i další práci mimo myslivost, jako údržbě svého majetku
a pomoci obci v organizování různých společenských akcí.

 Myslivci žádají občany, aby v případě nálezu mláďat 
lesní a polní zvěře se této nedotýkali, v případě nutnosti 
zavolali některému myslivci. Dále žádáme o ohledupl-
nost vůči přírodě a jejím obyvatelům majitele psů, aby 
své psy nenechávali volně pobíhat v době, kdy se rodí 
nová generace lesní a polní zvěře. Ze stejného důvodu 
prosíme zemědělce o ohleduplnost při senoseči.

 Myslivci z Dolního Lánova přejí svým spoluobčanům 
krásné, pohodové a bezproblémové prožití letního období.
Myslivosti zdar
                      Miloslav Tomíček
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  Sloupek starosty
  V době, kdy píšu tento článek, tedy v polovině 
května, se sdělovací prostředky všeho druhu plní hodnotí-
cími články na téma koronavirus. Píší je lidé moudří, kteří 
vidí dál než na čísla nakažených, uzdravených a zemřelých
a jejich články stojí za to přečíst i několikrát. Píší je také lidé 
méně moudří, kteří při té příležitosti pouze omílají to, co už 
psali mnohokrát předtím a ze složité spleti událostí a příběhů 
koronavirové krize umně vybírají ty, které potvrzují tu jejich 
pravdu. Takové články nestojí za to přečíst ani jednou.

 Nechci se ve svém krátkém zamyšlení napasovat ani na 
jednu z výše uvedených skupin a zkusím několika větami 
popsat, co uplynulé týdny znamenaly pro naši obec. Nebudu 
to nazývat hodnocením koronavirové krize, protože nikdo
z nás neví, v jaké fázi se epidemie nachází, zda jsme ji 
víceméně úspěšně překonali, nebo zda jsme jen v mezidobí 
mezi první a několika dalšími vlnami. V našem případě lze 
hodnotit spíš důsledky nouzového stavu.

 Dolní Dvůr má podle ČSÚ k 1. 1. 2020 celkem 275 
obyvatel (já myslím, že asi o čtyři méně), zhruba stejný 
počet chatařů a chalupářů (121 objektů) a více než 1.000 
rekreačních lůžek ve 44 komerčně využívaných nemovitos-
tech. Všechno to dohromady určuje ráz naší obce a na 
všechny skupiny nouzový stav nějak dolehl. Obec Dolní 
Dvůr má ve smyslu mimořádných opatření velmi zjednodu-
šenou situaci, protože neprovozuje školu, školku ani jiné 
veřejné zařízení (bohužel už ani obchod, ale to s nouzovým 
stavem nijak nesouvisí). Neřešili jsme také žádné opatření 
spojené s konkrétním výskytem Covid-19 v obci.

 Nejprve se zastavím u skupiny trvale žijících občanů. 
Myslím, že se ukázalo, že na jednu stranu jen málo věcí je 
nutné zařizovat osobně, že skoro všechno lze zařídit
na dálku, on-line. Můžeme tak komunikovat s úřady, 
nakupovat vše včetně potravin. Na druhou stranu se však 
ukázalo, že ten denní mezilidský kontakt nám hrozně moc 
chybí, prostě proto, že se s ostatními potkávat chceme. 

 Stejně jako jinde, i u nás se zvedla vlna „domácích 
šiček“ roušek, takže jsme byli relativně brzy schopni nabíd-
nout dostatečný počet roušek všem, kteří je potřebovali.
Ve spolupráci s hasiči jsme našim občanům také rozvezli 
dezinfekci zajištěnou Královéhradeckým krajem, věřím,

že i to přispělo ke klidnému průběhu nouzového stavu. 
Děkuji všem, kteří nám poskytli součinnost.

 Samostatnou skupinou v tomto kontextu jsou naši 
senioři. Podrobně jsme zmapovali situaci všech našich 
občanů nad 65 let (v omezené míře jsme jim dodali i respirá-
tory) a nabídli jim pomoc. Potěšilo mě, že u nás není nikdo, 
kdo by neměl okolo sebe rodinu nebo přátele, takže nabíd-
nutou pomoc nakonec nikdo nevyužil. Přesto si velmi vážím 
nabídek pomoci s nákupem nebo vařením, které spontánně 
vznikly, a které jsme prezentovali na našem Facebooku.

 V průběhu března a dubna byly chalupy v naší obci 
obsazeny nesrovnatelně více než v minulých letech. Invaze 
chalupářů do všech koutů republiky byla ve své době
i významným mediálním tématem a ze zkušeností kolegů 
starostů z jiných krkonošských obcí vím, že leckde se vztahy 
mezi domácími a nezodpovědně se chovajícími chalupáři 
značně přiostřily. Domnívám se, že to nebyl případ Dolního 
Dvora. Naši chalupáři se ve své drtivé většině chovali podle 
všech doporučení, někteří dokonce konzultovali možnost 
návštěvy své chalupy se svými sousedy i s obcí. Zaznamenal 
jsem i jednotlivé stížnosti na projíždějící cyklisty nebo 
procházející turisty, ale byly to skutečně jen ojedinělé přípa-
dy. Výhodou pro nás bylo i to, že se u nás nenachází žádný
z masově navštěvovaných turistických cílů. Myslím,
že i našim chalupářům patří dík za jejich odpovědný
a solidární přístup.

 Nouzový stav ze dne na den prakticky zrušil cestovní 
ruch a zásadně tak zasáhl do života podnikatelů v tomto 
odvětví. Nepochybně nejsilnější důsledky to má a bude mít 
na naše největší ubytovací zařízení. Nejde jen o přímou 
ztrátu zakázek v době nouzového stavu, ale také nelze 
očekávat, že s jeho ukončením vše hned naskočí do původ-
ního stavu. Pokud některé hotely navíc celou dobu nesou 
zátěž mzdových nákladů svých zaměstnanců a deklarovaná 
státní pomoc je mírně řečeno problematická, nezbývá 
než věřit, že nadcházející letní sezóna bude díky rozvoji 
domácího cestovního ruchu mimořádně úspěšná a pomůže 
zacelit ty nejhorší rány.

 Ubytovací objekty v Dolním Dvoře jsou většinou menší 
chaty, chalupy nebo penziony provozované přímo majiteli 
bez dalších zaměstnanců. Zde bych si dovolil použít příměr 
„štěstí v neštěstí“.  Nouzový stav byl vyhlášený v polovině 
března, kdy již zimní sezóna v podstatě končila. Ukončení 
nouzového stavu pak přichází před zahájením sezóny letní, 
ve které zahraniční klientela hraje podstatně menší roli než
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vání stavu zvěře černé. Ale také dělají opatření pro záchranu 
mláďat, která se v tomto čase rodí.

 V měsíci červenci, kdy jsou největší horka, pokračují 
myslivci v zajišťování krmné základny, sušení letniny a dle 
možnosti v tvorbě studánek či napajedel pro zajištění vody. 
V tomto čase by měla fungovat dobrá spolupráce se 
zemědělci, aby byla informace, kde bude docházet k sečení 
travin či některých obilnin, a myslivci měli možnost provést 
opatření k ochraně mláďat před usmrcením zemědělskou 
technikou. V druhé polovině měsíce začíná srnčí říje, která 
vrcholí koncem tohoto měsíce. Pokračují odlovy srnců,  
zvěře černé a lišek.

 Srpování, tedy sklizeň obilí, dalo název osmému měsíci. 
Srpen je měsícem sklizně především obilovin, nastává doba 
žní. Tedy doba, kdy si myslivci zajišťují u zemědělců jádro 
(oves) pro podzimní a zimní přikrmování zvěře. V první 
polovině měsíce končí srnčí říje, je to doba, kdy se dokon-
čuje odstřel srnců, aby byl splněn plán odstřelu. Začíná doba 
lovu zvěře jelení a hlavní pozornost je myslivci věnována 
snižování stavu zvěře černé a škodné. Dále se věnuje pozor-
nost zdrojům vody pro zvěř a doplňování slanisek. 

 V letních měsících se dolnolánovští myslivci věnují
i další práci mimo myslivost, jako údržbě svého majetku
a pomoci obci v organizování různých společenských akcí.

 Myslivci žádají občany, aby v případě nálezu mláďat 
lesní a polní zvěře se této nedotýkali, v případě nutnosti 
zavolali některému myslivci. Dále žádáme o ohledupl-
nost vůči přírodě a jejím obyvatelům majitele psů, aby 
své psy nenechávali volně pobíhat v době, kdy se rodí 
nová generace lesní a polní zvěře. Ze stejného důvodu 
prosíme zemědělce o ohleduplnost při senoseči.

 Myslivci z Dolního Lánova přejí svým spoluobčanům 
krásné, pohodové a bezproblémové prožití letního období.
Myslivosti zdar
                      Miloslav Tomíček
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  Sloupek starosty
  V době, kdy píšu tento článek, tedy v polovině 
května, se sdělovací prostředky všeho druhu plní hodnotí-
cími články na téma koronavirus. Píší je lidé moudří, kteří 
vidí dál než na čísla nakažených, uzdravených a zemřelých
a jejich články stojí za to přečíst i několikrát. Píší je také lidé 
méně moudří, kteří při té příležitosti pouze omílají to, co už 
psali mnohokrát předtím a ze složité spleti událostí a příběhů 
koronavirové krize umně vybírají ty, které potvrzují tu jejich 
pravdu. Takové články nestojí za to přečíst ani jednou.

 Nechci se ve svém krátkém zamyšlení napasovat ani na 
jednu z výše uvedených skupin a zkusím několika větami 
popsat, co uplynulé týdny znamenaly pro naši obec. Nebudu 
to nazývat hodnocením koronavirové krize, protože nikdo
z nás neví, v jaké fázi se epidemie nachází, zda jsme ji 
víceméně úspěšně překonali, nebo zda jsme jen v mezidobí 
mezi první a několika dalšími vlnami. V našem případě lze 
hodnotit spíš důsledky nouzového stavu.

 Dolní Dvůr má podle ČSÚ k 1. 1. 2020 celkem 275 
obyvatel (já myslím, že asi o čtyři méně), zhruba stejný 
počet chatařů a chalupářů (121 objektů) a více než 1.000 
rekreačních lůžek ve 44 komerčně využívaných nemovitos-
tech. Všechno to dohromady určuje ráz naší obce a na 
všechny skupiny nouzový stav nějak dolehl. Obec Dolní 
Dvůr má ve smyslu mimořádných opatření velmi zjednodu-
šenou situaci, protože neprovozuje školu, školku ani jiné 
veřejné zařízení (bohužel už ani obchod, ale to s nouzovým 
stavem nijak nesouvisí). Neřešili jsme také žádné opatření 
spojené s konkrétním výskytem Covid-19 v obci.

 Nejprve se zastavím u skupiny trvale žijících občanů. 
Myslím, že se ukázalo, že na jednu stranu jen málo věcí je 
nutné zařizovat osobně, že skoro všechno lze zařídit
na dálku, on-line. Můžeme tak komunikovat s úřady, 
nakupovat vše včetně potravin. Na druhou stranu se však 
ukázalo, že ten denní mezilidský kontakt nám hrozně moc 
chybí, prostě proto, že se s ostatními potkávat chceme. 

 Stejně jako jinde, i u nás se zvedla vlna „domácích 
šiček“ roušek, takže jsme byli relativně brzy schopni nabíd-
nout dostatečný počet roušek všem, kteří je potřebovali.
Ve spolupráci s hasiči jsme našim občanům také rozvezli 
dezinfekci zajištěnou Královéhradeckým krajem, věřím,

že i to přispělo ke klidnému průběhu nouzového stavu. 
Děkuji všem, kteří nám poskytli součinnost.

 Samostatnou skupinou v tomto kontextu jsou naši 
senioři. Podrobně jsme zmapovali situaci všech našich 
občanů nad 65 let (v omezené míře jsme jim dodali i respirá-
tory) a nabídli jim pomoc. Potěšilo mě, že u nás není nikdo, 
kdo by neměl okolo sebe rodinu nebo přátele, takže nabíd-
nutou pomoc nakonec nikdo nevyužil. Přesto si velmi vážím 
nabídek pomoci s nákupem nebo vařením, které spontánně 
vznikly, a které jsme prezentovali na našem Facebooku.

 V průběhu března a dubna byly chalupy v naší obci 
obsazeny nesrovnatelně více než v minulých letech. Invaze 
chalupářů do všech koutů republiky byla ve své době
i významným mediálním tématem a ze zkušeností kolegů 
starostů z jiných krkonošských obcí vím, že leckde se vztahy 
mezi domácími a nezodpovědně se chovajícími chalupáři 
značně přiostřily. Domnívám se, že to nebyl případ Dolního 
Dvora. Naši chalupáři se ve své drtivé většině chovali podle 
všech doporučení, někteří dokonce konzultovali možnost 
návštěvy své chalupy se svými sousedy i s obcí. Zaznamenal 
jsem i jednotlivé stížnosti na projíždějící cyklisty nebo 
procházející turisty, ale byly to skutečně jen ojedinělé přípa-
dy. Výhodou pro nás bylo i to, že se u nás nenachází žádný
z masově navštěvovaných turistických cílů. Myslím,
že i našim chalupářům patří dík za jejich odpovědný
a solidární přístup.

 Nouzový stav ze dne na den prakticky zrušil cestovní 
ruch a zásadně tak zasáhl do života podnikatelů v tomto 
odvětví. Nepochybně nejsilnější důsledky to má a bude mít 
na naše největší ubytovací zařízení. Nejde jen o přímou 
ztrátu zakázek v době nouzového stavu, ale také nelze 
očekávat, že s jeho ukončením vše hned naskočí do původ-
ního stavu. Pokud některé hotely navíc celou dobu nesou 
zátěž mzdových nákladů svých zaměstnanců a deklarovaná 
státní pomoc je mírně řečeno problematická, nezbývá 
než věřit, že nadcházející letní sezóna bude díky rozvoji 
domácího cestovního ruchu mimořádně úspěšná a pomůže 
zacelit ty nejhorší rány.

 Ubytovací objekty v Dolním Dvoře jsou většinou menší 
chaty, chalupy nebo penziony provozované přímo majiteli 
bez dalších zaměstnanců. Zde bych si dovolil použít příměr 
„štěstí v neštěstí“.  Nouzový stav byl vyhlášený v polovině 
března, kdy již zimní sezóna v podstatě končila. Ukončení 
nouzového stavu pak přichází před zahájením sezóny letní, 
ve které zahraniční klientela hraje podstatně menší roli než
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v zimě. Nechci nijak zlehčovat zákaz ubytovacích služeb 
vyhlášený vládou a ztrátu tržeb ze stornovaných pobytů, ale 
faktem je, že kdyby nouzový stav začal o měsíc dřív nebo 
později, ztráty by byly výrazně větší. I přístup ke státním 
kompenzacím je u této skupiny výrazně jednodušší, proto 
věřím, že právě tato ubytovací zařízení a jejich provozova-
telé budou hlavními tahouny úspěšné letní sezóny 2020.

 Jak už je psáno výše, je to hodnocení aktuálně končícího 
nouzového stavu z pohledu naší obce. Nemůžeme tím udělat 
tečku za Covid-19. Epidemie této nebo jiné nemoci se 
samozřejmě může vrátit nebo objevit znovu, já však věřím, 
že všechny úrovně státního a samosprávného řízení jsou na 
takovou situaci dnes mnohem lépe připraveny. Také 
povědomí nás všech o tom, co je a není dobré při změněné 
hygienické situaci dělat, se výrazně posunulo. Proto věřím, 
že se do budoucnosti můžeme (a snad i musíme) dívat
s optimismem a všichni se poprvé ve větším počtu potkáme 
na tradičním Dnu obce.

 Obec Dolní Dvůr má poměrně rozsáhlé rozvojové 
plány, které jsou popsány ve Strategickém rozvojovém 
dokumentu obce. I když do nejbližší budoucnosti musíme 
počítat se sníženými daňovými příjmy obce, nepochybně 
budeme pokračovat v přípravě již deklarovaných akcí. Naší 
výhodou je významná finanční rezerva vytvořená
v minulých letech, klíčová bude také úspěšnost při získávání 
dotačních prostředků. K realizaci již je připravena oprava 
komunikací na Zimní stráň a v Luisině údolí a oprava mostu 
u náměstí. Dokumentace je již připravena na rekonstrukci 
bývalého MNV a dokončení úprav náměstí, finišujeme
s přípravou dokumentace na výstavbu nového technického 
zázemí obce u hasičárny a opravu zde ležícího mostu.

           Přeji všem klidný a bezvirový čas

            Martin Bělovský, starosta obce

  Dolní Dvůr – Zelená obec

  Obec Dolní Dvůr se zapojila do projektu recyklace 
elektroodpadu a baterií Zelená obec, což přináší nové 
možnosti pro likvidaci elektroodpadu.

 Drobný elektroodpad – baterie, mobilní telefony, 
toustovače, holicí strojky, klávesnice, myši apod. Sběrný 
box na obecním úřadě

 Velký elektroodpad – lednice, televize, pračky, myčky, 
monitory apod. Sběrné místo u hasičárny – s odvozem 
Vám pomůže Radek Šír, tel. 737 030 181

 Existuje i možnost odvozu elektroodpadu specializova-
nou firmou přímo z domu, podrobněji na www.budliny.cz.

 Děkujeme, že nevyhazujete elektrozařízení do odpadu
a nevozíte ho na sběrná místa ke kontejnerům.

         Martin Bělovský, starosta

  Zajímavé foto

  V červnu 2018 při znovuvysvěcení sochy Královny 
Nebes Marie se sešlo v naší obci mnoho návštěvníků
z daleka i blízkého okolí. Oslovily mně dvě ženy s tím,
že D. Dvůr znají ze svého dětství. Zprostředkovaly mi 
zapůjčení zajímavé fotografie Sokola Kobylisy z roku 1949. 

Obrázek byl pořízen na hřišti u hotelu Morava. Na této 
fotografii je neuvěřitelných 100 osob. Děti a doprovodný 
personál byl ubytován v dnešním penzionu Mlynářka. Bližší 
pátrání po této Prázdninové osadě Sokola Kobylisy mi 
zabralo mnoho času. Teď po dvou letech se ukázala naděje, 
že se k tomuto dozvím nějakou zajímavost. Sokol Kobylisy 
je totiž rozdělen na dva samostatné celky. Pokud vezmu
v úvahu, že nejmenším dětem na obrázku mohlo být 5 -6 let, 
dnes to jsou přibližně pětasedmdesátníci.

                         Hana Homolová

  Čas s virem I.

  Od začátku března se v naší zemi objevilo něco,
co jsme nikdy nezažili. Nouzový stav z důvodu epidemie, 
doposud záležitost nepoznaná. Mnohá nařízení téměř ze dne 
na den uvěznila většinu obyvatel v jejich domovech.
I v naší obci ticho, smutno. Nařízená dezinfekce, nošení 
roušek, ochranných rukavic. Téměř nic z toho v obchodech 
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nebylo.  S rouškami si poradilo mnoho švadlenek, kdo 
neměl, byl obdarován pracovníky OÚ. Ten k tomu připravil 
do každého čísla popisného dezinfekci. Rozvoz zorganizo-
val pan starosta se spolkem dobrovolných hasičů. K 17. 5. 
2020 docházelo k uvolnění nařízení, počet nakažených 
klesal. Některé obchody otevřely, ožila nejen zahradnictví, 
ale i lidé.
                       Hana Homolová

  Čas s virem II.

  V době, kdy bylo možné slyšet informace jen z rádia 
a televize, to v kruhu rodinném ještě šlo. Došlo na seriály, 
filmy, koncerty z minulých let. Smutněji bylo v pečovatel-
ských domech a domovech seniorů. Ale i tam přišla radost. 
Hudební skupina VzH se zpěvačkou paní Nikolou Bílou 
připravila příjemné chvíle s krásnými melodiemi pro klienty 
v Trutnově, Vrchlabí, Hostinném, Lomnici nad Popelkou, 
Jablonci nad Jizerou, Rokytnici nad Jizerou, Vysokém nad 
Jizerou, Semilech a Libštátu. Tolik radosti a dojemných díků 
od posluchačů, včetně těch málo pohyblivých, zabalených 
do pokrývek, vyvezených na dvory a balkony, si nikdo
z účinkujících  neuměl představit. Jedno z několika písem-
ných poděkování je přiloženo.
                        Hana Homolová

PODĚKOVÁNÍ 
 Srdečně děkujeme za překvapivé a milé zpestření 
prvomájového odpoledne. Přijeli nám zahrát a zazpívat 
muzikanti Ondra Paska, Jára Grof a Filip Šnajdr se zpěvač-
kou Nikolou Bílou. Potěšili nás písničkami z dob, kdy jsme 
byli ještě mladší. Jako Severní vítr, To máme mládež, Lásko 
voníš deštěm, Není všechno paráda, Voda živá a dalšími. 
Jako přídavek na závěr nádherně zazpívala píseň Halleluja 
Nikola Bílá. Poslouchali nejen klienti penzionu na Pražské 
ulici 1343 ve Vrchlabí, ale i obyvatelé okolních rodinných 
domů a procházející se lidé v přilehlých ulicích. 

 Za spokojené seniory děkují Věra Šromová a Standa 
Březina. Vrchlabí 3. 5. 2020

  Čas s virem III.

  Jeden z posledních koncertů pro starší generaci byl 
ve Vysokém a přinesl hudebníkům VzH malé překvapení. 
Setkali se s paní Slávkou Hubačíkovou (*1936), duší kultur-
ního života nejen ve Vysokém, ale známou i na mnoha 
místech v Čechách. Tuto milou a krásnou dámu, autorku 
knížky, CD se skupinou Kantoři, herečku, režisérku, 
zpěvačku, ale hlavně vypravěčku kerkonošských poudaček, 
jsme poznali také v Dolním Dvoře. V roce 2001 naše obec 
slavila 400 let svého písemně doloženého trvání a paní 
Hubačíková nám v rámci kulturních vystoupení vyprávěla 
veselé příběhy krkonošských autorů Jana Buchara, Prokopa 
Háska a Marie Kubátové. Přidala krásné písničky.

V současné době žije stále ve Vysokém nad Jizerou. Pořád 
ctí krédo: Svůj život máš tak bohatý, jak jej sám dokážeš 
naplnit.Paní Nikola Bílá přijala od paní Hubačíkové 
pozvání k návštěvě, rozhovor a její vzpomínky plánujeme 
do příštího Zpravodaje.
                         Hana Homolová

  Psalo se před 16 lety

  Krátké zprávy: Kauza Vápenice

Radek Drahný
Krkonoše/Jizerské hory 3/2004

 Obec Dolní Dvůr plánuje výstavbu nové lanové dráhy
v lokalitě Vápenice. Zástupci obce si od ní slibují silný 
ekonomický přínos – posílení konkurenceschopnosti obce
v oblasti sjezdového lyžování a snížení nezaměstnanosti. 
Návštěvníci Krkonoš by prý také byli po horách rovnoměr-
něji rozptýleni. 

 V pátek 23. ledna 2004 proběhla o požadavcích obce 
Dolní Dvůr jednání, svolaná zástupci Odboru zvláště 
chráněných částí přírody Ministerstva životního prostředí 
ČR. Zúčastnili se jich zástupci obce, zpracovatel urbanis-
tické studie obce a zástupkyně občanského sdružení „Pro 
prosperitu Dolního Dvora“ na straně jedné a zástupci 
Správy KRNAP na straně druhé. 

 Správa KRNAP vyjádřila nesouhlas s výstavbou lyžař-
ského areálu Vápenice. Jedním z hlavních důvodů je 
absence jakékoliv koncepce rozvoje podhorských krkonoš-
ských obcí. Pouze na okraj lze říci, že Správa KRNAP již 
několikrát písemně žádala dotčená ministerstva a hejtmany 
obou krajů, aby byl zpracován nový územní plán Vyššího 
územního celku Krkonoše jako ucelený materiál, který by 
byl oporou pro přípravu koncepce rozvoje jednotlivých 
obcí. Správa KRNAP se na základě jednání zavázala,
že bude společně se Svazkem měst a obcí Krkonoše inicio-
vat zpracování studie s pracovním názvem Rozvoj podhor-
ských krkonošských obcí. Dalšími důvody nesouhlasu 
Správy KRNAP s rozšiřováním skiareálu je nutnost odles-
nění 8,55 hektarů lesa, narušení uzavřeného komplexu 
lesních porostů mezi obcemi Dolní Dvůr a Strážné, narušení 
krajinného rázu a narušení lokality chráněných druhů 
rostlin. 
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Sokolové v Dolním Dvoře - Sokol Kobylisy 1949.

Rozléváme dezinfekci pro všechny občany.

Knížka paní Hubačíkové.



v zimě. Nechci nijak zlehčovat zákaz ubytovacích služeb 
vyhlášený vládou a ztrátu tržeb ze stornovaných pobytů, ale 
faktem je, že kdyby nouzový stav začal o měsíc dřív nebo 
později, ztráty by byly výrazně větší. I přístup ke státním 
kompenzacím je u této skupiny výrazně jednodušší, proto 
věřím, že právě tato ubytovací zařízení a jejich provozova-
telé budou hlavními tahouny úspěšné letní sezóny 2020.

 Jak už je psáno výše, je to hodnocení aktuálně končícího 
nouzového stavu z pohledu naší obce. Nemůžeme tím udělat 
tečku za Covid-19. Epidemie této nebo jiné nemoci se 
samozřejmě může vrátit nebo objevit znovu, já však věřím, 
že všechny úrovně státního a samosprávného řízení jsou na 
takovou situaci dnes mnohem lépe připraveny. Také 
povědomí nás všech o tom, co je a není dobré při změněné 
hygienické situaci dělat, se výrazně posunulo. Proto věřím, 
že se do budoucnosti můžeme (a snad i musíme) dívat
s optimismem a všichni se poprvé ve větším počtu potkáme 
na tradičním Dnu obce.

 Obec Dolní Dvůr má poměrně rozsáhlé rozvojové 
plány, které jsou popsány ve Strategickém rozvojovém 
dokumentu obce. I když do nejbližší budoucnosti musíme 
počítat se sníženými daňovými příjmy obce, nepochybně 
budeme pokračovat v přípravě již deklarovaných akcí. Naší 
výhodou je významná finanční rezerva vytvořená
v minulých letech, klíčová bude také úspěšnost při získávání 
dotačních prostředků. K realizaci již je připravena oprava 
komunikací na Zimní stráň a v Luisině údolí a oprava mostu 
u náměstí. Dokumentace je již připravena na rekonstrukci 
bývalého MNV a dokončení úprav náměstí, finišujeme
s přípravou dokumentace na výstavbu nového technického 
zázemí obce u hasičárny a opravu zde ležícího mostu.

           Přeji všem klidný a bezvirový čas

            Martin Bělovský, starosta obce

  Dolní Dvůr – Zelená obec

  Obec Dolní Dvůr se zapojila do projektu recyklace 
elektroodpadu a baterií Zelená obec, což přináší nové 
možnosti pro likvidaci elektroodpadu.

 Drobný elektroodpad – baterie, mobilní telefony, 
toustovače, holicí strojky, klávesnice, myši apod. Sběrný 
box na obecním úřadě

 Velký elektroodpad – lednice, televize, pračky, myčky, 
monitory apod. Sběrné místo u hasičárny – s odvozem 
Vám pomůže Radek Šír, tel. 737 030 181

 Existuje i možnost odvozu elektroodpadu specializova-
nou firmou přímo z domu, podrobněji na www.budliny.cz.

 Děkujeme, že nevyhazujete elektrozařízení do odpadu
a nevozíte ho na sběrná místa ke kontejnerům.

         Martin Bělovský, starosta

  Zajímavé foto

  V červnu 2018 při znovuvysvěcení sochy Královny 
Nebes Marie se sešlo v naší obci mnoho návštěvníků
z daleka i blízkého okolí. Oslovily mně dvě ženy s tím,
že D. Dvůr znají ze svého dětství. Zprostředkovaly mi 
zapůjčení zajímavé fotografie Sokola Kobylisy z roku 1949. 

Obrázek byl pořízen na hřišti u hotelu Morava. Na této 
fotografii je neuvěřitelných 100 osob. Děti a doprovodný 
personál byl ubytován v dnešním penzionu Mlynářka. Bližší 
pátrání po této Prázdninové osadě Sokola Kobylisy mi 
zabralo mnoho času. Teď po dvou letech se ukázala naděje, 
že se k tomuto dozvím nějakou zajímavost. Sokol Kobylisy 
je totiž rozdělen na dva samostatné celky. Pokud vezmu
v úvahu, že nejmenším dětem na obrázku mohlo být 5 -6 let, 
dnes to jsou přibližně pětasedmdesátníci.

                         Hana Homolová

  Čas s virem I.

  Od začátku března se v naší zemi objevilo něco,
co jsme nikdy nezažili. Nouzový stav z důvodu epidemie, 
doposud záležitost nepoznaná. Mnohá nařízení téměř ze dne 
na den uvěznila většinu obyvatel v jejich domovech.
I v naší obci ticho, smutno. Nařízená dezinfekce, nošení 
roušek, ochranných rukavic. Téměř nic z toho v obchodech 
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nebylo.  S rouškami si poradilo mnoho švadlenek, kdo 
neměl, byl obdarován pracovníky OÚ. Ten k tomu připravil 
do každého čísla popisného dezinfekci. Rozvoz zorganizo-
val pan starosta se spolkem dobrovolných hasičů. K 17. 5. 
2020 docházelo k uvolnění nařízení, počet nakažených 
klesal. Některé obchody otevřely, ožila nejen zahradnictví, 
ale i lidé.
                       Hana Homolová

  Čas s virem II.

  V době, kdy bylo možné slyšet informace jen z rádia 
a televize, to v kruhu rodinném ještě šlo. Došlo na seriály, 
filmy, koncerty z minulých let. Smutněji bylo v pečovatel-
ských domech a domovech seniorů. Ale i tam přišla radost. 
Hudební skupina VzH se zpěvačkou paní Nikolou Bílou 
připravila příjemné chvíle s krásnými melodiemi pro klienty 
v Trutnově, Vrchlabí, Hostinném, Lomnici nad Popelkou, 
Jablonci nad Jizerou, Rokytnici nad Jizerou, Vysokém nad 
Jizerou, Semilech a Libštátu. Tolik radosti a dojemných díků 
od posluchačů, včetně těch málo pohyblivých, zabalených 
do pokrývek, vyvezených na dvory a balkony, si nikdo
z účinkujících  neuměl představit. Jedno z několika písem-
ných poděkování je přiloženo.
                        Hana Homolová

PODĚKOVÁNÍ 
 Srdečně děkujeme za překvapivé a milé zpestření 
prvomájového odpoledne. Přijeli nám zahrát a zazpívat 
muzikanti Ondra Paska, Jára Grof a Filip Šnajdr se zpěvač-
kou Nikolou Bílou. Potěšili nás písničkami z dob, kdy jsme 
byli ještě mladší. Jako Severní vítr, To máme mládež, Lásko 
voníš deštěm, Není všechno paráda, Voda živá a dalšími. 
Jako přídavek na závěr nádherně zazpívala píseň Halleluja 
Nikola Bílá. Poslouchali nejen klienti penzionu na Pražské 
ulici 1343 ve Vrchlabí, ale i obyvatelé okolních rodinných 
domů a procházející se lidé v přilehlých ulicích. 

 Za spokojené seniory děkují Věra Šromová a Standa 
Březina. Vrchlabí 3. 5. 2020

  Čas s virem III.

  Jeden z posledních koncertů pro starší generaci byl 
ve Vysokém a přinesl hudebníkům VzH malé překvapení. 
Setkali se s paní Slávkou Hubačíkovou (*1936), duší kultur-
ního života nejen ve Vysokém, ale známou i na mnoha 
místech v Čechách. Tuto milou a krásnou dámu, autorku 
knížky, CD se skupinou Kantoři, herečku, režisérku, 
zpěvačku, ale hlavně vypravěčku kerkonošských poudaček, 
jsme poznali také v Dolním Dvoře. V roce 2001 naše obec 
slavila 400 let svého písemně doloženého trvání a paní 
Hubačíková nám v rámci kulturních vystoupení vyprávěla 
veselé příběhy krkonošských autorů Jana Buchara, Prokopa 
Háska a Marie Kubátové. Přidala krásné písničky.

V současné době žije stále ve Vysokém nad Jizerou. Pořád 
ctí krédo: Svůj život máš tak bohatý, jak jej sám dokážeš 
naplnit.Paní Nikola Bílá přijala od paní Hubačíkové 
pozvání k návštěvě, rozhovor a její vzpomínky plánujeme 
do příštího Zpravodaje.
                         Hana Homolová

  Psalo se před 16 lety

  Krátké zprávy: Kauza Vápenice

Radek Drahný
Krkonoše/Jizerské hory 3/2004

 Obec Dolní Dvůr plánuje výstavbu nové lanové dráhy
v lokalitě Vápenice. Zástupci obce si od ní slibují silný 
ekonomický přínos – posílení konkurenceschopnosti obce
v oblasti sjezdového lyžování a snížení nezaměstnanosti. 
Návštěvníci Krkonoš by prý také byli po horách rovnoměr-
něji rozptýleni. 

 V pátek 23. ledna 2004 proběhla o požadavcích obce 
Dolní Dvůr jednání, svolaná zástupci Odboru zvláště 
chráněných částí přírody Ministerstva životního prostředí 
ČR. Zúčastnili se jich zástupci obce, zpracovatel urbanis-
tické studie obce a zástupkyně občanského sdružení „Pro 
prosperitu Dolního Dvora“ na straně jedné a zástupci 
Správy KRNAP na straně druhé. 

 Správa KRNAP vyjádřila nesouhlas s výstavbou lyžař-
ského areálu Vápenice. Jedním z hlavních důvodů je 
absence jakékoliv koncepce rozvoje podhorských krkonoš-
ských obcí. Pouze na okraj lze říci, že Správa KRNAP již 
několikrát písemně žádala dotčená ministerstva a hejtmany 
obou krajů, aby byl zpracován nový územní plán Vyššího 
územního celku Krkonoše jako ucelený materiál, který by 
byl oporou pro přípravu koncepce rozvoje jednotlivých 
obcí. Správa KRNAP se na základě jednání zavázala,
že bude společně se Svazkem měst a obcí Krkonoše inicio-
vat zpracování studie s pracovním názvem Rozvoj podhor-
ských krkonošských obcí. Dalšími důvody nesouhlasu 
Správy KRNAP s rozšiřováním skiareálu je nutnost odles-
nění 8,55 hektarů lesa, narušení uzavřeného komplexu 
lesních porostů mezi obcemi Dolní Dvůr a Strážné, narušení 
krajinného rázu a narušení lokality chráněných druhů 
rostlin. 
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inská huť v Peci pod Sněžkou vyprodukovala pod jeho 
vedením v letech 1830–53 zhruba 39 tun surové mědi
a v letech 1828–68 okolo 1 250 tun arzeniku. Tato čísla z hutí 
v Peci pod Sněžkou nebyla dosud známá a jejich vybádání 
trvalo několik let. Čísla sama o sobě asi nic neřeknou, snad 
jenom to, že v přepočtu na roční zaokrouhlenou produkci 
přes 1 600 kg surové mědi a 30 400 kg arzeniku jsou to čísla 
docela velká. Podstatnější je jejich porovnání s celkovou 
produkcí surové mědi a arzeniku pro Čechy v rámci rakous-
kého císařství. Zjistíme totiž, že zhruba v tomto období měla 
„Reisenhainská důlní a hutní společnost“ monopolní posta-
vení pro těžbu a produkci mědi a arzeniku v Čechách. Jak 
dalece monopolu využívala, je zatím předmětem bádání, 
zrovna tak technologie zpracování rudy. Můžeme však 
bezpečně potvrdit, že důl se současným názvem Kovárna 
byl pro společnost nejvýznamnější. Ruda pro hutě se však 
nedobývala jenom v podzemí Kovárny. Například severně 
od Kovárny za Rudnou roklí byla hned celá řada dolů v důlní 
míře Franzisci Zeche/Franziscizeche, které však svým 
rozsahem zdaleka nedosáhly takových rozměrů jako 
dobývky v Kovárně. Jediným „konkurentem“ Kovárny byly 
doly na enklávě Žacléřských Bud pod Pomezními Boudami, 
které též patřily „Reisenhainské důlní a hutní společnosti“. 
O tamním podzemí však víme z ústního podání pouze to,
že stařiny dosahovaly značných hloubek, ale dobývkové 
komory byly nepoměrně menší než v Kovárně.
 Teď asi čtenáře napadne, proč zrovna hutě v Peci měly 
po značnou dobu v 19. století monopol na těžbu a zpracování 
As/Cu rud v Čechách. Odpověď je jednoduchá – může za to 
„geologie“. Měděné a arzenové rudy se v dávné minulosti 
dobývaly na mnoha větších i menších ložiscích v Čechách,
i v Krkonoších a Podkrkonoší je popisována řada historic-
kých ložisek již od začátku 17. století. V druhé polovině 18. 
století však ruda docházela, mnoho dolů začalo být prodě-
lečných a zavíraly se. Především proto začal být mědi 
nedostatek. S rozvojem geologických věd i hutnictví
v 19. století se pozornost obrací na vyhledání nových, hůře 
přístupných ložisek nebo ložisek již dávno opuštěných, 
Krkonoše nevyjímaje. A tak se i Obří důl v minulosti s jen 
velmi málo těženými zásobami stal středem zájmu
důlních podnikatelů. Protože arzenopyritu a chalkopyritu,
ze kterých se arzen a měď získávaly, byl dostatek, hutě
v Peci pod Sněžkou s příslušnými důlními díly rychle nabyly 
na významu, který přesáhl region.

 Tímto dílem jsme se rozhodli nepravidelný seriál 
Krkonošské dolování ukončit. Hornictví Krkonoš i geologie 
se poslední dobou stává trochu „módou“ a můžete se setkat
s řadou různých článků, publikací i tematických brožur.
Ne všechny jsou však povedené a v mnoha se to hemží 
neúplnými nebo zastaralými údaji, věcnými chybami
i úplnými bláboly. K podzemí i geologii Krkonoš se na 
našich stránkách budeme vracet a zaměříme se především na 
nejnovější poznatky, kterých je opravdu dost, i na nápravu 
některých nesmyslů. Poslední dva roky totiž Česká speleo-
logická společnost zintenzivnila spolupráci se Správou 
KRNAP a výsledky jsou znát.
 Vážnější zájemce o produkci hutí v Peci pod Sněžkou 
odkazujeme na práci: Kurfiřt R., Tásler R. 2014: Produkce 
mědi a arzeniku v Riesenhainské huti v Peci pod Sněžkou
v letech 1828–1868. Opera Corcontica 51: 69–84.

  Výstava retro – starých či historických věcí

  Rozhodli jsme se udělat v naši obci výstavu retro, 
starých i třeba historických věcí, které pocházejí z naší obce 
nebo se vážou k lidem a příběhům z Dolního Dvora a také

k lidem, kteří naši obec mají rádi a často ji navštěvují. 
Bohužel coronavirus nám plány na jarní výstavu zhatil.
Bude se proto konat 29. června 2020 v prostorách OÚ.
 Nashromážděné věci nemají žádnou historickou ani 
jinou cenu, ale nesou s sebou příběh, který si ke každé věci 
budete moci přečíst. 
 Příběhy budou zajímavé, staré a někdy možná
i obyčejné a vtipné. 
 Budete zde moci vidět například panenku po prababič-
ce, pohled se slavnou osobností, sbírku motýlů či pivních 
retro tácků, starý fotoaparát po dědovi, starou fotografii 
předchozího majitele vaší chalupy či domu, nalezený 
unikátní předmět na půdě.
 Myslíme si, že bude zajímavé, jaké retro, staré či histo-
rické – třeba i srandovní předměty u nás v obci máme
a uchováváme pro další generace.

       Nikol Bílá, Hana Homolová, Irena Vernerová

 Správa KRNAP konstatovala, že je nutné přijít s vizí 
celého regionu, nikoli jednorázově řešit pouze jednu obec. 
Povolení tak rozsáhlého odlesnění v ochranném pásmu 
KRNAP stojí proti principům KRNAP a zároveň je
v rozporu se zákonem o ochraně přírody a krajiny. Zákonitě 
by vznikl precedens pro obdobná jednání s okolními 
obcemi, majícími podobné požadavky na svůj rozvoj. 
Vstřícný postoj Správy KRNAP vůči Dolnímu Dvoru je 
patrný už z toho, že v minulosti povolila obci modernizovat 
stávající lyžařský areál. 

 Správa KRNAP nenašla s představiteli samosprávy 
společnou řeč ani v otázce, jakým směrem zaměřit zpraco-
vání studie rozvoje krkonošských obcí. Zástupci obce 
doporučují zpracování zaměřit jednostranně na zimní aktivi-
ty, zejména sjezdové lyžování. Naopak Správa KRNAP 
doporučuje připravit tento dokument s vizí celoročního 
využití. Teprve díky jemu se mohou naplnit předpoklady 
ekonomického přínosu. Tento dnes již běžný odklon od úzké 
specializace na sjezdové lyžování s sebou pochopitelně nese 
nutnost hledat a vytvářet nové turistické produkty. Zde 
Správa KRNAP vidí široké možnosti pro obce a regionální 
sdružení.

  Krkonošské dolování 18: Význam 
  krkonošských důlních děl

Radko Tásler
Krkonoše/Jizerské hory 2/2016

 Otevřeme-li jakoukoli starší knížku s hornickou či ložis-
kovou tematikou a najdeme-li tam vůbec zmínku
o Krkonoších, budou zdejší ložiska nerostných surovin 
popisována vždy jako malá, regionální, bezvýznamná, příle-
žitostně těžená. Ekonomický význam nerostných surovin 
Krkonoš pochopitelně nelze srovnávat s důlními revíry, jaké 
byly v Jílovém, Krušných horách, Příbrami nebo v Kutné 
Hoře, kde zlato, stříbro a cín dělávaly z naší země malou 
velmoc. O prvních krkonošských kovkopech v podstatě 
nemáme v archivech žádné informace a v terénu to jsou 
pouze nejasné a diskutabilní útržkovité nálezy. Často se 
domníváme, že hledali především drahokamy a zlato. Ale to 
není tak úplně pravda, i jiné kovy byly předmětem zájmu
a například od druhé poloviny 15. století rychle stoupá 
zájem o železo. Často se mluví v souvislosti s Krkonošemi
a našimi severními horami o Vlaších jako o prospektorech. 
Jenže oni byli spíše potulnými horníky- -sólisty, kteří se 
přesouvali z místa na místo tam, kde se jim zrovna dařilo. 
Ani nevíme, zda to byli opravdu Vlaši, však jejich jména 
jsou většinou německá! Spekulujeme o Keltech a Slova-
nech, ale ze středověku a starších dob nevíme v podstatě nic. 
Pokud se zde opravdu něco dolovalo, bylo to jen v mělkých 
šachtách či dobývkách a ty buď zcela pohltily intenzivní 
horské zvětrávací procesy, nebo byly přefárány mladšími 
hornickými pracemi. Ve Svobodě nad Úpou jsou popisované 
prastaré hamry na železo. Kde přesně stály a jakou rudu 
vlastně zpracovávaly, nevíme. Horniny v okolí Svobody 
sice obsahují malé procento sirníků železa, ale za ložiskové 
nahromadění to považovat nelze. Některé zářezy cest při 
bližším průzkumu však přinesly překvapení v tom, že se tu 
těžila velmi chudá železná ruda (pravděpodobně dobře 
hutnitelné limonity) z malých hloubek ve zvětralé zóně 
hornin. Některé montánní tvary v Krkonoších jsou svým 
vzhledem velmi staré a mnohde ani nevíme, co se tu těžilo. 
Všechny staré práce však musely mít pro těžaře ekonomický 
smysl, jinak by tu netěžili, přestože kutání bylo obvykle 

krátkodobé. Ani ložiska zlata pod Rýchorami a v Černém 
Dole neposkytla takové výnosy, aby to obohatilo královskou 
pokladnu. A přesto panovníci udělili Svobodě i Černému 
Dolu horní práva. Snad panovník, prospektoři i těžaři věřili, 
že ložiska drahých kovů budou větší a výnosnější, než byla 
skutečnost. Až potud jsou tvrzení o malém, případně pouze 
regionálním významu krkonošských ložisek a jejich časově 
velmi omezené těžbě opodstatněná. Přesto jsou v Krkono-
ších dvě ložiska, která se regionálnímu významu trochu 
vymykají. Je to ložisko magnetitu u Herlíkovic a polymeta-
lické ložisko v Obřím dole, případně pod Pomezními 
Boudami. 

 O Herlíkovicích, respektive o Vrchlabsku, se zmíníme 
jenom stručně, protože význam místních železáren a dolů 
jsme popsali nedávno (K+JH č. 2/2013) a nově vyšlá zdařilá 
kniha o Kryštofu Gendorfovi dá nahlédnout do historie ještě 
podrobněji. Vrchlabské panství patřilo v 16. a 17. století
k našim nejvýznamnějším železářským oblastem.
V provozu zde bylo několik pecí – dýmaček – na zpracování 
železa a surové železo bylo zpracováváno ve vlašských 
hamrech na kosy, srpy i dráty, které v té době představovaly 
poměrně náročný výrobek. Železářské výrobky směřovaly 
převážně do Německa a odsud dál do Evropy. O prvních 
pecích mnoho nevíme, ale v roce 1624 jsou doloženy dvě 
dřevouhelné pece v Dolním Dvoře. V 17. století patřily 
vrchlabské pece k nejvyspělejším v Evropě, vyráběly se zde 
i muškety pro armádu Albrechta z Valdštejna. Surovinovým 
zdrojem byla vysoce kvalitní, až sedmdesátiprocentní ruda 
železa – magnetit z Herlíkovic neboli Hackelsdorfu
a několika menších dolů, po jejichž přesné lokalizaci stále 
pátráme. Magnetitu a vyspělému železářství může Vrchlabí 
vděčit za svůj rozvoj; v době největší prosperity byly jeho 
železářské výrobky známé po celé střední Evropě. V 18.
a 19. století význam dolů prudce upadá. Definitivní tečkou 
za hornictvím na Vrchlabsku bylo neúspěšné hledání radio-
aktivních surovin.

 O hornictví v Obřím dole a hutích v Peci pod Sněžkou 
bylo popsáno mnoho stránek, ale význam místních dolů
a hutí na výrobu surové mědi a arzeniku nám do této doby 
stále trochu unikal.

 Ložisko Obří důl je známé především těžbou arzeno-
vých a měděných rud a první zmínky o hornické činnosti 
pocházejí již ze 16. století. I když zatím mnoho informací
o těchto dávných časech nemáme, můžeme s klidem říci,
že těžba až do začátku 19. století neměla velký význam.   
 Rovněž zatím nevíme, kdy a kým přesně byla huť
v Bukovém údolí v Peci pod Sněžkou založena. Dokážeme 
však na mapách identifikovat, kde stály provozní budovy, 
obytná část, měděná a arzenová pec, stoupovna a úřednický 
domek, který se jediný z celého komplexu částečně docho-
val. Riesenhainská huť, jak jsme si ji zkráceně nazvali, stála 
napříč údolím v místech, kde se dnes nalézá na navážce 
asfalt parkoviště, zarostlé tenisové kurty a provizorní 
odstavná plocha. 

 Vše, co o huti známe a popisujeme, se týká doby její 
největší prosperity, tj. zhruba let 1828 až 1868. Do roku 
1828 je provoz huti minimální a vlastnické vztahy velice 
komplikované. Po roce 1828 se hlavními nákladníky 
„Riesenhainské důlní a hutní společnosti“ stali Friedrich 
Winkler z Kamenné Hory (Landeshutu) ve Slezsku a Gustav 
Heinrich Ruffer, který se později stal z dnešního pohledu 
většinovým akcionářem. Především druhý z výše jmenova-
ných byl velice schopným podnikatelem a těžbu se zpraco-
váním měděných a arzenových rud zintenzivnil. Riesenha-
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inská huť v Peci pod Sněžkou vyprodukovala pod jeho 
vedením v letech 1830–53 zhruba 39 tun surové mědi
a v letech 1828–68 okolo 1 250 tun arzeniku. Tato čísla z hutí 
v Peci pod Sněžkou nebyla dosud známá a jejich vybádání 
trvalo několik let. Čísla sama o sobě asi nic neřeknou, snad 
jenom to, že v přepočtu na roční zaokrouhlenou produkci 
přes 1 600 kg surové mědi a 30 400 kg arzeniku jsou to čísla 
docela velká. Podstatnější je jejich porovnání s celkovou 
produkcí surové mědi a arzeniku pro Čechy v rámci rakous-
kého císařství. Zjistíme totiž, že zhruba v tomto období měla 
„Reisenhainská důlní a hutní společnost“ monopolní posta-
vení pro těžbu a produkci mědi a arzeniku v Čechách. Jak 
dalece monopolu využívala, je zatím předmětem bádání, 
zrovna tak technologie zpracování rudy. Můžeme však 
bezpečně potvrdit, že důl se současným názvem Kovárna 
byl pro společnost nejvýznamnější. Ruda pro hutě se však 
nedobývala jenom v podzemí Kovárny. Například severně 
od Kovárny za Rudnou roklí byla hned celá řada dolů v důlní 
míře Franzisci Zeche/Franziscizeche, které však svým 
rozsahem zdaleka nedosáhly takových rozměrů jako 
dobývky v Kovárně. Jediným „konkurentem“ Kovárny byly 
doly na enklávě Žacléřských Bud pod Pomezními Boudami, 
které též patřily „Reisenhainské důlní a hutní společnosti“. 
O tamním podzemí však víme z ústního podání pouze to,
že stařiny dosahovaly značných hloubek, ale dobývkové 
komory byly nepoměrně menší než v Kovárně.
 Teď asi čtenáře napadne, proč zrovna hutě v Peci měly 
po značnou dobu v 19. století monopol na těžbu a zpracování 
As/Cu rud v Čechách. Odpověď je jednoduchá – může za to 
„geologie“. Měděné a arzenové rudy se v dávné minulosti 
dobývaly na mnoha větších i menších ložiscích v Čechách,
i v Krkonoších a Podkrkonoší je popisována řada historic-
kých ložisek již od začátku 17. století. V druhé polovině 18. 
století však ruda docházela, mnoho dolů začalo být prodě-
lečných a zavíraly se. Především proto začal být mědi 
nedostatek. S rozvojem geologických věd i hutnictví
v 19. století se pozornost obrací na vyhledání nových, hůře 
přístupných ložisek nebo ložisek již dávno opuštěných, 
Krkonoše nevyjímaje. A tak se i Obří důl v minulosti s jen 
velmi málo těženými zásobami stal středem zájmu
důlních podnikatelů. Protože arzenopyritu a chalkopyritu,
ze kterých se arzen a měď získávaly, byl dostatek, hutě
v Peci pod Sněžkou s příslušnými důlními díly rychle nabyly 
na významu, který přesáhl region.

 Tímto dílem jsme se rozhodli nepravidelný seriál 
Krkonošské dolování ukončit. Hornictví Krkonoš i geologie 
se poslední dobou stává trochu „módou“ a můžete se setkat
s řadou různých článků, publikací i tematických brožur.
Ne všechny jsou však povedené a v mnoha se to hemží 
neúplnými nebo zastaralými údaji, věcnými chybami
i úplnými bláboly. K podzemí i geologii Krkonoš se na 
našich stránkách budeme vracet a zaměříme se především na 
nejnovější poznatky, kterých je opravdu dost, i na nápravu 
některých nesmyslů. Poslední dva roky totiž Česká speleo-
logická společnost zintenzivnila spolupráci se Správou 
KRNAP a výsledky jsou znát.
 Vážnější zájemce o produkci hutí v Peci pod Sněžkou 
odkazujeme na práci: Kurfiřt R., Tásler R. 2014: Produkce 
mědi a arzeniku v Riesenhainské huti v Peci pod Sněžkou
v letech 1828–1868. Opera Corcontica 51: 69–84.

  Výstava retro – starých či historických věcí

  Rozhodli jsme se udělat v naši obci výstavu retro, 
starých i třeba historických věcí, které pocházejí z naší obce 
nebo se vážou k lidem a příběhům z Dolního Dvora a také

k lidem, kteří naši obec mají rádi a často ji navštěvují. 
Bohužel coronavirus nám plány na jarní výstavu zhatil.
Bude se proto konat 29. června 2020 v prostorách OÚ.
 Nashromážděné věci nemají žádnou historickou ani 
jinou cenu, ale nesou s sebou příběh, který si ke každé věci 
budete moci přečíst. 
 Příběhy budou zajímavé, staré a někdy možná
i obyčejné a vtipné. 
 Budete zde moci vidět například panenku po prababič-
ce, pohled se slavnou osobností, sbírku motýlů či pivních 
retro tácků, starý fotoaparát po dědovi, starou fotografii 
předchozího majitele vaší chalupy či domu, nalezený 
unikátní předmět na půdě.
 Myslíme si, že bude zajímavé, jaké retro, staré či histo-
rické – třeba i srandovní předměty u nás v obci máme
a uchováváme pro další generace.

       Nikol Bílá, Hana Homolová, Irena Vernerová

 Správa KRNAP konstatovala, že je nutné přijít s vizí 
celého regionu, nikoli jednorázově řešit pouze jednu obec. 
Povolení tak rozsáhlého odlesnění v ochranném pásmu 
KRNAP stojí proti principům KRNAP a zároveň je
v rozporu se zákonem o ochraně přírody a krajiny. Zákonitě 
by vznikl precedens pro obdobná jednání s okolními 
obcemi, majícími podobné požadavky na svůj rozvoj. 
Vstřícný postoj Správy KRNAP vůči Dolnímu Dvoru je 
patrný už z toho, že v minulosti povolila obci modernizovat 
stávající lyžařský areál. 

 Správa KRNAP nenašla s představiteli samosprávy 
společnou řeč ani v otázce, jakým směrem zaměřit zpraco-
vání studie rozvoje krkonošských obcí. Zástupci obce 
doporučují zpracování zaměřit jednostranně na zimní aktivi-
ty, zejména sjezdové lyžování. Naopak Správa KRNAP 
doporučuje připravit tento dokument s vizí celoročního 
využití. Teprve díky jemu se mohou naplnit předpoklady 
ekonomického přínosu. Tento dnes již běžný odklon od úzké 
specializace na sjezdové lyžování s sebou pochopitelně nese 
nutnost hledat a vytvářet nové turistické produkty. Zde 
Správa KRNAP vidí široké možnosti pro obce a regionální 
sdružení.

  Krkonošské dolování 18: Význam 
  krkonošských důlních děl

Radko Tásler
Krkonoše/Jizerské hory 2/2016

 Otevřeme-li jakoukoli starší knížku s hornickou či ložis-
kovou tematikou a najdeme-li tam vůbec zmínku
o Krkonoších, budou zdejší ložiska nerostných surovin 
popisována vždy jako malá, regionální, bezvýznamná, příle-
žitostně těžená. Ekonomický význam nerostných surovin 
Krkonoš pochopitelně nelze srovnávat s důlními revíry, jaké 
byly v Jílovém, Krušných horách, Příbrami nebo v Kutné 
Hoře, kde zlato, stříbro a cín dělávaly z naší země malou 
velmoc. O prvních krkonošských kovkopech v podstatě 
nemáme v archivech žádné informace a v terénu to jsou 
pouze nejasné a diskutabilní útržkovité nálezy. Často se 
domníváme, že hledali především drahokamy a zlato. Ale to 
není tak úplně pravda, i jiné kovy byly předmětem zájmu
a například od druhé poloviny 15. století rychle stoupá 
zájem o železo. Často se mluví v souvislosti s Krkonošemi
a našimi severními horami o Vlaších jako o prospektorech. 
Jenže oni byli spíše potulnými horníky- -sólisty, kteří se 
přesouvali z místa na místo tam, kde se jim zrovna dařilo. 
Ani nevíme, zda to byli opravdu Vlaši, však jejich jména 
jsou většinou německá! Spekulujeme o Keltech a Slova-
nech, ale ze středověku a starších dob nevíme v podstatě nic. 
Pokud se zde opravdu něco dolovalo, bylo to jen v mělkých 
šachtách či dobývkách a ty buď zcela pohltily intenzivní 
horské zvětrávací procesy, nebo byly přefárány mladšími 
hornickými pracemi. Ve Svobodě nad Úpou jsou popisované 
prastaré hamry na železo. Kde přesně stály a jakou rudu 
vlastně zpracovávaly, nevíme. Horniny v okolí Svobody 
sice obsahují malé procento sirníků železa, ale za ložiskové 
nahromadění to považovat nelze. Některé zářezy cest při 
bližším průzkumu však přinesly překvapení v tom, že se tu 
těžila velmi chudá železná ruda (pravděpodobně dobře 
hutnitelné limonity) z malých hloubek ve zvětralé zóně 
hornin. Některé montánní tvary v Krkonoších jsou svým 
vzhledem velmi staré a mnohde ani nevíme, co se tu těžilo. 
Všechny staré práce však musely mít pro těžaře ekonomický 
smysl, jinak by tu netěžili, přestože kutání bylo obvykle 

krátkodobé. Ani ložiska zlata pod Rýchorami a v Černém 
Dole neposkytla takové výnosy, aby to obohatilo královskou 
pokladnu. A přesto panovníci udělili Svobodě i Černému 
Dolu horní práva. Snad panovník, prospektoři i těžaři věřili, 
že ložiska drahých kovů budou větší a výnosnější, než byla 
skutečnost. Až potud jsou tvrzení o malém, případně pouze 
regionálním významu krkonošských ložisek a jejich časově 
velmi omezené těžbě opodstatněná. Přesto jsou v Krkono-
ších dvě ložiska, která se regionálnímu významu trochu 
vymykají. Je to ložisko magnetitu u Herlíkovic a polymeta-
lické ložisko v Obřím dole, případně pod Pomezními 
Boudami. 

 O Herlíkovicích, respektive o Vrchlabsku, se zmíníme 
jenom stručně, protože význam místních železáren a dolů 
jsme popsali nedávno (K+JH č. 2/2013) a nově vyšlá zdařilá 
kniha o Kryštofu Gendorfovi dá nahlédnout do historie ještě 
podrobněji. Vrchlabské panství patřilo v 16. a 17. století
k našim nejvýznamnějším železářským oblastem.
V provozu zde bylo několik pecí – dýmaček – na zpracování 
železa a surové železo bylo zpracováváno ve vlašských 
hamrech na kosy, srpy i dráty, které v té době představovaly 
poměrně náročný výrobek. Železářské výrobky směřovaly 
převážně do Německa a odsud dál do Evropy. O prvních 
pecích mnoho nevíme, ale v roce 1624 jsou doloženy dvě 
dřevouhelné pece v Dolním Dvoře. V 17. století patřily 
vrchlabské pece k nejvyspělejším v Evropě, vyráběly se zde 
i muškety pro armádu Albrechta z Valdštejna. Surovinovým 
zdrojem byla vysoce kvalitní, až sedmdesátiprocentní ruda 
železa – magnetit z Herlíkovic neboli Hackelsdorfu
a několika menších dolů, po jejichž přesné lokalizaci stále 
pátráme. Magnetitu a vyspělému železářství může Vrchlabí 
vděčit za svůj rozvoj; v době největší prosperity byly jeho 
železářské výrobky známé po celé střední Evropě. V 18.
a 19. století význam dolů prudce upadá. Definitivní tečkou 
za hornictvím na Vrchlabsku bylo neúspěšné hledání radio-
aktivních surovin.

 O hornictví v Obřím dole a hutích v Peci pod Sněžkou 
bylo popsáno mnoho stránek, ale význam místních dolů
a hutí na výrobu surové mědi a arzeniku nám do této doby 
stále trochu unikal.

 Ložisko Obří důl je známé především těžbou arzeno-
vých a měděných rud a první zmínky o hornické činnosti 
pocházejí již ze 16. století. I když zatím mnoho informací
o těchto dávných časech nemáme, můžeme s klidem říci,
že těžba až do začátku 19. století neměla velký význam.   
 Rovněž zatím nevíme, kdy a kým přesně byla huť
v Bukovém údolí v Peci pod Sněžkou založena. Dokážeme 
však na mapách identifikovat, kde stály provozní budovy, 
obytná část, měděná a arzenová pec, stoupovna a úřednický 
domek, který se jediný z celého komplexu částečně docho-
val. Riesenhainská huť, jak jsme si ji zkráceně nazvali, stála 
napříč údolím v místech, kde se dnes nalézá na navážce 
asfalt parkoviště, zarostlé tenisové kurty a provizorní 
odstavná plocha. 

 Vše, co o huti známe a popisujeme, se týká doby její 
největší prosperity, tj. zhruba let 1828 až 1868. Do roku 
1828 je provoz huti minimální a vlastnické vztahy velice 
komplikované. Po roce 1828 se hlavními nákladníky 
„Riesenhainské důlní a hutní společnosti“ stali Friedrich 
Winkler z Kamenné Hory (Landeshutu) ve Slezsku a Gustav 
Heinrich Ruffer, který se později stal z dnešního pohledu 
většinovým akcionářem. Především druhý z výše jmenova-
ných byl velice schopným podnikatelem a těžbu se zpraco-
váním měděných a arzenových rud zintenzivnil. Riesenha-
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Barmanská show
dětský moderátor

Cucíno
dětské

novopacké divadlo.

Vstup
ZDARMA    
změna programu
vyhrazena

Den obce Dolní Dvůr
  29. 8. 2020  od 14:00 hod

 Dětský den, jízda na koních, skákací hrad,
malování na obličej, hudební kapely:

Agregát, Barbarella, Jam & Bazar, Vzháčka 
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Najdeš 12 rozdílů
mezi oběma obrázky?

A aby to nebylo tak lehké
obrázek jsme navíc

zrcadlově převrátili...

DOLNÍ
DVŮR

DOLNÍ
DVŮR

TROCHA ZÁBAVY PRO CHVÍLE POHODY

Děti si mohou obrázek navíc i vybarvit.

 13:00 prohlídla hasičské techniky

 

v odpoledních hodinách hry pro děti a jízda na koních
20:00 do půlnoci 

 
Suffering Souls s

 

NIKITOU Vstupné: dobrovolné

změna programu vyhrazena

Chata u Jirky Chata u Jirky Chata u Jirky Chata u Jirky Chata u Jirky Chata u Jirky  Zahájení prázdninZahájení prázdninZahájení prázdninZahájení prázdninZahájení prázdninZahájení prázdnin
5. 7. 2020 – neděle 

31

Několik obrázků z Dolního Lánova a Dolního Dvora.

Smrk na hřbitově v Dolním Lánově, který
spadl začátkem února při vichřici.

Naštěstí nic nepoškodil, ani osvětlení,
ani chodník, ani hroby. 

Zeď vyhlídkového místa u kostela v Dolním Lánově
- před opravou.

Jedna z vodáren v Hádku - první shora. Detail z fasády na vodárně.

Jedna z vodáren v Hádku. Vodárna na začátku Hádku.

Zeď vyhlídkového místa u kostela v Dolním Lánově
- po opravě.

Zídka vyhlídkového místa
u kostela v Dolním Lánově směrem
k faře - i ta se bude opravovat.

Úprava parkoviště u OÚ Dolní Lánov.
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